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Po wakacjach nowe zadania i inwestycje
Realizacja bieżących inwestycji, poprawa bezpieczeństwa na skrzyżowaniach 
kolejowo-drogowych, uaktualnienie wieloletniego planu rozwoju i modernizacji 
urządzeń wodociągowych i kanalizacyjnych w latach 2024-2028 dla ZGK, a także 
podsumowanie wakacyjnej oferty w gminie były głównymi tematami IV sesji 
Rady Miasta i Gminy Buk, która odbyła się 28 sierpnia br. Ponadto radni zgłaszali 
interpelacje i zapytania dotyczące spraw mieszkańców.

Prowadzący obrady przewodniczący 
Rady MiG Buk Andrzej Jankowski zgłosił 
propozycję Burmistrza Miasta i Gminy Buk 
Pawła Adama o rozszerzenie porządku obrad, 
w części „rozpatrzenie projektów uchwał”, 
o projekt uchwały dotyczący uaktualnienia 
wieloletniego planu rozwoju i modernizacji 
urządzeń wodociągowych i kanalizacyjnych 
w latach 2024-2028 dla Zakładu Gospodar-
ki Komunalnej w Buku. Jak tłumaczył bur-
mistrz: – Przyjęcie tej uchwały związane jest 
z wyznaczeniem nowych terminów dotych-
czas wpisanych w tym dokumencie, a także 
nowych inwestycji, co pozwoli dostosować 
i powiązać plany inwestycyjne z okresami 
ogłoszeń naborów o dofinansowanie infra-
struktury wodno-kanalizacyjnej. Obecnie 

gmina przygotowuje wniosek aplikacyjny 
dotyczący dofinansowania w zakresie go-
spodarki wodno-ściekowej. W tym celu nie-
zbędna jest uchwała MiG Buk uaktualniająca 
plan rozwoju gminy w zakresie gospodarki 
wodno-kanalizacyjnej. Nasze działania moż-
na przyspieszyć dzięki pozytywnej opinii 
Regionalnego Zarządu Gospodarki Wodnej 
Poznaniu, dotyczącej w/w projektu uchwały, 
która została wydana w dn. 28.08.br.

Radni przychylili się do propozycji bur-
mistrza, ale poprosili o bardziej szczegóło-
we omówienie zaproponowanego projektu 
uchwały.

Przetargi i inwestycje
Sprawozdanie z działalności między 

sesjami burmistrz rozpoczął od omówie-
nia realizowanych w gminie przetargów i 
inwestycji:

• nowy plac zabaw we wsi Wielka Wieś, ul. 
Folwarczna – po raz drugi przeprowadzo-
no postępowanie przetargowe, w ramach 
którego wybrano najkorzystniejszą ofer-
tę, zadanie zostało zrealizowane;

• modernizacja oświetlenia oraz nawod-
nienie bocznej płyty boiska sportowe-
go na stadionie w Buku – po raz drugi 
przetarg został unieważniony, gdyż 
wszystkie oferty znacznie przekraczały 
zagwarantowaną na tę inwestycję kwotę 
w budżecie – o 150.000 zł, zadanie zo-
stało przełożone na 2025 rok;

• remont i przebudowa zabytkowej części 
poddasza budynku Urzędu MiG w Buku 
– ogłoszono kolejne postępowanie prze-
targowe, jednak nie wpłynęła żadna 
oferta. Z racji tego, że gmina dysponuje 
dofinansowaniem w wysokości 498.000 
zł, pozyskanym z Rządowego Funduszu 
Polski Ład, zamówienie zostanie zreali-
zowane z wolnej ręki; 

• budowa drogi gminnej nr 324103P – Wy-

Z obrad sesji
W dniu 28 czerwca 2024 roku odbyła się IV sesja 
Rady Miasta i Gminy Buk.

Porządek sesji:
I. Sprawy organizacyjne.
1. Otwarcie IV sesji Rady Miasta i Gminy oraz stwierdzenie 

prawomocności obrad.
2. Przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji z dnia 26 czerwca 

2024r. 
3. Przedstawienie porządku obrad.

II. Informacje. Sprawozdania.
1. Sprawozdanie z działalności Burmistrza Miasta i Gminy 

Buk między sesjami.
2. Informacja Burmistrza z realizacji obowiązku wynikającego 

z art. 37 ust. 8 ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu 
i zagospodarowaniu przestrzennym

III. Rozpatrzenie projektów uchwał.
1. Zmiana Studium uwarunkowań i kierunków zagospoda-

rowania przestrzennego miasta i gminy Buk.
2. Nadanie nazw ulic: Zbożowa i Winna w Niepruszewie.
3. Wyrażenie zgody na nabycie nieruchomości położonej 

w Kalwach. 
4. Udzielenie pomocy finansowej Województwu Wielko-

polskiemu.
5. Zmiana uchwały nr XLI/299/2018 Rady Miasta i Gminy 

Buk z dnia 30 stycznia 2018 r. w sprawie określenia czasu 
bezpłatnego pobytu dziecka w przedszkolu i oddziale 
przedszkolnym oraz opłat za świadczenia udzielane przez 
przedszkola i oddziały przedszkolne, dla których organem 
prowadzącym jest Miasto i Gmina Buk.

6. Przekazanie petycji według właściwości.
7. Zmiana uchwały Rady Miasta i Gminy Buk w sprawie 

uchwalenia planu pracy Komisji Rewizyjnej Rady Miasta 
i Gminy Buk na 2024 rok.

8. Zmiana Uchwały Nr LIX/536/2023 Rady Miasta i Gminy 
Buk z dnia 28 grudnia 2023 r. w sprawie budżetu Miasta 
i Gminy Buk na 2024 rok. 

9.  Zmiana Uchwały Nr LIX/535/2023 Rady Miasta i Gmi-
ny Buk z dnia 28 grudnia 2023r. w sprawie uchwalenia 
Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta i Gminy Buk 
na lata 2024-2044.

IV. Interpelacje i zapytania.
V.   Oświadczenia radnych.
VI.  Wystąpienia osób niebędących radnymi.
VII.  Komunikaty.
VIII.  Zakończenie.

Szanowni 
Państwo, 
Drodzy 
Mieszkańcy,

Wraz z końcem sezonu wakacyjnego 
oddaliśmy do użytku ulicę Szkolną w Nie-
pruszewie oraz zakończyliśmy moderni-
zację filii bibliotecznej w tej wsi. W Buku 
ukończyliśmy drugi etap rozbudowy pla-
cu zabaw w Parku Sokoła. Nadal toczą się 
pracę przy modernizacji Stacji Uzdatniania 
Wody w Dobieżynie, a trudności z budo-
wą hali sportowej w tej wsi zdają się po-
woli przemijać. Pojawiła się także szansa 
na nowy lokal dla Ośrodka Pomocy Spo-
łecznej w Buku, który nie może już dłużej 

funkcjonować w dotychczasowych, złych 
warunkach. Niewiele zabrakło do pierw-

szego w dziejach naszej gminy me-
dalu na Igrzyskach Paraolimpijskich. 
Nasz mieszkaniec Bartosz Górczak 
z Szewc, uplasował się w Paryżu na 
czwartej lokacie w pchnięciu kulą. 

To jego największy, dotychczasowy sukces, 
który może być powodem do sportowej 
satysfakcji i serdecznych gratulacji od nas 
wszystkich. U schyłku lata mogliśmy brać 
udział w festynach organizowanych przez 
rady sołeckie oraz w takich wydarzeniach 
kulturalnych jak: Narodowe Czytanie, XXIV 
Literackie Spotkanie Odpustowe, czy 480. 
Urodziny Stanisława Reszki. Tradycyjny-
mi dożynkami połączonymi z XIII Wielką 
Otuską, zakończyliśmy tegoroczny, trudny 
sezon zbioru plonów. Niestety tym razem nie 

zabrakło także smutnych chwil związanych 
ze śmiercią i pożegnaniem, Zasłużonego dla 
Miasta i Gminy Buk dr Zbigniewa Filipiaka, 
którego osobiście ceniłem za jego zaanga-
żowanie dla spraw publicznych i starania 
o jak najlepszy poziom opieki zdrowotnej 
w naszej gminie. Ostatnie dni września do-
świadczyły nasz kraj niszczącymi powodzia-
mi. Bardzo się cieszę, że bukowianie otwarli 
serca i udzielili poszkodowanym pomocy. 
Będzie ona nadal potrzebna, dlatego gorąco 
zachęcam do dalszego wspierania poszko-
dowanej przez żywioł gminy Głuchołazy. Na 
koniec, serdecznie zapraszam na nadcho-
dzący Tydzień Seniora i IV Festiwal Muzyki 
Kameralnej im. ks. dr. Józefa Sużyńskiego.

Paweł Adam 
Burmistrz Miasta i Gminy Buk
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goda – Otusz o nawierzchni bitumicznej 
– po raz trzeci został ogłoszony prze-
targ, obecnie na etapie weryfikacji ofert, 
zadanie będzie realizowane w formule 
„zaprojektuj i wybuduj”; 

• edukacja ekologiczna – nowa forma zajęć 
edukacyjnych prowadzona przez przy-
rodników dla szkół i przedszkoli MiG Buk 
– w wyniku drugiego przetargu została 
wyłoniona najkorzystniejsza oferta, od 
nowego roku szkolnego zadanie będzie 
realizowane;

• budowa hali sportowej z częścią socjal-
no-bytową i infrastrukturą towarzyszącą 
w Dobieżynie – z uwagi na opóźnienia, 
związane z produkcją konstrukcji dachu 
przez specjalistyczną firmę, planowa-
ny termin realizacji inwestycji ulegnie 
zmianie;  

• przebudowa ul. Kwiatowej w Niepru-
szewie wraz z budową parkingu i drogi 
wewnętrznej – otrzymano pozwolenie 
na budowę na zakres drogi wewnętrznej 
(prowadzącej do jeziora) oraz na przebu-
dowę zjazdu z drogi wojewódzkiej, gmina 
oczekuje na pozwolenia na budowę drogi 
publicznej (przy blokach) i parkingu;

• budowa kanalizacji sanitarnej grawita-
cyjno-tłocznej DN200PVC/90PE100RC 
wraz z przepompownią ścieków – 
ul. Jarzębinowa w Dobieżynie – realizacja 
inwestycji dobiega końca;

• przebudowa ul. Strzeleckiej – w dn. 26.08.
br. gmina złożyła wniosek o dofinanso-
wanie w wysokości 5.686.488 zł (tj. 50% 
kosztów inwestycji) z Rządowego Fun-
duszu Rozwoju Dróg. Planowany termin 
realizacji inwestycji to lata 2025-2026;

• rozbudowa istniejącej oczyszczalni ście-
ków w Wielkiej Wsi wraz z infrastrukturą 
towarzyszącą oraz dojazdem do oczysz-
czalni ścieków, etap II – rozstrzygnięto 
postępowanie przetargowe i wybrano 
wykonawcę – umowa została podpisana 
na kwotę 8.357.234 zł, zadanie realizowa-
ne dzięki pozyskanemu dofinansowaniu 
z Polskiego Ładu – Program Inwestycji 
Strategicznych w wysokości 7.939.373 zł. 
Trwają jeszcze prace związane z I etapem 
prac rozbudowy Oczyszczalni Ścieków 
w Wielkiej Wsi – inwestycja finansowa-
na z pożyczki WFOŚiGW w wysokości 
13.111.048 zł;

• rozbudowa Stacji Uzdatniania Wody 
w Dobieżynie – prowadzone są prace przy 
utwardzaniu terenu wokół stacji, drogi 
między obiektami i prace elektryczne;

• zakup dwóch nowych samochodów ase-
nizacyjnych dla ZGK;

• zimowe utrzymanie dróg powiatowych 
na terenie powiatu poznańskiego w se-

zonie zimowym 2024/2025 i 2025/2026 
– ZGK złożyła ofertę przetargową;

• ZGK wykonuje inwestycje, w trakcie 
realizacji:
 » wymiana rurociągu wodociągowego 

w Kalwach oraz w ul. Jodłowej w Więc-
kowicach; 

 » projekt sieci kanalizacji sanitarnej 
wraz z przyłączami w Buku, ul. Wiel-
kowiejska;

 » projekt sieci wodociągowej w Buku, 
ul. Wielkowiejska (wymiana sieci AC);

 » projekt sieci kanalizacji sanitarnej 
wraz z przyłączami w Wielkiej Wsi, 
ul. Wiśniowa;

 » projekt sieci kanalizacji sanitarnej 
wraz z przyłączami w Wielkiej Wsi, 
ul. św. Rocha;

 » projekt sieci wodociągowej wraz 
z przyłączami w Wielkiej Wsi, ul. Polna;

 » projekt sieci kanalizacyjnej w Wielkiej 
Wsi, ul. Na Górce;

 » projekt sieci wodociągowej w Buku,  
ul. Dworcowa i Przykop (wymiana 
sieci AC);

 » projekt sieci wodociągowej w m. Buk 
ul. Jarzębinowa (wymiana sieci AC);

 » projekt przyłączy kanalizacyjnych 
w Wielkiej Wsi, rejon ul. św. Rocha 
i Podgórnej;

• remont obwodnicy w Buku DW 306/307 
– zakończył się remont nawierzchni na 
obwodnicy Buku od skrzyżowania DW 
306-307 (ul. św. Rocha) do skrzyżowania 
z ul. Dworcową. Długość odcinka: 2,836 
km;

• chodnik wzdłuż DW 306 – ul. Bohaterów 
Bukowskich w Wielkiej Wsi oraz przebu-
dowa wjazdów i chodnika przy posesji 
na ul. Grodziskiej – droga nr 307 – wy-
stosowanie pisma do WZDW, odpowiedź 
pozytywna.

Poprawa bezpieczeństwa na 
skrzyżowaniach kolejowo-drogowych 

W związku z ogłoszonym 5 sierpnia 2024 
r. naborem zadań z Krajowego Programu 
Kolejowego, do etapu I projektu „Poprawa 
bezpieczeństwa na skrzyżowaniach kolejo-
wo-drogowych w tym ich przebudowa na 
skrzyżowania dwupoziomowe” skierowanym 
do jednostek samorządu terytorialnego i za-
rządców dróg, burmistrz zaprosił przedsta-
wicieli powiatu poznańskiego (wicestarostę 
Tomasza Łubińskiego) oraz Zarządu Dróg 
Powiatowych w Poznaniu na spotkanie, które 
odbyło się w dn. 20.08.br. w siedzibie urzędu 
MiG Buk. Omówiono możliwości aplikowania 
w ramach konkursu na zadanie związane 
z przebudową skrzyżowania drogi powia-
towej Buk – Szewce z linia kolejową.  

– Gmina wystąpi do starosty z propo-
zycją wspólnego przygotowania koncepcji 
przebudowy w/w skrzyżowania, które jest 
podstawą złożenia wniosku do PKP PLK. 
Koszty jej przygotowania wyniosą gminę 
50% – mówił burmistrz. 

Podczas spotkania został także poruszo-
ny temat budowy chodnika we wsi Dobra. 
W tym celu gmina złoży wniosek do powiatu 
o uwzględnienie tej inwestycji w budżecie 
na 2025 rok.

Świadczenia pieniężne  
dla obywateli Ukrainy

Zakończono przyjmowanie wniosków 
o świadczenie pieniężne na zapewnienie 
zakwaterowania i wyżywienia obywatelom 
Ukrainy przebywającym na terytorium Rze-
czypospolitej Polskiej, w związku z działa-
niami wojennymi prowadzonymi na teryto-
rium Ukrainy. Zadanie było realizowane od 
marca 2022 r. do końca lipca 2024 r. Zostało 
złożonych 570 wniosków na łączną kwotę 
wypłaconą wnioskodawcom w wysokości 
2.808.160 zł.

Wypłaty świadczeń wnioskodawcom 
były realizowane przez gminę jako zadanie 
dodatkowe, po otrzymaniu środków z urzę-
du wojewódzkiego, na podstawie wcześniej 
złożonego wniosku o zasilenie ze środków 
Funduszu Pomocy. 

Kontrole zbiorników 
bezodpływowych (szamb) 
i oczyszczalni przydomowych 

Podsumowując wykonane kontrole 
zbiorników bezodpływowych (szamb) 
i oczyszczalni przydomowych, burmistrz 
poinformował, że na terenie MiG Buk wy-
słano 1494 wezwania do właścicieli nieru-
chomości. Pozytywnie zweryfikowano 1209 
nieruchomości, nie odpowiedziało na we-
zwania 257 właścicieli nieruchomości, a w 
28 przypadkach stwierdzono negatywny 
wynik kontroli. 

Planowane kontrole środowiskowe – 
ZONE

Od połowy września br. pracownicy 
urzędu rozpoczną kontrole środowiskowe 
w systemie teleinformatycznym ZONE, w ra-
mach których zostaną sporządzone protokoły 
między innymi w zakresie źródeł spalania 
paliw i pozbywania się nieczystości ciekłych. 
Przy każdej kontroli obowiązkowo trzeba 
także wykonać inwentaryzację budynku.

Kontrole będą przeprowadzane zgodnie 
z ich planem. Podczas każdej planowanej 
kontroli termin zostanie podany w zawia-
domieniu wysłanym wcześniej pocztą na 
nieruchomość wraz ze wskazaniem w piśmie 
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dokumentów i informacji, które mieszkaniec 
będzie musiał przedstawić. Kontrola zostanie 
przeprowadzona w zakresie źródeł spalania 
paliw, pozbywania się nieczystości ciekłych, 
a także inwentaryzacji budynku, jeżeli jeszcze 
nie była wykonana w systemie ZONE.

W przypadku stwierdzenia nieprawidło-
wości, w tym np. eksploatacji źródła ciepła 
niezgodnego z uchwałą antysmogową, zo-
stanie skierowane zawiadomienie na policję 
o możliwości popełnienia wykroczenia przez 
kontrolowanego.

Oświata
Burmistrz omówił wyniki egzaminu 

ósmoklasisty w gminie Buk, które pozo-
stawiają wiele do życzenia. Spośród szkół 
z terenu MiG Buk najlepsze wyniki z języka 
polskiego oraz języka angielskiego uzyskali 
uczniowie ze szkoły w Niepruszewie, z ma-
tematyki – szkoła w Buku (58,06 proc.). 
Stuprocentowym wynikiem testu mogą się 
pochwalić uczniowie ze szkoły podstawowej 
w Buku – dwóch uczniów otrzymało 100% 
z matematyki oraz języka angielskiego, 2 
uczniów z matematyki oraz 2 uczniów z ję-
zyka angielskiego. 100% wynik z języka an-
gielskiego uzyskała jedna uczennica ze szkoły 
w Niepruszewie oraz jeden uczeń ze szkoły 
w Dobieżynie.

Rozstrzygnięto przetargi na dowozy dzie-
ci do szkół, w roku szkolnym 2024/2025, na 
terenie gminy Buk w komunikacji zamknię-
tej, uczniów niepełnosprawnych do szkół 
w Poznaniu.

Dzięki pozyskanemu grantowi z Mini-
sterstwa Sportu i Turystyki uczniowie klas 
trzecich szkół podstawowych będą mieli 
możliwość nauki pływania w ramach pro-
gramu „Umiem pływać”. Bezpłatne zajęcia 
odbywać się będą na Tarnowskich Termach 
w Tarnowie Podgórnym.

Wniosek złożony przez gminę o dofinan-
sowanie, w ramach programu Regionalne 
Fundusze Europejskie dla Wielkopolski 
2021-2027, dotyczący poprawy dostępności 
do edukacji szkolnej w Mieście i Gminie Buk 
przeszedł do kolejnego etapu. – W wyniku 
oceny merytorycznej projekt uzyskał 109.00 
punktów na 110 punktów możliwych i został 
umieszczony na liście projektów skierowa-
nych do etapu negocjacji. Całkowita wartość 
projektu wynosi 5.633.431 zł, z czego dofi-
nansowanie: 5.070.087 zł. Projekt dotyczy 
wszystkich szkół na terenie gminy, a jego 
celem jest wyrównanie szans edukacyjnych 
dla uczniów szkół, w tym uczniów z niepeł-
nosprawnościami, jak również ze specjalnymi 
potrzebami edukacyjnymi oraz podniesienie 
kompetencji nauczycieli – mówił burmistrz 
Paweł Adam.

Do Urzędu Marszałkowskiego Wojewódz-
twa Wielkopolskiego został złożony wniosek 
o udzielenie pomocy finansowej w wysokości 
49.300 zł na realizację programów profilak-
tycznych w placówkach oświatowych. Projekt 
ma na celu wspieranie młodzieży oraz ich 
rodziców w radzeniu sobie z wyzwaniami 
emocjonalnymi i psychologicznymi, a także 
zapobieganiu uzależnieniom.

W dn. 19.08.br. burmistrz wręczył po-
wierzenie pełnienia obowiązków dyrek-
torskich pani Agnieszce Wyszyńskiej – od 
września dyrektor Szkoły Podstawowej 
im. Lecha Siudy w Szewcach, pani Marle-
nie Kwiecińskiej-Kańdule – kontynuacja na 
stanowisku dyrektora Szkoły Podstawowej 
im. o. Ignacego Cieślaka w Dobieżynie, pani 
Sławomirze Polcyn – kontynuacja na stano-
wisku dyrektora Przedszkola im. Krasnala 
Hałabały w Buku.

Dofinansowanie dla OSP Niepruszewo
Gmina pozyskała dofinansowanie w wy-

sokości 1.113.333 zł z samorządu wojewódz-
twa wielkopolskiego, w ramach programu 
„Zwiększanie odporności na zmiany klimatu 
i klęski żywiołowe”, dla Ochotniczej Straży 
Pożarnej w Niepruszewie. Dzięki przyzna-
nej dotacji oraz środkom z budżetu gminy 
w wysokości 200.000 zł, jednostka zostanie 
doposażona w samochód ratowniczo-gaśni-
czy. Z pozyskanych środków zrealizowane 
zostaną także szkolenia.

Pismo do Komendanta PSP 
w Poznaniu

Burmistrz Paweł Adam wystosował pi-
smo do Komendanta Miejskiej Państwowej 
Straży Pożarnej w Poznaniu Jacka Michalaka 
w sprawie możliwości nieodpłatnego prze-
kazania wycofanego w PSP średniego lub 
ciężkiego samochodu ratowniczo-gaśniczego, 
który zostałby przekazany Ochotniczej Straży 
Pożarnej w Buku. Jak czytamy w piśmie, stan 
techniczny jednego ze średnich samochodów 
ratowniczo-gaśniczych OSP w Buku – blisko 
czterdziestoletniego Mercedesa pozostawia 
wiele do życzenia, a utrzymanie go na odpo-
wiednim poziomie wymaga ciągłych napraw 
i remontów. Z kolei lekki samochód ratow-
niczy – gaśniczy Ford Transit nie zapewnia 
odpowiedniego wsparcia wodnego. 

Pismo do ministrów w sprawie GPZ
Do Ministra Aktywów Państwowych 

Jakuba Jaworowskiego, a do wiadomości:  
Prezesa Zarządu Spółki ENEA Grzegorza Ki-
nelskiego, burmistrz wysłał pismo z prośbą 
o podjęcie stosownych działań mających na 
celu rozbudowę głównego punktu zasilają-
cego w energię elektryczną w Wielkiej Wsi. 

W uzasadnieniu burmistrz tłumaczył, że 
działa w imieniu podmiotów funkcjonują-
cych na terenie MiG Buk oraz potencjalnych 
inwestorów zainteresowanych prowadze-
niem swoich firm na terenie gminy. Istniejący 
obiekt GPZ na terenie Wielkiej Wsi w żadnej 
mierze nie jest dostosowany do obecnych 
potrzeb inwestycyjnych.

Ciepłe Mieszkanie
W dn. 17.07.br. gmina rozpoczęła nabór 

wniosków o dofinansowanie w ramach Pro-
gramu Priorytetowego „Ciepłe Mieszkanie”. 
Program jest skierowany do właścicieli lub 
najemców lokali mieszkalnych w budynkach 
wielorodzinnych oraz wspólnot mieszkanio-
wych. W ramach dotacji mogą sfinansować 
wymianę nieefektywnych źródeł ciepła, 
montaż instalacji, wymianę okien i drzwi.

MiG Buk na realizację programu pozy-
skała ponad 900.000 zł z Wojewódzkiego 
Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki 
Wodnej.

Zakup lokalu mieszkalnego 
W dn. 19.08.br. gmina przekazała do dys-

pozycji Ośrodka Pomocy Społecznej lokal 
w Buku, gdzie powstało mieszkanie o cha-
rakterze wspomaganym. Celem zadania jest 
pomoc osobom zagrożonym wykluczeniem 
społecznym. Jest to dwupokojowe mieszka-
nie z kuchnią i łazienką, dostosowane dla 
osób niepełnosprawnych. 

– Zakup lokalu mieszkalnego był moż-
liwy dzięki pozyskanemu dofinansowaniu 
w wysokości 400.000 zł, tj. 100% warto-
ści lokalu, w ramach realizowanego przez 
Fundację Akme projektu partnerskiego 
„Budzimy zgaszone umysły, serca, nadzie-
je” z programu „Fundusze Europejskie dla 
Wielkopolski 2021-2027”. Mieszkanie na os. 
Nad Strumykiem zostało zakupione przez 
gminę, która w ramach wkładu własnego 
w wysokości 60.600 zł zajęła się pracami 
wykończeniowymi oraz jego wyposażeniem 
– mówił burmistrz.

Program profilaktyki i wczesnego 
wykrywania osteoporozy 

W gminie realizowany jest „Program pro-
filaktyki i wczesnego wykrywania osteopo-
rozy w gminie Buk” zachęcający do skorzy-
stania z możliwości wykonania bezpłatnych 
badań w kierunku osteoporozy. 

W ramach programu możliwe jest zorga-
nizowanie dojazdu na badania do Poznania 
lub przyjazd do Buku osteobusa. Udało się 
już zorganizować taki bus, który przyjedzie 
na parking przy OSiR w dn. 16.09.br. Zain-
teresowanie było bardzo duże, w związku 
z czym zapisy zostały już zamknięte – tego 
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dnia przebadane zostanie ok. 80 osób. Ko-
lejny termin przyjazdu osteobusu zostanie 
wyznaczony w najbliższym czasie. 

Wakacje w gminie
Za zorganizowanie ciekawej oferty waka-

cyjnej dla dzieci, młodzieży, dorosłych i se-
niorów burmistrz podziękował jednostkom 
organizacyjnym w gminie i pracownikom 
urzędu. 

Z propozycji MGOK skorzystało około 
250 dzieci i młodzieży; były to takie działa-
nia jak: trzy turnusy półkolonii, warsztaty 
plastyczne, warsztaty kreatywne, warsztaty 
wokalne, koncert po warsztatach wokalnych. 
Oferta dla seniorów: wakacje z kulturką 
i warsztaty plastyczne. W Parku Sokoła od-
bywały się również zajęcia otwarte: Rytmika 
pod chmurką, Pogotowie czwartkowe dla 
najmłodszych, joga, zumba.

W ramach „Wakacji z OSiR” odbyły się za-
jęcia sportowo-ruchowe dla dzieci, połączone 
z wyjazdami między innymi na kręgielnie, 
do Jump Areny w Poznaniu czy też Między-
rzeckiego Rejonu Umocnionego.

Kino wyemitowało 125 seansów filmo-
wych, z udziałem 3990 widzów. Biblioteka 
zaprosiła dzieci na warsztaty wakacyjne 
„Książka łączy pokolenia”, które odbyły się 
w filiach w Buku, Dobieżynie i Niepruszewie 
oraz na wydarzenia „Zabytek Otwarty”, Przy-
stanek Buk i Przystanek Buk Junior.

Filia biblioteczna w Niepruszewie 
w nowej odsłonie 

Dobiega końca modernizacja filii biblio-
tecznej w WDK w Niepruszewie. Zadanie było 
realizowane dzięki dofinansowaniu w wy-
sokości 90.000 zł pozyskanego w ramach 
programu wielkopolskiego urzędu marszał-
kowskiego „Kulisy kultury”. Kwota inwestycji 
128.945 zł, z budżetu gminy: 38.945 zł.

Plac zabaw w Parku Sokoła – II etap 
Zakończono prace związane z budową 

Placu Zabaw w Parku Sokoła, II etap. Jest to 
miejsce przeznaczone dla dzieci w wieku 
powyżej 5 lat, z głównym ukierunkowaniem 
na dzieci od 7 do 15 lat.

Nagrody sportowe burmistrza 
W dn. 1.08.br. w Sali Miejskiej odbyło się 

wręczenie nagród sportowych burmistrza 
MiG Buk przeznaczonych dla zawodniczek 
i zawodników, trenerów reprezentujących 
kluby lub stowarzyszenia sportowe, drużyn 
sportowych oraz osób wyróżniających się 
osiągnięciami w działalności sportowej na 
terenie Miasta i Gminy Buk za rok 2023.  Na-
grody w wysokości w sumie 80 tys. zł zostały 
przyznane 10 zawodniczkom i zawodnikom, 
7 trenerom, 10 drużynom sportowym i szkol-
nym, 2 osobom wyróżniającym się osiągnię-

ciami w działalności sportowej. 

Zmiana rozkładu jazdy komunikacji 
gminnej 

W związku z początkiem roku szkolnego 
i nowym rozkładem jazdy pociągów PKP 
zmienią się również godziny kursowania 
komunikacji gminnej. Zmiany będą obo-
wiązywać od 2 września 2024 r. i dotyczą 
autobusów nr 781, 782, 783. 

Zaproszenie na dożynki i Wielką 
Otuską

Burmistrz zaprosił na gminne dożynki, 
które podobnie jak w roku ubiegłym zosta-
ną połączone z Wielką Otuską – zawodami 
konnymi w powożeniu zaprzęgami. To ważne 
wydarzenie dla gminy odbędzie się 15 wrze-
śnia. Starostami dożynek zostali mianowani 
wyróżniający się rolnicy: Lucyna Wiśniew-
ska z sołectwa Dobieżyn i Leszek Mensfeld 
z sołectwa Kalwy. 

Zawody Enea IRONMAN 
Triathlonowe trasy zawodów Enea 

IRONMAN 70.3 Poznań, które odbędą się 1 
września, przebiegać będą też przez gminę 
Buk, w związku z czym wystąpią utrudnienia 
w ruchu. 

Dyskusja nad sprawozdaniem
W trakcie dyskusji nad sprawozdaniem 

burmistrza radni dopytywali o budowę 
hali sportowej w Dobieżynie, planowane 
kontrole środowiskowe, budowę ul. Ogro-
dowej w Wielkiej Wsi, remont bukowskiej 
obwodnicy, budowę kanalizacji sanitarnej 
– ul. Jarzębinowa w Dobieżynie i o ul. Sło-
neczną w Buku.

Planowanie i zagospodarowanie 
przestrzenne

W części sprawozdawczej radni zapoznali 
się też z informację burmistrza z realizacji 
obowiązku wynikającego z art. 37 ust. 8 usta-
wy z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu 
i zagospodarowaniu przestrzennym, za okres 
od 1 lipca 2023 roku do 30 czerwca 2024 
roku. Informację na ten temat przedstawiła 
Sekretarz Miasta i Gminy Buk Aleksandra 
Wawrzyniak.

Kolejne punkty sesji
W dalszej części sesji radni przyjęli za-

proponowane projekty uchwał.
W kolejnym punkcie sesji: „interpelacje 

i zapytania” radni dopytywali i zgłaszali spra-
wy mieszkańców, takie jak między innymi 
: oznakowanie poziome na przejściach dla 
pieszych, odnowienie przystanków autobu-
sowych, kanalizacja na ul. św. Rocha, uliczne 
oświetlenia, zamiatarka gminna, sygnalizacja 
świetlna, strażnica dla OSP w Niepruszewie, 

wiata przy WDK w Otuszu, kontrola w Przed-
szkolu „Złoty kogucik” w Niepruszewie, 
równanie dróg, chodnik na ul. Stęszewskiej, 
budowa ul. Szkolnej w Niepruszewie, budy-
nek gminy przy ul. Dworcowej, plac zabaw 
przy Biedronce w Buku, punkt przesiadkowy 
Dobieżyn Północ. Jedno z zapytań dotyczy-
ło kontroli kompleksowej RIO za 2022 rok 
przeprowadzonej w urzędzie MiG Buk.

W „wystąpieniach osób niebędących 
radnymi” głos zabrał jeden z mieszkań-
ców gminy, którego niepełnosprawny syn 
nie został przyjęty do Szkoły Podstawowej 
Specjalnej w Stęszewie. Szczegółowo omówił 
swoją sytuację; zwrócił się do burmistrza 
i radnych o pomoc.

Podczas IV sesji Rady Miasta i Gminy 
Buk przyjęto projekty uchwał: 

– zmiany Studium uwarunkowań i kie-
runków zagospodarowania przestrzennego 
miasta i gminy Buk;

– nadania nazw ulic: Zbożowa i Winna 
w Niepruszewie; 

– wyrażenia zgody na nabycie nierucho-
mości położonej w Kalwach;

– udzielenia pomocy finansowej Woje-
wództwu Wielkopolskiemu z przeznacze-
niem na realizacje zadania „Wzmocnienie 
wojewódzkich kolejowych przewozów pa-
sażerskich na obszarze oddziaływania Aglo-
meracji Poznańskiej poprzez zwiększenie 
ilości połączeń kolejowych – dofinansowanie 
Poznańskiej Kolei Metropolitalnej (PKM)”;

– zmiany uchwały nr XLI/299/2018 Rady 
Miasta i Gminy Buk z dnia 30 stycznia 2018 
r. w sprawie określenia czasu bezpłatnego 
pobytu dziecka w przedszkolu i oddziale 
przedszkolnym oraz opłat za świadczenia 
udzielane przez przedszkola i oddziały przed-
szkolne, dla których organem prowadzącym 
jest Miasto i Gmina Buk;

– przekazania petycji według właści-
wości; 

– zmiany uchwały Rady Miasta i Gminy 
Buk w sprawie uchwalenia planu pracy Ko-
misji Rewizyjnej Rady Miasta i Gminy Buk 
na 2024 rok; 

– zmiany Uchwały Nr LIX/536/2023 
Rady Miasta i Gminy Buk z dnia 28 grudnia 
2023 r. w sprawie budżetu Miasta i Gminy 
Buk na 2024 rok; 

– zmiany Uchwały Nr LIX/535/2023 
Rady Miasta i Gminy Buk z dnia 28 grudnia 
2023r. w sprawie uchwalenia Wieloletniej 
Prognozy Finansowej Miasta i Gminy Buk 
na lata 2024-2044;

– uchwalenia wieloletniego planu rozwo-
ju i modernizacji urządzeń wodociągowych 
i kanalizacyjnych w latach 2024-2028 dla 
Zakładu Gospodarki Komunalnej sp. z o.o. 
w Buku.

Edyta Wasielewska
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Konieczna nowa siedziba  
dla Ośrodka Pomocy Społecznej 

Ośrodek Pomocy Społecznej w Buku: działalność, prowadzone programy, ocena 
zasobów pomocy społecznej, problemy lokalowe i możliwości powstania nowej 
siedziby były głównym tematem wspólnego posiedzenia Komisji Budżetu i Oświaty 
oraz Komisji Rolnictwa, Ochrony Środowiska i Spraw Socjalnych Rady Miasta i Gminy 
Buk, które odbyło się 21 sierpnia br. Ponadto omówiono projekty uchwał i zajęto się 
sprawami bieżącymi. 

Posiedzenie rozpoczęto od wizytacji bu-
dynku przy ul. Przykop 4 w Buku, gdzie przez 
Fundację Akme, w partnerstwie z Ośrodkiem 
Pomocy Społecznej, realizowany jest jeden 
z projektów „Budzimy zgaszone umysły, ser-
ca, nadzieje” współfinansowany ze środków 
Unii Europejskiej w ramach Programu Re-
gionalnego Fundusze Europejskie dla Wiel-
kopolski 2021-2027. Od marca br. działa tu 
Dzienny Dom Pobytu dla osób mających 
problemy z utrzymaniem samodzielności 
z powodu stanu zdrowia, bez ograniczeń 
wiekowych. Uczestnicy turnusu, przez sześć 
miesięcy pobytu, mają zapewnione dwa cie-
płe posiłki dzienne, dwie opiekunki, cykliczne 
zajęcia z arteterapii i muzykoterapii, zajęcia 
relaksacyjne i ruchowe dostosowane do sta-
nu zdrowia, indywidualne i grupowe wspar-
cie fizjoterapeuty, trening pamięci i funkcji 
poznawczych, warsztaty i wsparcie indywi-
dualne psychologa oraz pracownika socjalne-
go, pogadanki grupowe z psychiatrą, spacery 
i wyjścia rekreacyjne. W połowie sierpnia 
podopieczni z pomieszczeń na parterze 
przenieśli się do nowo wyremontowanych 
sal na piętrze. Radni mieli okazję zapoznać 
się z działalnością Dziennego Domu Pobytu 
i dopytać o szczegóły finansowania projektu. 

Przy okazji radni zostali też zaproszeni do 
zwizytowania Ośrodka Pomocy Społecznej, 
który od wielu lat boryka się z trudnościami 
lokalowymi. Zobaczyli pokoje pracowników 
oraz miejsca, gdzie przyjmowani są klienci.

Ogromny zakres działań pomocy 
społecznej

W dalszej części komisji prowadzonej 
przez przewodniczącego Komisji Budżetu 
i Oświaty Mirosława Adamczaka, która od-
była się już w Sali Miejskiej, kontynuowano 
omówienie działalności bukowskiego OPS. 
Radni otrzymali szczegółowe opracowania 
dotyczące prowadzonych programów, za-
kresu prac, ale też problemów lokalowych 
i koncepcji zmiany siedziby. Przedstawicielki 
OPS: Agnieszka Słaby – kierownik oraz Ma-
rietta Jurgas – zastępca kierownika szczegó-
łowo przedstawiły główne obszary działań 
placówki.

Jak wynika z przygotowanego opraco-
wania: „Liczba osób pobierających zasiłki 
stałe od 2022 roku kształtuje się na tym 

samym poziomie. Wzrasta liczba osób ko-
rzystających z zasiłków okresowych i celo-
wych oraz z pomocy w ramach programu 
„Posiłek w szkole i w domu”. Od wielu lat 
zauważalny jest wzrost liczby osób w wieku 
poprodukcyjnym, stąd ważne jest zapew-
nienie im odpowiedniej opieki w miejscu 
zamieszkania, w formie usług opiekuńczych. 
Wzrastają też wydatki gminy na opłacenie 
pobytu osób w domach pomocy społecznej. 
Najczęstszymi powodami udzielania pomocy 
pozostają niezmiennie: ubóstwo, bezrobocie, 
niepełnosprawność, długotrwała lub cięż-
ka choroba oraz bezradność w sprawach 
opiekuńczo-wychowawczych. W większości 
przypadków podstawą udzielania wsparcia 
rodzinie jest występowanie kilku przesłanek 
jednocześnie. W dalszym ciągu ważnym pro-
blemem społecznym rodzin z dziećmi jest ich 
niewydolność wychowawcza. W ostatnim 
czasie zauważa się wyraźny wzrost ofiar 
przemocy domowej”. 

Omawiając realizowane przez OPS pro-
jekty, skoncentrowano się na programie fi-
nansowanym ze środków unijnych „Budzimy 
zgaszone umysły, serca, nadzieje”, który jest 
realizowany przy współpracy z Fundacją 
Akme, w terminie od 1 stycznia 2023 r. do 
31 grudnia 2026 r. Na ten cel gmina Buk pozy-
skała dofinansowanie w wysokości 3.946.036 
zł. Oprócz działalności wspomnianego już 
Dziennego Domu Pobytu przy ul. Przykop, 
program obejmuje też inne działania. Jednym 
z nich jest utworzenie Klubu Seniora w Dzien-
nym Domu Pomocy „Pogodna Jesień” w Buku 
– z szeroką propozycją nowych zajęć, takich 
jak trening umysłu czy zajęcia jogi. W ramach 
programu zakupiono też mieszkanie wspo-
magane na terenie gminy, w którym od po-
łowy sierpnia br. umieszczono już pierwsze 
osoby. Mieszkanie przeznaczone jest dla osób 
z niepełnosprawnością, chorujących psy-
chicznie, bezdomnych lub wymagających se-
paracji od dotychczasowego miejsca pobytu, 
zagrożonych marginalizacją społeczną. Pobyt 
w lokalu przewidziany jest na okres od 3 do 6 
miesięcy. Celem działalności mieszkania jest 
przygotowanie osób w nim przebywających 
do prowadzenia samodzielnego życia. Przy 
pomocy i odpowiednim wsparciu ze strony 
pracowników OPS: opiekuna, pracownika so-
cjalnego, pedagoga oraz innych specjalistów 

dąży się do tego, aby lokatorzy mieszkania 
wspomaganego uzyskali stabilną sytuację 
mieszkaniową, zdrowotną i socjalno-bytową. 

Nowe programy i zadania OPS
Pomoc społeczna to nie tylko wsparcie 

finansowe osób i rodzin potrzebujących 
pomocy, ale także pomoc instytucjonalna 
świadczona przez inne placówki pomocy 
społecznej. Jedną z nich jest Świetlica śro-
dowiskowa „Strefa wyobraźni”, która czynna 
jest przez cały rok, od poniedziałku do piąt-
ku, w godzinach 15-18, a w czasie wakacji 
– w godzinach przedpołudniowych. Celem 
jej działalności jest zapewnienie opieki, 
pomoc w odrabianiu lekcji oraz poprawa 
społecznego i emocjonalnego funkcjono-
wania dzieci i młodzieży. Świetlica korzysta 
z pomieszczeń piwnicznych zlokalizowanych 
w budynku Przedszkola im. Krasnala Hała-
bały, które współdzieli z Kołem Emerytów, 
Rencistów i Inwalidów, Kołem żołnierzy 
rezerwy, Zespołem interdyscyplinarnym 
oraz grupą AA. Wielokrotne podtopienia 
pomieszczeń piwnicznych spowodowały, 
że warunki, w których przebywają dzieci 
i młodzież, są niekorzystne. Najlepszym 
rozwiązaniem byłoby przeniesienie świetlicy 
do pomieszczeń Ośrodka Pomocy Społecznej, 
ale obecnie nie ma takiej możliwości, gdyż 
sam boryka się z trudnymi warunkami lo-
kalowymi, 

Poza działalnością statutową OPS wyko-
nuje dodatkowe zadania w ramach progra-
mów i projektów, takie jak między innymi 
„Posiłek w domu i w szkole”, „Wielkopolska 
Karta Rodziny”, „STOP COVID 19. Bezpieczne 
systemy społeczne w Wielkopolsce”, „Otwórz 
się na pomoc. Przeciwstaw się przemocy 
i żyj bez strachu”, „Wspieraj seniora”, pro-
jekt „Poprawa dostępu do usług społecznych 
wspierających rodzinę i rodzinną pieczę za-
stępczą na terenie MOF Poznań”, program 
„Asystent rodziny i koordynator rodzinnej 
pieczy zastępczej”, „Usługi społeczne i opieka 
medyczna dla mieszkańców Wielkopolski”. 
Bukowski OPS realizował program szczepień 
przeciw COVID-19, dzięki czemu gmina zdo-
była nagrodę w wysokości miliona złotych, 
w konkursie „Rosnąca odporność”. Ośrodek 
prowadzi też Dzienny Dom Pomocy „Pogodna 
Jesień”, klub seniora Senior+ w Dobieżynie 
oraz Punkt informacyjno-konsultacyjny dla 
osób uzależnionych i ich rodzin, doznających 
przemocy domowej oraz stosujących prze-
moc domową i osób wymagających wspar-
cia. We współpracy z policją, placówkami 
oświatowymi i organizacjami pozarządo-
wymi prowadzone są zajęcia profilaktyczne 
w zakresie bezpieczeństwa dla seniorów, 
uczniów i przedszkolaków oraz kampanie 
profilaktyczne i edukacyjne uwzględniające 
problematykę uzależnień, przeciwdziałania 
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przemocy oraz promocji zdrowego stylu ży-
cia.  

Brak odpowiednich warunków 
do obsługi klienta

Zakres zadań i obowiązków powierza-
nych Ośrodkowi Pomocy Społecznej jest 
coraz większy; placówka się rozrasta i od 
wielu lat boryka się z problemem lokalowym. 
Obecnie w OPS zatrudnione są 23 osoby oraz 
24 osoby na umowę zlecenie – do realizacji 
między innymi usług opiekuńczych, obsługi 
technicznej, DDP „Pogodna Jesień”, świetli-
cy środowiskowej oraz programów: opieka 
wytchnieniowa, asystent osobisty osoby nie-
pełnosprawnej oraz projekty unijne. 

Największym problemem jest jednak 
brak możliwości zapewnienia odpowied-
nich warunków do obsługi klienta. OPS nie 
dysponuje salą, gdzie w odpowiednich wa-
runkach można by przeprowadzić rozmowę 
z petentem. Petenci załatwiając swoje sprawy 
w OPS, przedkładają informacje dotyczące ich 
danych wrażliwych, takich jak na przykład 
stan zdrowia, dochodów, uzależnienia, pro-
blemy rodzinne, a odbywa się to w niekom-
fortowych warunkach – w wieloosobowych 
pokojach pracowników. Osoby te znajdują 
się często w szeroko rozumianym kryzysie: 
finansowym, psychicznym, zdrowotnym, ro-
dzinnym, itp., nierzadko są ofiarami przemo-
cy domowej, a o swoich problemach zmu-
szone są rozmawiać w biurze podawczym 
OPS, który jest umiejscowiony w korytarzu, 
gdzie przechodzą też inni pracownicy urzędu. 
Ośrodek nie ma pomieszczeń także na inne 
działania ustawowe. Wynikające z ustawy 
o przeciwdziałaniu przemocy domowej po-
siedzenia grupy diagnostyczno-pomocowej 
oraz zespoły interdyscyplinarne, z powodu 
trudności lokalowych, muszą się odbywać 
w innych obiektach, które w danym czasie 
dysponują wolnym terminem – np. w świe-
tlicy środowiskowej, salce konferencyjnej 
urzędu MiG Buk. 

Budynek OPS, z powodu barier architek-
tonicznych, nie jest też dostępny dla osób 
niepełnosprawnych oraz matek z dziećmi, 
którzy stanowią duży odsetek klientów. 

– Konieczna jest zmiana siedziby. Warun-
ki lokalowe uniemożliwiają właściwą realiza-
cję zadań pracownikom i nie sprzyjają kom-
fortowi psychicznemu petentów. Gdyby była 
teraz konieczność, wynikająca z kolejnych 
powierzonych zadań, zatrudnienia nowego 
pracownika, to nie wiem, gdzie można by 
znaleźć dla niego miejsce, aby miał zapew-
nione godne warunki pracy. Ponadto w ciągu 
najbliższych lat Ośrodek Pomocy Społecznej 
stanie przed koniecznością przekształcenia 
się w Centrum Usług Społecznych, a z tym 
związane będzie rozszerzenie działalności 
i zatrudnienie kolejnych pracowników – 

stwierdziła Agnieszka Słaby, kierownik OPS.

Niezbędna zmiana siedziby OPS
Przewodniczący Komisji Budżetu 

i Oświaty Mirosław Adamczak potwier-
dził, że pomieszczenia OPS są kompletnie 
niedostosowane do działalności placówki. 
W poprzedniej kadencji pojawiło się kilka 
pomysłów związanych z poprawą tej sy-
tuacji, ale zaproponowane lokalizacje były 
nieosiągalne lub nie spełniały odpowiednich 
warunków lokalowych. Do kierownika OPS 
Agnieszki Słaby skierował pytania: – Jakie są 
oczekiwania Ośrodka Pomocy Społecznej? 
Czy powinien to być budynek do wynajęcia, 
adaptacji, czy należy zająć się budową no-
wego budynku?

– Na tym etapie jedynym rozwiązaniem 
jest budowa nowego budynku. Tym bardziej, 
że OPS wypracował środki finansowe w kon-
kursie „Rosnąca odporność” realizując szcze-
pienia przeciw COVID-19 na terenie gminy 
– pozyskany milion złotych jest oczywiście 
zasługą mieszkańców, ale jednak przy naszej 
znacznej pomocy i ciężkiej pracy. Dzięki temu 
były środki na przygotowanie projektu no-
wego budynku i mam nadzieję, że w końcu ta 
inwestycja zostanie zrealizowana. Ubolewam 
nad tym, że budynek przy ul. Przykop 4 nie 
znajduje się w zasobach gminy, bo byłoby 
to idealne miejsce dla OPS – odpowiedziała 
Agnieszka Słaby.

W trakcie dyskusji nad zasobami pomocy 
społecznej radni dopytywali między innymi, 
ile kosztowałby nowy budynek dla OPS, jak 
wygląda projekt. Interesowało ich też, ile 
gminę kosztuje pobyt mieszkańca w DPS, czy 
został zatrudniony drugi asystent rodzinny.

Zdaniem burmistrza MiG Buk Pawła Ada-
ma problematyka opieki społecznej w kraju 
od kilku lat nie jest już spychana na margines 
i odgrywa coraz większą rolę, a na te działa-
nia są przyznawane wielomilionowe środ-
ki unijne. Jest prowadzonych coraz więcej 
działań i projektów w tym zakresie, a OPS 
w Buku przy współpracy z gminą, pomimo 
ograniczonej bazy lokalowej, pozyskuje co-
raz więcej środków zewnętrznych na nowe 
programy. – Jak zobaczyli Państwo Radni pod-
czas dzisiejszej wizytacji, warunki lokalowe 
Ośrodka Pomocy Społecznej są niewystar-
czające. Budynek przy ul. Przykop 4, który 
jest naszą wizytówką w zakresie działań 
społeczno-zdrowotnych, nie jest obiektem 
gminnym, ale przez gminę jest dzierżawiony 
i użytkowany. Jego stan przed oddaniem do 
użytku na potrzeby Dziennego Domu Opieki 
Medycznej był zupełnie inny – zyskał nie 
tylko sam obiekt, ale i jego otoczenie. Dzię-
ki pozyskanemu dofinansowaniu unijnemu 
budynek został odpowiednio zaadaptowany 
i w dużym zakresie wyremontowany, a na 
potrzeby osób niepełnosprawnych i matek 

z dziećmi – zainstalowano windę i zapew-
niono wejście do budynku z każdej strony. 
Gmina z pewnością będzie się ubiegać o za-
kup tego budynku, chociażby z racji ponie-
sionych nakładów finansowych związanych 
z adaptacją budynku.

– Rozwiązaniem, które zostało zapropo-
nowane i wypracowane już w poprzedniej 
kadencji, jest budowa nowego budynku przy 
ul. Otuskiej, tuż za szkołą podstawową, gdzie 
obok Ośrodka Pomocy Społecznej powstało-
by Centrum Integracji Międzypokoleniowej 
– kontynuował burmistrz. – Został przygoto-
wany projekt budynku, a gmina jest na etapie 
procedowania pozwolenia na budowę oraz 
decyzji o zmianę użytkowania istniejącego 
budynku poprodukcyjnego na cele społecz-
ne. Koszt obu inwestycji to ok. 17-18 mln 
zł i jej realizacja jest możliwa jedynie przy 
pozyskaniu środków zewnętrznych, których 
w obszarze pomocy społecznej jest coraz 
więcej i w coraz większym zakresie.

Na zakończenie dyskusji o pomocy spo-
łecznej kierownik OPS Agnieszka Słaby zwró-
ciła się do nowej Rady MiG Buk z apelem: 
– Jeżeli ktoś z Państwa chciałby porozma-
wiać, ma jakiś problem, zna lub widzi oso-
bę w trudnej sytuacji życiowej, która może 
potrzebuje pomocy i wsparcia, to bardzo 
proszę o kontakt. Nasze drzwi są zawsze 
otwarte i liczymy na współpracę.

Zaopiniowanie projektów uchwał
Kolejnym punktem komisji było zaopinio-

wanie projektów uchwał. Pierwszy projekt 
dotyczył uchwalenia zmiany Studium uwa-
runkowań i kierunków zagospodarowania 
przestrzennego miasta i gminy, która doty-
czyła obszaru gminy Buk w obrębie geode-
zyjnym Wielka Wieś. Jak mówił przedsta-
wiający projekt uchwały urbanista Łukasz 
Ślisiński: – Zgodnie z założeniami obowiązu-
jącego dokumentu dotyczącego kierunków 
zagospodarowania przestrzennego jest to 
związane z koniecznością zmiany przezna-
czenia nieruchomości z terenów rolniczych 
na tereny inwestycyjne. 

Jeden z kolejnych projektów uchwał do-
tyczył udzielenia pomocy finansowej Woje-
wództwu Wielkopolskiemu – w wysokości 
534.154,00 zł w 2024 roku – na realizację 
zadania „Wzmocnienie wojewódzkich ko-
lejowych przewozów pasażerskich na ob-
szarze oddziaływania Aglomeracji Poznań-
skiej poprzez zwiększenie ilości połączeń 
kolejowych – dofinansowanie Poznańskiej 
Kolei Metropolitalnej”. Wsparcie finansowe 
jest kontynuacją działań zapoczątkowanych 
w 2020 roku i związanych z rozwojem trans-
portu kolejowego na linii Poznań Główny 
– Zbąszynek.

Kolejny projekt uchwały w sprawie prze-
kazania petycji według właściwości dotyczył 
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pozostawienia progu zwalniającego we wsi 
Wysoczka. Petycja mieszkanki gminy decyzją 
przewodniczącego Rady MiG Buk została 
skierowana do Komisji Skarg, Wniosków 
i Petycji celem rozpatrzenia. Komisja po za-
poznaniu się z pismem oraz wyjaśnieniami 
kierownika Referatu Inwestycji i Transportu 
postanowiła rekomendować, aby decyzję 
w tym zakresie podjął burmistrz MiG Buk – 
jako organ wykonawczy działań związanych 
z drogami, w tym montaż lub demontaż urzą-
dzeń Bezpieczeństwa Ruchu Drogowego.   

Skarbnik MiG Buk Marzena Kalotka 
przedstawiła projekty uchwał dotyczące 
zmiany budżetu MiG Buk na 2024 rok oraz 
Wieloletniej Prognozy Finansowej MiG Buk 
na lata 2023-2039. Zaproponowane zmiany 
w w/w projektach wynikają między inny-
mi z realizacji bieżących inwestycji i zadań, 
wpływów z podatków, otrzymanych dotacji.

Radni rozpatrzyli też projekt uchwały 
w sprawie: 

• nadania nazw ulic: Zbożowa i Winna 
w Niepruszewie, 

• nabycia nieruchomości położonej w Kal-
wach, 

• zmiany uchwały Rady MiG Buk z dn. 
30.01.2018 r. w sprawie określenia czasu 
bezpłatnego pobytu dziecka w przed-
szkolu i oddziale przedszkolnym oraz 
opłat za świadczenia udzielane przez 
przedszkola i oddziały przedszkolne, 
dla których organem prowadzącym jest 
MiG Buk; 

• zmiany uchwały w sprawie uchwalenia 
planu pracy Komisji Rewizyjnej Rady MiG 
Buk na 2024 rok. 
Wszystkie projekty uchwał zostały pozy-

tywnie zaopiniowane przez radnych i prze-
kazane na najbliższą sesję Rady MiG Buk.

W związku z przesłanym do Rady MiG 
Buk pismem jednego z mieszkańców, a do-
tyczącym przejęcia przez gminę pięciu dróg 
wewnętrznych w Otuszu, przewodniczący 
Komisji Budżetu i Oświaty Mirosław Adam-
czak zapytanie w tym temacie skierował do 
radnych. Zdaniem Mirosława Adamczaka: – 
drogi wewnętrzne mogą być przejmowane 
jedynie z pełną infrastrukturą: podziemną, 
naziemną (oświetleniem), utwardzonymi 
drogami. Radni podtrzymali stanowisko po-
przedniej Rady MiG Buk: „Postanawia się nie 

udzielać rekomendacji Burmistrzowi MiG 
Buk do podejmowania działań zmierzających 
do przejmowania prawa własności gruntów, 
wydzielonych jako drogi dojazdowe o statu-
sie dróg wewnętrznych, powstałych w wyni-
ku podziału nieruchomości po uchwaleniu 
planu miejscowego lub ustalenia warunków 
zabudowy na wniosek inwestora”. 

Sprawy bieżące
W tym punkcie komisji radni skierowali 

do burmistrza zapytania, które dotyczyły 
między innymi zapadniętego chodnika przy 
ul. Rolnej w Wielkiej Wsi, budowy hali spor-
towej w Dobieżynie, odmalowania przystan-
ków autobusowych, remontu placu zabaw 
przy Przedszkolu im. Krasnala Hałabały 
w Buku, pojemników na używaną odzież przy 
ul. Kolejowej w Buku,   kontroli w Przedszkolu 
„Złoty Kogucik” w Niepruszewie, oświetlenia 
ulicznego w Michalinie, rekultywacji terenów 
zielonych na ul. Grodziskiej w Buku, garażu 
dla OSP w Dobieżynie.

Edyta Wasielewska

Za zasługi dla Polskiego Związku 
Działkowców

Podczas posiedzenia Okręgowej Rady Polskiego Związku Działkowców, 
które odbyło się 27 sierpnia w Poznaniu, wyróżniono osoby zasłużone 
za zaangażowanie i pomoc dla ogrodów działkowych. 

Wśród nagrodzonych osób znalazł się też burmistrz Miasta i Gminy 
Buk Paweł Adam, który otrzymał odznaczenie za „Za zasługi dla 
Polskiego Związku Działkowców”. Przyznał, że sprawy działkowców 

są mu szczególnie bliskie i gmina dokłada wszelkich starań, aby wspierać 
działania tych wyjątkowych pasjonatów. – To wyróżnienie jest dowodem 
uznania również dla moich współpracowników, radnych, a także mieszkań-
ców, których działania przyczyniają się do rozwoju tak potrzebnych miejsc 
zieleni, jakimi są ogródki działkowe – podsumował burmistrz.

Poprawa bezpieczeństwa 
na skrzyżowaniach kolejowo-drogowych

W związku z ogłoszonym przez PKP 
PLK naborem zadań dotyczącym 
poprawy bezpieczeństwa na skrzy-

żowaniach kolejowo-drogowych, burmistrz 
MiG Buk Paweł Adam zaprosił na spotkanie 
wicestarostę poznańskiego – Tomasza Łubiń-
skiego oraz zastępcę dyrektora Zarządu Dróg 
Powiatowych w Poznaniu – Marka Bereżec-
kiego, aby przeanalizować możliwości prze-
budowy skrzyżowania drogi Buk – Szewce 
z linią kolejową. Spotkanie odbyło się 20 
sierpnia w urzędzie MiG Buk.

Omówiono także przygotowywany przez 
Powiat plan budowy ścieżki pieszo-rowero-
wej z Otusza do Skrzynek oraz budowę chod-

nika w Dobrej, o którą gmina nieustannie 
zabiega i na której realizację będzie składać 

wniosek o uwzględnienie zadania w budże-
cie Powiatu na rok 2025.

Podczas spotkania poruszono również 
wiele innych tematów dotyczących potrzeb 
mieszkańców. 
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Mieszkańcy gminy Buk  
wspierają powodzian 

Zbiórkę najpotrzebniejszych rzeczy, które są przekazywane 
poszkodowanym w powodzi prowadzi gmina Buk. Swoją 
pomoc kieruje do gminy Głuchołazy, gdzie skala zniszczeń jest 
ogromna.

Nie tylko mieszkańcy, ale też przedsiębiorcy, sklepy odpowie-
dzieli na nasz apel i przez cały czas przynoszą niezbędne 
produkty dla potrzebujących. Miejscem przyjmowania da-

rów jest Strażnica Ochotniczej Straży Pożarnej w Buku. Można też 
wpłacać pieniądze na rachunek bankowy uruchomiony przez gminę 
Głuchołazy: 20 8891 0000 2015 6507 9312 0051.

– Jak zawsze nasi mieszkańcy udowadniają jak wielkie mają 
serca. Dziękujemy niezastąpionym druhom strażakom, którzy cały 
czas pomagają na miejscu czy w transporcie. Podziękowania kieruję 
też do osób, które użyczają swoje samochody – mówił burmistrz 
Miasta i Gminy Buk Paweł Adam. 

18 września, pierwszy transport – dwa zapakowane samochody 
pojechały do gminy Głuchołazy. Dary zostały przekazane mieszkań-
com, a delegacja z gminy Buk spotkała się z zastępcą burmistrza 
Miasta i Gminy Głuchołazy Romanem Samborem. Nawiązano także 
kontakt z przedstawicielami lokalnego samorządu i rolników. Wspól-
nie zostaną ustalone szczegóły dalszej współpracy i zadeklarowano 
pomoc w postaci kolejnego transportu. Uaktualniono też listę rzeczy, 
które są obecnie najbardziej potrzebne.  Po rozmowach na miejscu 
już wiadomo, że niezbędne są także łopaty, wiadra, taczki, mocne 
grabie, miotły, szczotki, ścierki, mopy, środki ochrony osobistej.  
Planowany jest też transport z płodami rolnymi. 

– Ogrom zniszczeń jest niewyobrażalny. W wielu miejscach 
brakuje dostępu do bieżącej wody, kanalizacji, prądu, gazu. Odbu-
dowa gminy potrwa bardzo długo. Byliśmy też we wsi Bodzanów 
w gminie Głuchołazy, która jest doszczętnie zniszczona. Mieszkańcy 

relacjonują, że takiego żywiołu wody w 1997 roku nie doświadczyli. 
Krajobraz tragedii, apokalipsy. Wszyscy ratują co mogą, nie ma czasu 
na płacz i łzy. Szykujemy kolejne transporty dla gminy Głuchołazy. 
Dziękujemy wszystkim za pomoc!

Edyta Wasielewska
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Rozbudowa SUW w Dobieżynie
Trwają prace nad rozbudową długo oczekiwanej przez mieszkańców Stacji Uzdatniania 
Wody w Dobieżynie wraz z infrastrukturą. Zakończenie działań zaplanowano na koniec 
tego roku. Cała inwestycja jest finansowana ze środków własnych spółki Zakładu 
Gospodarki Komunalnej w Buku, planowane koszty: 4.531.320 zł.

Budowa nowej stacji była konieczne ze 
względu na widoczny stopień zużycia, 
zarówno pod kątem budowlanym, jak 

i technologicznym oraz rozwoju miejsco-
wości w zakresie zasilania przez stacje oraz 
pogarszanie się jakości wody. 

Zakres prac inwestycji jest ogromny – 
między innymi:

 » zakup dodatkowej działki,
 » budowa nowego budynku SUW, 
 » budowa nowych zbiorników retencyj-

nych, 
 » budowa odstojnika wód popłucznych,
 » wyposażenie w pełną automatykę,
 » wyposażenie w monitoring obiektu.

W związku z niewydolnością starej stud-
ni, została wybudowana też nowa studnia 
głębinowa, koszt zadania: 293.112,95 zł.

Gdzie nowe lampy?

Systematycznie modernizujemy i roz-
budowujemy oświetlenie w gminie. 
Obecnie zakończyliśmy montaż nowych 

lamp w lokalizacjach:
 » Buk, ul. Browarna,
 » Wygoda, ul. Słoneczna (główna wraz 

z pobocznymi),
 » Dobieżyn, ul. Podgórna.

Ulica Szkolna już służy mieszkańcom

Zakończono prace budowlane na ulicy 
Szkolnej w Niepruszewie. Nowa infra-
struktura obejmuje:

 » chodniki,
 » utwardzone pobocza,

 » kanalizację deszczową,
 » próg zwalniający. 

Ulica Szkolna będzie służyła mieszkań-
com przez wiele lat, stając się bezpiecznym 
i wygodnym miejscem.
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Park Sokoła:  
plac zabaw dla 
dzieci starszych

Ścianki wspinaczkowe, huśtawka typu 
„gniazdo”, zestaw zabawowy na 12 
osób, karuzela potrójna pionowa, 

drabinki i linearium, kolejka-tralka, stół do 
ping-ponga, zjeżdżalnia, a do tego ścianka 
do graffiti. Jest i stojak na rowery oraz stół 
z ławkami, aby przysiąść i pogadać w swoim 
gronie. Uff – sami przyznacie, że nie sposób 
wymienić wszystkich atrakcji placu zabaw 
dedykowanego dzieciom starszym i mło-
dzieży szkolnej (7-15 lat). 

Inwestycja w Parku Sokoła to kontynu-
acja przebudowy przestrzeni parkowej dla 
najmłodszych mieszkańców naszego miasta 
i gminy. Jako pierwsze były maluchy – to one 
od ponad roku korzystają z nowoczesnego 
placu zabaw dla dzieci młodszych. W tym 
roku przyszła kolej na „starszaków”, któ-
rym zaproponowano szereg innowacyjnych 
elementów służących zabawie oraz rozwi-
janiu sprawności fizycznej. Śmiało można 
powiedzieć, że to jedna z najbardziej mega 
– jak powiedziałaby młodzież – tego rodzaju 
przestrzeni w okolicy.

Plac dla dzieci starszych także został 
wykonany z materiałów bezpiecznych dla 
użytkowników (obiekt posiada elastyczną 
nawierzchnię, która minimalizuje ryzyko 
urazów przy ewentualnych upadkach), 
a przy tym ekologicznych i z dbałością 
o środowisko. Jest też monitorowany, co 
zwiększa bezpieczeństwo użytkowników. 
Inwestycja została zrealizowana dzięki do-
tacji celowej dla Miejsko-Gminnego Ośrodka 
Kultury w wysokości 570.000 zł.

Plac zabaw został dodatkowo upiększo-
ny nasadzeniami różnorodnej roślinności. 
Duża część terenu jest obsadzona krzewami 
laurowiśni – roślinami, które cieszą się dużą 
popularnością ze względu na swoją gęstą, 
zieloną strukturę oraz łatwość w pielęgna-
cji. Ponadto wzdłuż ogrodzenia oraz wokół 
niektórych elementów placu zabaw, zasa-
dzono pnącze – krzewy kiwi, które dodają 
przestrzeni naturalnego uroku i stanowią 
dodatkową atrakcję.

Choć czas realizacji inwestycji się wy-
dłużył, to efekt końcowy spełnił wszystkie 
oczekiwania. Teraz możemy się cieszyć nie-
samowitym placem zabaw, który oferuje 
liczne atrakcje dla starszych dzieci. Jest to 
miejsce, które będzie służyć społeczności 
przez wiele lat, zapewniając bezpieczną 
i radosną przestrzeń do zabawy dla dzieci 
starszych i młodzieży szkolnej. Wpadajcie 
do Parku Sokoła. Do zobaczenia!  IDW
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Pierwsze nabory 
LGD „Źródło”

Lokalna Grupa Działania przygotowuje się do pierw-
szych naborów wniosków, na realizację projektów 
w perspektywie 2023-2027 LGD otrzymało ponad 

5,5 mln. zł. Stowarzyszenie realizuje już 3 perspektywę 
finansową w ramach Polityki Rolnej UE, natomiast jest 
to pierwsza perspektywa wielofunduszowa. Oznacza to, 
że oprócz dotychczasowych zadań związanych z nieko-
mercyjną infrastrukturą czy rozwojem przedsiębiorczości 
LGD realizuje również projekty  w ramach Europejskiego 
Funduszu Społecznego + oraz Europejskiego Funduszu 
Rozwoju Regionalnego. Właśnie te fundusze mają być 
uruchomione przez stowarzyszenie w pierwszej kolejności. 

Już na jesień LGD powinno ogłosić konkursy, których 
odbiorcami mogą być między innymi Jednostki Sektora 
Finansów Publicznych, osoby prawne (z wyłączeniem 
województwa) czy jednostki organizacyjne nieposiadające 
osobowości prawnej. 

Z Europejskiego Funduszu Rozwoju Regionalnego 
LGD zaplanowało środki na przedsięwzięcia związane 
z „odnową wsi”, projektami dotyczącymi infrastruktury 

kultury lub obiektów turystycznych i rekreacyjnych. Zgod-
nie ze strategią działanie ma na celu wsparcie rozwoju 
obszaru w oparciu o specyficzne zasoby lokalne. Cel ten 
może zostać osiągnięty dzięki inwestycji w infrastruktu-
rę charakterystyczną dla obszaru lub poprzez realizację 
przedsięwzięć obejmujących poprawę funkcjonalności, 
bezpieczeństwa i estetyki lokalnej przestrzeni, w tym 
wprowadzenie „zielonej” przestrzeni. W budżecie LGD na 
powyższe działanie przewidziano 703 000 EUR.

Lokalna strategia rozwoju przygotowana przez Źró-
dło zakłada, że z Europejskiego Funduszu Społecznego 
+ środki zostaną skierowane na działania w zakresie 
edukacji i aktywizacji. Działania związane ze wsparciem 
szkolnictwa przewidziano na przyszły rok, natomiast już 
na jesień zaplanowano nabory w ramach celu „Aktywizacja 
społeczna osób najbardziej zagrożonych wykluczeniem 
społecznym, budowanie lokalnego potencjału społeczeń-
stwa lokalnego.” W ramach tego działania wnioskodawcy 
mogą podjąć działania z zakresu integracji osób zagrożo-
nych ubóstwem i wykluczeniem społecznym m.in. poprzez 

wspieranie lub tworzenie miejsc integracji społecznej, 
umożliwiających wspólne spędzanie wolnego czasu 
w przestrzeni publicznej, zachęcających mieszkańców 
do uczestnictwa w sąsiedzkich spotkaniach i wspólnym 
działaniu na rzecz ożywiania przestrzeni publicznej, m. 
in. Klubów seniora i świetlic. Na to działanie budżet LGD 
przeznaczył: 456 269 EUR

Nabory w ramach powyższych przedsięwzięć są 
zaplanowane do ogłoszenia na druga połowę listopada. 

Na rok 2025 zaplanowano natomiast nabory w ra-
mach Planu Strategicznego dla Wspólnej Polityki Rolnej, 
w tym na działania w zakresie Rozwijania i Podejmowania 
działalności gospodarczej. 

Przypominamy, że Lokalna Grupa Działania „ Źródło” 
funkcjonuje od 2009 roku i zajmuje się wydatkowaniem  
środków UE na obszarze gmin: Buk, Dopiewo, Komorniki 
i Stęszew. Zachęcamy do śledzenia facebooka LGD (Sto-
warzyszenie – Lokalna Grupa Działania „Źródło”) oraz 
strony internetowej (www.lgdzrodlo.pl), gdzie na bieżąco 
zamieszczane są informacje o naborach.

Wystawa

Z przyjemnością informujemy o wy-
stawie obiektów, pozyskanych przez 
Bibliotekę i Kino Miasta i Gminy Buk - 

dofinansowanej ze środków Ministra Kultury 
i Dziedzictwa Narodowego pochodzących 
z budżetu państwa w ramach programu wła-
snego Narodowego Instytutu Muzeów „Izby 
Pamięci” na podstawie art. 28 ust. 1a ustawy 

z dnia 25 października 1991 r. o organizowa-
niu i prowadzeniu działalności kulturalnej 
oraz zgody MKiDN nr 201/Z/2023/MKiDN 
z dn. 19 września 2023 r.

Kolekcja pochodzi z zakresu czasowego 
od XIX do XXI wieku oraz charakteryzuje ją 
zróżnicowanie materiałów jak i technologia 
wykonania obiektów. Obiekty zostały wyko-
nane z takich materiałów jak: papier, skóra, 
metal, drewno, kamień, tkanina, ceramika 
oraz tworzywa sztuczne. 

W kolekcji znalazły się m.in. innymi: 
dokumenty, fotografie, czasopisma, obiek-
ty rzemiosła, stroje, odznaki, medale, pro-
porczyki, mapa oraz przedmioty użytkowe. 
Najliczniejszą grupę stanowią fotografie. 
Następną są szeroko rozumiane wyroby 
fabryczne. Również w zbiorze znajdują się 
obiekty multitechnologiczne, które łączą 
różnego rodzaju techniki, materiały i media. 

Obiekty zostały poddane opinii konser-
watorskiej. 

Zbiór obiektów został przyjętych w ra-
mach umów darowizn osób związanych 
z gminą Buk. 

Darczyńcom serdecznie dziękujemy. 
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Pozyskuj, zyskuj i inwestuj!  
9 września br., w Sali Miejskiej w Buku odbyło się pierwsze po wakacjach, już piąte 
Spotkanie Bukowskiego Biznesu. Tym razem pod hasłem „Pozyskuj, zyskuj i inwestuj!” 
instytucje z grupy Polski Fundusz Rozwoju, jak i Polskiej Strefy Inwestycji Wielkopolska 
oraz Trenda Group przedstawiły możliwości wsparcia przedsiębiorców.

– Zapraszam na kolejne spotkanie ze spe-
cjalistami, podczas których przedsiębiorcy 
z naszej gminy mogą pozyskać potrzebne 
informacje o tym między innymi, w jakie 
sektory najlepiej inwestować, gdzie i na ja-
kich zasadach można ubiegać się o środki 
finansowe – mówił burmistrz Miasta i Gminy 
Buk Paweł Adam. – Tym bardziej, że przed-
siębiorcy czekają na zapowiadane przez rząd 
zmiany legislacyjne, które mają pomóc im 
lepiej funkcjonować. Strategie wsparcia dla 
przedsiębiorców mają być konsultowane, 
a takie spotkania jak nasze mogą tylko po-
móc w takich działaniach.

Głos mają specjaliści
„Cały czas szukajmy nowych celów. 

Nawet, jeśli jesteśmy już bogaci, nawet gdy 
mamy ustabilizowaną firmę. Wciąż pytajmy, 
patrzmy, szukajmy, główkujmy, co jeszcze 
innego można zrobić. To znakomicie wpływa 
na psychikę, ale także zabezpiecza przed 
nagłą katastrofą” słowami Raya Kroca, zało-
życiela sieci restauracji McDonald’s prowa-
dząca spotkanie Izabela Dachtera-Walędziak 
zaprosiła do wysłuchania prelegentów. 

Pierwszą prezentację „Ulga podatkowa 
jako premia za inwestowanie” przedstawiła 
Magdalena Urbaniak, manager projektów 
inwestycyjnych w Kostrzyńsko-Słubickiej 
Specjalnej Strefie Ekonomicznej działają-
cej w ramach Polskiej Strefy Inwestycji. Są 
to narzędzia wsparcia, które umożliwiają 
przedsiębiorstwom realizującym nowe in-
westycje uzyskanie zwolnienia z podatku 
dochodowego (CIT/PIT) na okres 12, 14 
lub 15 lat. Można było się dowiedzieć, jak 
skorzystać z oferty, jakie sektory są objęte 
wsparciem, na jakich zasadach, jakie kryteria 
są brane pod uwagę i jakie korzyści uzyskuje 
się korzystając z ulgi podatkowej. 

Kolejna prezentacja dotyczyła „Oferty 

Polskiej Agencji Inwestycji i Handlu”, którą 
omówiła Joanna Grzelka, kluczowy ekspert 
Regionalnego Biura Handlowego PAIH w Po-
znaniu, które jest pierwszym punktem kon-
taktu dla eksporterów i inwestorów; pomaga 
polskim przedsiębiorcom, którzy nie mają 
jeszcze doświadczenia w handlu zagranicz-
nym. Omówiono między innymi realizowane 
projekty, takie jak między innymi Polskie Mo-
sty Technologiczne czy programy Program 
Fundusze Europejskie dla Nowoczesnej 
Gospodarki lub Akademia Biznesu.

O „Wsparciu rozwoju przedsiębiorstw” 
mówiła Marta Tłuścik, specjalista ds. relacji 
Regionu Wielkopolskiego Banku Gospodar-
stwa Krajowego, który jest polskim bankiem 
rozwoju wspierającym inwestycje z wyko-
rzystaniem różnorodnych form i źródeł 
finansowania. W ofercie są preferencyjne 
programy gwarancji spłaty kredytu, środ-
ki unijne i własne kapitały. Przedstawiono 

zrealizowane projekty, które dotyczą na 
przykład wsparcia rozwoju społecznego: 
oświaty, ekologii, transportu, rewitalizacji 
kultury miejskiej. 

„Ofertę finansową Agencji Rozwoju Prze-
mysłu”  omówiła Krystyna Skaczkowska, 
ekspert z Centrum Obsługi Przedsiębior-
ców Agencji Rozwoju Przemysłu S.A, które 
wspiera polskie przedsiębiorstwa w pro-
wadzeniu i rozwijaniu działalności, a tak-
że w realizacji procesów restrukturyzacji. 
Mowa też była o tym, że ARP łączy partnerów 
zainteresowanych nawiązaniem współpracy 
przy realizacji projektów rozwoju zielonej 
energii i szeroko rozumianych działań 
innowacyjnych.

Prezentację „Fundusze Europejskie dla 
rozwoju MŚP” przedstawił Maciej Fliger, dy-
rektor Biura Regionalnego Polskiej Agencji 
Rozwoju Przedsiębiorczości w Poznaniu, 
które jest agencją rządową działającą pod 
nadzorem Ministra Funduszy i Polityki 
Regionalnej. Wspiera przedsiębiorstwa, 
zwłaszcza mikro-, małe i średnie – ich in-
nowacyjność i internacjonalizację, a także 
kompetencje właścicieli i pracowników. Cele 
te osiąga się zwłaszcza poprzez realizację 
i wspieranie programów finansowanych 
przez Fundusze Europejskie oraz budżet 
państwa.

„Okazja a bezpieczna transakcja. Kluczo-
we wyzwania i strategie” zaprezentowali 
dr Jędrzej Jakubowicz, adwokat i wspólnik 
Trenda Group oraz Wojciech Wegrzyński, 
wspólnik Trenda Group – kancelarii prawnej 
dla biznesu, która wyróżnia się nie tylko 
doradztwem prawnym. W swojej prezentacji 
odpowiedziano na pytania między innymi, 
dlaczego warto sprawdzić kontrahenta, gdzie 
to zrobić, zarówno w źródłach bezpłatnych 
jak i płatnych.

Odpowiedź na potrzeby biznesu
Spotkanie podsumował burmistrz Paweł 

Adam, który specjalistom podziękował za 
prezentacje, dzięki którym przedsiębiorcy 
mogli dowiedzieć się o możliwościach roz-
woju. – Dalej będziemy łączyć samorząd, 
biznes i bazę przyszłych kontrahentów. A że 
tego typu spotkania przynoszą rezultaty, naj-
lepiej świadczą działania, które podejmują 
ich uczestnicy: dalsze rozmowy, wspólne 
inwestycje. To jest najlepszy dowód na to, 
że tego typu inicjatywy mają sens. 

Burmistrz zapowiedział kolejne – paź-
dziernikowe Spotkanie Bukowskiego Biz-
nesu, którego jednym z prelegentów będzie 
Weronika Marczuk-Pazura – znana aktorka, 
producentka filmowa, prawniczka, która peł-
ni też funkcję pełnomocnika ds. Ukraińskiego 
Rynku Polsko-Ukraińskiej Izby Gospodarczej. 

Edyta Wasielewska



14    WRZESIEŃ 2024

Rolnicy dziękowali za plony, 
a konie spisały się na medal

Dożynki to wyjątkowe święto radości z zebranych plonów i poczucie, że zrobiło się 
wszystko, aby były one obfite i wystarczyły dla wszystkich. 22 września rolnicy naszej 
gminy dziękowali za tegoroczne plony. Gminnym dożynkom towarzyszyły zawody 
konne w powożeniu zaprzęgami – XIII Wielka Otuska, którą poprzedziła widowiskowa 
parada bryczek ulicami Buku do Otusza. Wprawdzie był to pierwszy dzień jesieni, ale 
pogoda była prawdziwie letnia.

To ważne wydarzenie dla naszej społecz-
ności gminnej miało się odbyć tydzień 
wcześniej. Jednak z uwagi na alerty 

pogodowe i zapewnienie bezpieczeństwa 
mieszkańcom, zdecydowaliśmy się zmienić 
termin imprezy. Okazało się, że była to słusz-
na decyzja, bo w zaplanowanym terminie 
były niekorzystne warunki atmosferyczne: 
deszcze i wiatry – na naszym terenie, a w 
południowej części Polski doszło do dra-
matycznych w skutkach wydarzeń. Podczas 
niedzielnych uroczystości chcieliśmy też 
wyrazić naszą solidarność z osobami do-
tkniętymi powodzią i podczas XIII Wielkiej 
Otuskiej został uruchomiony punkt zbiórki 
darów dla powodzian.  

Wdzięczność, uznanie i szacunek  
dla ciężkiej pracy

Uroczystość rozpoczęła się mszą świę-
tą w intencji rolników w Sanktuarium 
Matki Bożej Bukowskiej Literackiej, którą 
celebrował ksiądz kanonik Roman Janec-
ki – proboszcz Parafii pw. św. Wawrzyń-
ca w Niepruszewie. Obchody zainicjował 
uroczysty korowód wieńców dożynkowych, 

który tworzyły delegacje z 10 sołectw naszej 
gminy. Rolę starościny dożynek przyjęła, 
w tym roku, Lucyna Wiśniewska z sołec-
twa Dobieżyn i Leszek Mensfeld z sołectwa 
Kalwy. O oprawę artystyczną zadbał Zespół 
Folklorystyczny „Złote Kłosy”, który swoją 
obecnością uświetnił uroczystość. Dożynko-
we przypinki, którymi został obdarowany 
każdy wchodzący do kościoła, własnoręcznie 
wykonały panie z gminnych kół gospodyń 
wiejskich. 

W mszy wzięli udział między innymi wi-
cemarszałek województwa wielkopolskie-
go Wojciech Jankowiak, starosta poznański 
Tomasz Łubiński, burmistrz MiG Buk Pa-
weł Adam, radni z Przewodniczącym Rady 
MiG Buk – Andrzejem Jankowskim na czele, 
rolnicy i ich rodziny, starostowie. W swo-
im przemówieniu Tadeusz Łysiak, prezes 
Okręgowego Związku Rolników, Kółek i Or-
ganizacji Rolniczych w Poznaniu oraz Gmin-
nego Związku Rolników, Kółek i Organizacji 
Rolniczych w Buku mówił: – Święto plonów 
jest podziękowaniem rolnikom za ich ciężką 
pracę. Dożynki są jednym z najpiękniejszych 
staropolskich obyczajów, a dożynkowy wie-

niec i bochen chleba symbolizują wspólno-
tę i naszą wdzięczność za plony. Chcemy 
podziękować też za to, że ominęły nas tak 
dramatyczne wydarzenia jak powódź w po-
łudniowej części Polski. Mieszkańcy gminy 
nie pozostają jednak obojętni na potrzeby 
innych i cały czas odbywają się zbiórki dla 
powodzian z gminy Głuchołazy. My, rolnicy 
jesteśmy gotowi do pomocy i chętnie po-
dzielimy się swoimi plonami. 

Do słów podziękowań za ciężką, sumien-
ną pracę rolników dołączył burmistrz Miasta 
i Gminy Buk Paweł Adam. – Wasza praca jest 
wciąż podstawą egzystencji każdego czło-
wieka. Dlatego serdecznie Wam dziękujemy 
i życzymy dalszego rozwoju Waszych gospo-
darstw, coraz wyższych plonów, satysfakcji 
z pracy na roli oraz dobrego zdrowia dla 
Was i Waszych rodzin. 

Burmistrz mówił też, że rolnicy zmuszeni 
są nieustannie stawiać czoła nowym wyzwa-
niom. – Pamiętamy jak z początkiem roku 
pełni uzasadnionych obaw, rolnicy sprze-
ciwiali się polityce unijnej, dotyczącej tak 
zwanego Zielonego Ładu. Czy postulaty rol-
ników zostały wówczas w pełni wysłucha-
ne? Czy sytuacja jakkolwiek się poprawiła? 
To pytania, które trzeba zadać. W dodatku, 
tegoroczny sezon upraw cechował się wiel-
ką zmiennością warunków pogodowych. 
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Do tego, zmiany klimatu są szybsze i coraz 
bardziej katastrofalne w swoich skutkach, 
a jednym z jego symptomów są nawalne 
deszcze, które w ostatnich dniach stały się 
przyczyną niszczycielskich powodzi na po-
łudniu naszego kraju i w całej centralnej 
Europie. W tych trudnych okolicznościach 
nasze dożynki nabierają znacznie głębszego 
wymiaru, bowiem dzielimy się z ofiarami 
kataklizmu tym co mamy. 

Na zakończenie mszy, zgodnie z do-
żynkową tradycją, podzielono się chlebem 
z ostatnich zbiorów i jest to zawsze szcze-
gólny, wzruszający moment dla wszystkich. 
Następnie rolnicy, przedstawiciele sołectw, 
kół gospodyń wiejskich, kółek rolniczych, 
wielkopolskiego urzędu marszałkowskie-
go, powiatu poznańskiego, urzędu MiG 
Buk, radni i mieszkańcy wyruszyli w stronę 
bukowskiego rynku. Na dłużej zatrzymano 
się przy stołach, uroczyście rozstawionych 

przy ulicy Ratuszowej, aby porozmawiać 
przy wypiekach przygotowanych przez panie 
z kół gospodyń wiejskich, które były w tym 
roku imponujące – panie z każdego KGW 
z terenu naszej gminy dostarczyły łącznie 
42 blachy placka. Rozmowy dotyczyły nie 
tylko tegorocznych plonów, ale też drama-
tów ludzi dotkniętych powodzią i pomocy 
dla nich organizowanej przez naszą gminę. 

Kolejnym punktem święta rolników, tak 
jak w roku ubiegłym był przejazd konnymi 
zaprzęgami z Buku do Otusza. Około 40 za-
przęgów konnych oraz jeźdźców w siodłach, 
z całej Wielkopolski wjechało na rynek. Pięk-
ny korowód dostojnych koni dotarł do Buku 
prosto z Otusza – naszego zagłębia konnego. 
Do bryczek zostali zaproszeni goście doży-
nek – starostowie dożynek, burmistrz MiG 
Buk Paweł Adam z małżonką, przedstawicie-
le sołectw, Rady Miasta i Gminy Buk, „Złote 
Kłosy” oraz mieszkańcy, ku wielkiej radości 
dzieci, które rzadko mają okazję skorzystać 
z takiego transportu. A potem już prosto do 
Otusza. Był to widok niezwykły – przechod-
nie zatrzymywali się i nie mogli nacieszyć 
wzroku tym wyjątkowym widokiem.

Oprócz mieszkańców jadących doroż-
kami, wielu bukowian i zaproszonych gości 
dotarło do Otusza własnymi samochodami. 
To chyba jedyny dzień w roku, kiedy droga 
do Otusza była zakorkowana. Na kierow-
ców czekał duży parking i strażacy, którzy 
sprawnie kierowali ruchem. Co też pokazu-
je jak dużym zainteresowaniem cieszy się 
Wielka Otuska. Zgromadzonej publiczności 
było więcej niż w roku ubiegłym i z każdą 
godziną przybywało.

Otusz opanowali miłośnicy koni
W Otuszu na specjalnie przygotowanym 

„hipodromie” odbyły się zawody konne 
w powożeniu – XIII Wielka Otuska, która 
od ubiegłego roku towarzyszy gminnym 
dożynkom. 

Gości przywitał zespół Cool Country 
Band, który wykonał swoje kompozycje oraz 
covery, takich zespołów jak Babsztyl czy Co-
lorado Band. Przy ich piosenkach można było 
poczuć się jak na Dzikim Zachodzie – były 
nie tylko konie, ale też kowboje.

Oficjalnego otwarcia zawodów w powo-
żeniu dokonali burmistrz Miasta i Gminy 
Buk Paweł Adam, sołtys Otusza Romuald 
Kubiak, prezes Okręgowego Związku Rol-
ników, Kółek i Organizacji Rolniczych w Po-
znaniu Tadeusz Łysiak oraz przedstawiciele 
hodowców koni w Otuszu – państwo Anna 
i Przemysław Ignasiakowie, pomysłodaw-
cy Wielkiej Otuskiej. Zanim zaproszono do 
wspólnej zabawy poproszono o minutę ciszy, 
aby w ten sposób uczcić pamięć hodowców 
koni, którzy odeszli w ostatnim czasie. 

Na dożynkach nie mogło zabraknąć Ze-
społu Folklorystycznego „Złote Kłosy”, który 
zaprezentował kalejdoskop tańców regio-
nalnych, których nazwy mogą brzmieć nieco 
tajemniczo dla niezorientowanych, bo są 
to: Ceglorz, Poniewierany, Jawornicki, Mam 
ja dwa brylanty, Cieszyniok, Wojtek, Zbój, 
Dźek, Polka od Rzeszowa, Wyście. Taniec 
i śpiew emanujące ze sceny – barwa kolo-
rów na scenie, dynamika oraz żywiołowość 
tancerek i tancerzy zachwyciły zgromadzoną 
publiczność. 

Przez cały czas toczyła się rywalizacje 
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w powożeniu, która odbywała się w kilku ka-
tegoriach: juniorzy, siodło/przejazd bramek 
w siodle, o Puchar Zarządu Związku Hodow-
ców Koni Wielkopolskich, duży pojedynek, 
duże parakonne pojedynek, kuce pojedynek, 
kuce pary. Konne zaprzęgi miały za zada-
nie jak najszybciej i najdokładniej pokonać 
określony dystans. Kilkugodzinne sportowe 
zmagania były bardzo atrakcyjne dla miesz-
kańców. Podobały się zarówno startującym, 
jak i widowni, która licznie przybyła, aby 
podziwiać rywalizację i dopingowała zawod-
ników. Konie i zawodnicy spisali się na me-
dal. Nie podajemy zwycięzców, bo późnym 
wieczorem, w niedzielę – 22 września numer 
„Kosyniera Bukowskiego” był wysyłany do 
druku, a sędziowie XIII Wielkiej Otuskiej nie 
mieli jeszcze gotowej listy nagrodzonych.

XIII Wielkiej Otuskiej towarzyszyły ani-
macje dla dzieci, na których czekały strefy: 
dmuchańce, dla maluszka oraz ginące za-
wody. Ta ostatnia była nowością Wielkiej 
Otuskiej i spotkała się z dużym zaintere-
sowaniem, zresztą nie tylko najmłodszych. 
Chętnie przyglądano się jak wygląda praca 
przedstawicieli „ginących zawodów” repre-
zentujących: wikliniarstwo, tkactwo, czer-
panie papieru, zielarstwo czy pracy w gli-
nie lub drewnie. Kolejka ustawiła się też do 
jeżdżenia „na mechanicznym byku”, co też 
było nową propozycją dla dzieci. Utrzymać 
równowagę i poczuć się jak na rodeo, kto by 
tego nie chciał.

Po raz pierwszy na Wielkiej Otuskiej za-
witało stoisko PKP w ramach działań „bliżej 
mieszkańca”. Z pociągu korzysta się jadąc do 
pracy, szkoły czy udając się na wypoczynek 
– czyli niezbędny środek transportu, który 
już na stałe wpisał się w nasze życie.  

Kolejną nową inicjatywą był udział w wy-
darzeniu przedstawicielek organizacji poza-
rządowej z naszej gminy. W namiocie urzędu 
MiG Buk panie z Bukowskiego Towarzystwa 
„Amazonek” zapraszały mieszkańców do 
rozmowy. O profilaktyce, o tym jak sobie 
poradzić w trudnych chwilach, gdy nas lub 
naszych najbliższych dopada choroba. A że 
były rozmowy, to i obowiązkowa kawa z cia-
stem. Ciekawa inicjatywa, która z pewnością 
będzie kontynuowana przy innych wyda-
rzeniach gminnych. 

Ponadto nasze urzędniczki rozdawały 
ulotki informujące o Bukowskiej Karcie 
Mieszkańca – gminnej inicjatywie, z której 
korzystają mieszkańcy gminy oraz o Tygo-
dniu Seniora, który z długą listą atrakcji 
rozpoczyna się 30 września. 

W niedzielę, do Otusza można było do-
jechać autobusami komunikacji gminnej, 
z których mieszkańcy chętnie korzystali.  

Coś dla duszy i ciała
Specjalnym gościem XIII Wielkiej Otu-

skiej był Patryk Dziamski – kucharz i doradca 
kulinarny, którego prowadząca imprezę 
Izabela Dachtera-Walędziak przedstawiła 
jako pasjonata smaków, nastawionego na 
poszukiwanie i odkrywanie nowych trendów 
kulinarnych, Była okazja zobaczyć jak mistrz 
gotuje i spróbować jego potraw. Pomagał 
mu współpracownik Andrzej Ilba.  

Patryk Dziamski zaserwował nam ka-
szankę na maślance na brioszce, sałatkę 
z ogórków i majonezem ze szczypiorku, żur 
na zakwasie żytnim gotowany na wędzonych 
kościach i wywarze z białej kiełbasy z czo-
snkiem niedźwiedziem i tartym chrzanem, 
makaron spaghetti z sosem śmietankowym, 
kurkami, młodym bobem, kaparami i posy-
pany świeżym tartym serem grana pada-
no – dania przygotowane według swoich 
przepisów. Mistrz kucharstwa zdradził też 
wiele ciekawostek nie tylko na temat przy-
gotowywanych dań, ale też ze swojego życia 
– dowiedzieliśmy się, że do 15 roku życia 
mieszkał w Buku, gdzie chodził do szkoły 
podstawowej. Kto by przypuszczał, że mistrz 
kucharski ma bukowskie korzenie. 

Jak już mowa o jedzeniu, organizatorzy 
zapewnili też strefę gastronomiczną, z której 
chętnie korzystano, bo i pora była lunchowa, 
a potem długo obiadowa. 

Ugościło nas też Koło Gospodyń Wiej-
skich Grodziszczko. Panie serwowały sok 
z malin, kawę zbożową, sernik, grochówkę, 
zupę pomidorową. Była to niespodziewana 
i jakże miła wizyta KGW z gminy Duszniki. 
Aby więcej było takich spotkań, a do naszej 
gminy zawsze zapraszamy.

Po kulinarnej uczcie Patryka Dziamskie-
go, wystąpił zespół DiscoBoys – dynamiczna 
formacja muzyczna, która powstała w 2019 

roku i jest obecnie jednym z najpopular-
niejszych zespołów młodego pokolenia 
w świecie disco polo. Publiczność dobrze 
się bawiła, a nogi same rwały się do tańca.

Burmistrz Paweł Adam na zakończenie 
zawodów podziękował wszystkim: za udział 
i organizację. Zapowiedział termin kolejnych 
Gminnych Dożynek i Wielkiej Otuskiej na 31 
sierpnia 2025 roku. 

Organizatorzy dziękują
Na punkcie zbiórki darów dla powodzian 

strażacy zbierali rzeczy najpilniejszej potrze-
by – przynoszono między innymi karmę dla 
zwierząt, łopaty, owies dla zwierząt, ręczniki 
papierowe. Jak zawsze mieszkańcy naszej 
gminy otworzyli serca dla ludzi będących 
w potrzebie i każdy stara się pomagać na 
miarę swoich możliwości. 

Na Gminne Dożynki i XIII Wielką Otuską 
zaprosili starosta poznański Jan Grabkow-
ski, burmistrz Miasta i Gminy Buk Paweł 
Adam, kustosz Sanktuarium Matki Bożej 
Bukowskiej Literackiej ks. proboszcz Pa-
weł Froelich. 

Organizatorami wydarzeń byli urząd 
Miasta i Gminy Buk, Miejsko-Gminny Ośro-
dek Kultury, sołectwo Otusz, Gminny Zwią-
zek Rolników, Kółek i Organizacji Rolniczych 
w Buku, koła gospodyń wiejskich, Sanktu-
arium Matki Boskiej Literackiej, Ośrodek 
Sportu i Rekreacji. Inicjatorem i głównym 
organizatorom Wielkiej Otuskiej są Anna 
i Przemysław Ignasiakowie oraz hodowcy 
koni w Otuszu. Teren pod wydarzenie uży-
czyli państwo Lehmann oraz państwo Maj. 
Nad bezpieczeństwem uczestników czuwali 
druhowie ze wszystkich gminnych jednostek 
OSP: Buk, Dobieżyn, Otusz, Niepruszewo, 
Szewce. 

Sponsorzy towarzyszącej imprezy kul-
turalnej byli: Lehmann Agrotechnika Seba-
stian Lehmann Sp. z.o.o; UKA Polska sp. z o.o. 
z siedzibą w Szczecinie; Powiat Poznański.

Sponsorów XIII Wielkiej Otuskiej opu-
blikujemy w październikowym wydaniu 
„Kosyniera Bukowskiego”.

Edyta Wasielewska
Fot. Marta Siekańska, Zuzanna Skibińska
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Festyn rodzinny w Kalwach
Jak co roku w Kalwach, na zakończenie lata, zorganizowano Festyn Rodzinny, 
który odbył się 31 sierpnia przy WDK. Jak to bywa pod koniec wakacji, pogoda nas 
rozpieszczała. Cały czas słońce świeciło i nie spadła ani jedna kropla deszczu.

Od samego początku imprezy dzieci 
były pod opieką animatorów, którzy 
sprawnie i wesoło zabawiali nie tylko 

zgromadzonych najmłodszych, ale również 
dorosłych. Na festynie pojawiły się dmuchań-
ce, plac zabaw, malowane były kolorowe 
tatuaże, z których korzystali również dorośli. 
Odbyły się warsztaty kreatywne, podczas 
których można było wykonać woreczki za-
pachowe. Popcorn i wata cukrowa zawsze 

są dla dzieci wielką atrakcją, więc i tego nie 
zabrakło. Dorośli mieli okazje wypić kawę 
i skosztować pysznych wypieków przygo-
towanych przez panie z KGW Kalwy.

Atrakcją wśród animacji był też występ 
cyrkowca, który zabawiał publiczność. Odbył 
się również prawdziwy trening z Niepru-
szewskim Klubem Sportowym, podczas 
którego można było spróbować swoich 
sił pod okiem wykwalifikowanego trenera 

Krystiana. OSP Niepruszewo zaprezento-
wało swój sprzęt strażacki, a OSP Opalenica 
zademonstrowało i umożliwiło dzieciom 
wspinaczkę po skrzynkach.

Na scenie wystąpiła Kapela Muzyczna – 
„Wiaruchna” z Urbanowa, która zabawiała 
publiczność zgromadzoną przy WDK. Do 
późnych godzin wieczornych do tańca przy-
grywał też Zespół „UKŁAD” oraz DJ Krys.

Sołtys i Rada Sołecka dziękują wszystkim 
gościom za przybycie na coroczny festyn 
w Kalwach. Szczególne podziękowania na-
leżą się sponsorom, oraz wszystkim, którzy 
przyczynili się do zorganizowania tak udanej 
zabawy.

 Magdalena Boińska

„Zakończenie Lata” w sołectwie 
Wysoczka – Żegowo – Wygoda

Przy prawdziwie letnich warunkach atmosferycznych odbył się, w dniu 24 sierpnia 
br., na ocienionym starymi drzewami placu przy WDK Żegowo festyn rodzinny 
„Zakończenie Lata”. Organizatorzy imprezy: sołtys Tadeusz Łysiak oraz Rada Sołecka 
sołectwa Wysoczka – Żegowo – Wygoda postarali się nie tylko o piękną, słoneczną 
pogodę, ale również przygotowali wiele atrakcji dla dzieci i dorosłych.

Odbyły się zawody w przeciąganiu liny, 
bitwa wodna, zabawa ze sztucznym 
śniegiem i wiele innych atrakcji przy-

gotowanych przez animatorki z firmy Ani-
master. Najmłodsze dzieci mogły przejechać 

się na kucyku, bawić się na dmuchańcach 
oraz na specjalnych matach zabawowych. 
Wśród rozbawionych milusińskich space-
rował z wiklinowym koszem sołtys Tadeusz 
Łysiak i częstował dzieci słodyczami. Dorośli 

mogli zakupić przekąski i napoje na stoisku 
gastronomicznym, a dzieci – słodycze, soki 
i watę cukrową. Największymi atrakcjami 
dla wszystkich były przejażdżki bryczkami 
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Piknik dla dzieci i dorosłych na Smugach
Staw Smugi, który przez całe lato był bardzo popularny wśród wędkarzy z naszej 
gminy, w upalną sobotę 31 sierpnia stał się miejscem pikniku dla dzieci i dorosłych 
na zakończenie wakacji.

Organizatorami imprezy byli sołtys 
Lech Kaźmierczak, Rada Sołecka 
Wielkiej Wsi, Kółko Rolnicze oraz 

Młodzieżowa Szkółka Wędkarska.
Od godziny 13:00 na najmłodszych cze-

kały dmuchańce, animacje, wata cukrowa 
oraz inne przekąski i napoje. Wszyscy uczest-
nicy zabawy mogli spróbować pysznych ciast 
upieczonych przez panie z KGW Wielka Wieś

Piękna, letnia pogoda zgromadziła na 
miejscu imprezy bardzo wielu mieszkańców. 

Zabawy i animacje cieszyły się dużym zain-
teresowaniem, a do poszczególnych atrakcji 
ustawiały się długie kolejki.

Dla dzieci odbyły się również zawody 
wędkarskie metodą spławikową. Najlepsi 
młodzi wędkarze otrzymali atrakcyjne na-
grody. Drugą częścią zabawy była biesiada 
z DJ-em, która trwała prawie do północy.

Piękna letnia pogoda, wspaniała organi-
zacja i dobre humory sprawiły, że festyn „Za-
kończenie lata na Smugach” długo pozostanie 

w pamięci wszystkich uczestników.
Liliana Przybylska

i możliwość oglądania okolicy z drabiny stra-
żackiej z OSP Buk. Do godz. 22 trwała zabawa 
dla wszystkich mieszkańców sołectwa, którą 
muzycznie prowadził DJ Piotr.

„Zakończenie Lata” sołectwa Wysoczka 
– Żegowo – Wygoda było prawdziwym let-
nim festynem dla dzieci i dorosłych. Wesoła 
atmosfera i dobra zabawa będą z pewno-

ścią długo wspominane przez wszystkich 
uczestników.

Liliana Przybylska
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Dożynki i festyn rodzinny w Szewcach

Świętowanie dożynek w sołectwie 
Szewce rozpoczęło się już 15 sierpnia 
od uroczystej mszy św. dziękczynnej za 

udane żniwa w kaplicy pw. św. Maksymiliana 
Kolbego. Po mszy proboszcz parafii pw. św. 
Stanisława Biskupa i Męczennika ks. Paweł 
Froelich, sołtys Dariusz Pospieszny i prezes 
Kółka Rolniczego Marian Chwirot częstowali 
poświęconym chlebem dożynkowym. 

Przy kaplicy na wszystkich uczestników 
czekał też słodki poczęstunek przygotowany 
przez mieszkanki Szewc.

Kolejnym punktem odchodów dożynko-
wych w sołectwie Szewce był festyn rodzinny 
oraz zabawa dożynkowa, która odbyła się 
w sobotę 17 sierpnia na placu koło strażnicy 
OSP. Impreza cieszyła się dużym zaintere-
sowaniem i sprawiła najmłodszym wiele 
frajdy i radości. Były przejazdy bryczką po 
miejscowości, dmuchane zamki oraz smacz-
ne przekąski. 

Podczas imprezy dużym zainteresowa-
niem cieszył się też pokaz starych aut, który 
prezentowała grupa BukKlasyk, a strażacy 
z OSP Szewce pokazywali sprzęt i wozy 
strażackie.

Festyn zakończył się zabawą taneczną 
z zespołem Pastel. Wesoła impreza trwała 
do później nocy. 

Jakub Górczak

70 lat ROD 
„Przy torach”

24 sierpnia br. o godzinie 
16.30 w  ROD „Przy 
torach” w Buku został 

zorganizowany jubileusz 70-lecia 
połączony z Dniem Działkowca. Na 
uroczystość zostali zaproszeni pre-
zesi z innych rodzinnych ogrodów 
działkowych w Buku – prezes Woj-
ciech Majda oraz prezes Karolina 
Przybył, a także Józef Kasprzak prezes ROD 
,,Zielony zakątek” z Nowego Tomyśla. W śród 
zaproszonych gości nie mogło zabraknąć 
burmistrza MiG Buk Pawła Adama.

Spotkanie rozpoczął prezes ROD „Przy 
torach” Rafał Kowalski, który przedstawił 
krótką historię powstania książki o bukow-
skich ogrodach działkowych. Następnie pre-

zes Józef Kasprzak uhonorował 
odznaczeniami zarząd ROD 
„Przy torach”. Zostały wręczo-
ne także dyplomy oraz drobne 
upominki działkowcom z naj-
starszych stażem.

Na uroczystość przybyło 
wielu zaprzyjaźnionych dział-
kowców, którzy mogli spróbo-
wać przepysznych wypieków 
koleżanek, a także poczęstować 
się przepysznym tortem zamó-
wionym na jubileusz. Po słodkim 
poczęstunku każdy działkowiec 

mógł spróbować zupy, a także kiełbasy z gril-
la. Spotkanie w rodzinnej atmosferze trwało 
do późnych godzin nocnych.

Prezes Rafał Kowalski
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Narodowe czytanie w Niepruszewie

Tegoroczne „Narodowe czytanie” na te-
renie naszej gminy, odbyło się w świe-
żo wyremontowanej filii bibliotecznej 

w Niepruszewie. Wydarzenie czytelnicze 
połączono z piknikiem rodzinnym, w któ-
rego organizację włączyła się aktywnie rada 
sołecka oraz lokalna jednostka OSP. Lekturą 
wybraną na sobotnie, ogólnopolskie czyta-
nie, był wymagający „Kordian” Juliusza Sło-
wackiego. Do wspólnego czytania włączyli 
się pracownicy biblioteki oraz zaproszeni 
goście z sekretarz MiG Buk Aleksandrą Waw-
rzyniak na czele, członkowie rady sołeckiej 
Paulina Wawrzyniak i Mateusz Rutkowski, 

dyrektor SP Joanna Christop i przedsta-
wicielka młodzieży Kalina Kochniarczyk. 
Niespodzianką dla uczestników był udział 
w wydarzeniu znanej pisarki Zofii Mąkosy, 
która jak się okazuje, może poszczycić się 
rodzinnymi związkami z Niepruszewem.

Po zakończonym czytaniu na uczestni-
ków czekała kawa i domowe ciasto, a dla 
najmłodszych przygotowaliśmy liczne atrak-
cje. Podczas warsztatów pt. „List w butelce” 
uczestnicy nie tylko tworzyli własne listy, 
ale także ozdabiali butelki muszelkami, ka-
myczkami i kolorowymi elementami. Dużym 
zainteresowaniem cieszyło się malowanie 

twarzy, brokatowe tatuaże, bańki mydlane 
oraz wata cukrowa. Nad bezpieczeństwem 
wszystkich czuwała straż pożarna.

Dzięki sprzyjającej aurze, niepruszew-
ska impreza odbyła się na tarasie i parkingu 
przed budynkiem Wiejskiego Domu Kultury, 
a jej uczestnicy mogli zwiedzić przyległe 
do nich, zmodernizowane pomieszczenia 
biblioteki. Jej wnętrza wystylizowano tak, 
by nawiązywały do jej lokalizacji tuż nad 
brzegiem Jeziora Niepruszewskiego. Dyrek-
tor Biblioteki Publicznej w Buku – Hubert 
Wejmann przypomniał, że inwestycja była 
możliwa dzięki wsparciu finansowemu sa-
morządu województwa wielkopolskiego, 
w ramach programu „Kulisy kultury”. Projekt 
obejmował m.in. budowę nowego podjazdu, 
montaż wiatrołapu i klimatyzacji, wymianę 
części grzejników i oświetlenia, parapetów, 
stolarki wewnętrznej, a także doposażenie 
lokalu w nowe meble i sprzęt multimedialny. 
W wyniku przeprowadzonych prac, niepru-
szewska biblioteka zyskała: kącik czytelniczy, 
czytelnię dla letników, zieloną biblioteczkę 
oraz turystyczną metę. Tworzy to bazę do 
realizacji koncepcji tzw. „trzeciego miejsca”, 
a więc szerszego otwarcia biblioteki na po-
trzeby integracji mieszkańców.

Serdecznie dziękujemy wszystkim zaan-
gażowanym w organizację tego wydarzenia, 
a także wszystkim uczestnikom, którzy tego 
dnia odwiedzili naszą bibliotekę. Zaprasza-
my do śledzenia kolejnych wydarzeń i do 
aktywnego udziału w życiu naszej biblioteki!

Maria Kasperczak
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Stanisław Reszka i jego dzieło
14 września 2024 roku w budynku Biblioteki i Kina w Buku świętowaliśmy 
niespotykany jubileusz. Na 480. urodziny późnorenesansowego dyplomaty i agenta 
kulturalnego polskich monarchów, duchownego i urzędnika kurii rzymskiej 
przybyli liczni bukowianie, w tym mieszkańcy placu noszącego jego imię. Punktem 
kulminacyjnym rocznicy urodzin Stanisława Reszki była premiera polskiego przekładu 
jego diariusza. Czekaliśmy na to przeszło 100 lat, które minęły od druku jego łacińskiej 
wersji w 1915 roku w Krakowie. 

Promocja książki „Z Buku w świat. Dia-
riusz Stanisława Reszki 1583-1589” od-
była się dokładnie w dniu i w miejscu 

urodzin autora, dodatkowo w sali z wido-
kiem na budynek szpitala, który ufundował 
swojemu miastu w 1600 roku. Nic zatem 
dziwnego, że honorowy patronat nad wy-
darzeniem objął burmistrz Miasta i Gminy 
Buk – Paweł Adam. W wydarzeniu wzięli 
udział autorzy przekładu: prof. dr hab. Zdzi-
sław Pietrzyk z Uniwersytetu Jagiellońskiego 
w Krakowie (do niedawna dyrektor Biblio-
teki Jagiellońskiej) – redaktor dzieła oraz 
jego niestrudzona i wytrwała tłumaczka – dr 
Aleksandra Golik-Prus z Uniwersytetu Ślą-
skiego w Katowicach. Rozmowę z autorami 
przeprowadził inicjator przekładu, dyrektor 
Biblioteki i Kina Miasta i Gminy Buk – Hubert 
Wejmann. Na promocję publikacji przybyli 
także naukowcy, którzy mogą się pochwalić 

doktoratami o Stanisławie Reszce: dr Anna 
Maria Lepacka z UMK w Toruniu, dr Dawid 
Barbarzak z UAM w Poznaniu oraz dr Alek-
sander Rudziński z Biblioteki Narodowej 
w Warszawie. Nie zabrakło także innych 
znamienitych gości w osobach: Moniki 
Majewskiej-Szymkowiak – zastępczyni dy-
rektora Biblioteki Wojewódzkiej i Centrum 
Animacji Kultury w Poznaniu, ks. prałata 
Andrzeja Szczepaniaka i ks. proboszcza Paw-
ła Froelicha, który ufundował urodzinowy 
tort z... jakże by inaczej?! Z Cafe Reszka! Nie 
był to koniec gastronomicznych atrakcji, po-
nieważ pizzę dla uczestników zapewniła 
Pizza Pleace. Oba lokale działające przy 
placu Stanisława Reszki aktywnie włączy-
ły się w obchody urodzin i przygotowały 
sezonowe menu oparte o składniki znane 
z neapolitańskiej kuchni Reszki.

Profesor Zdzisław Pietrzyk, zapytany 

przez Huberta Wejmanna, jakie było jego 
pierwsze wrażenie po spotkaniu z Reszką 
odpowiedział: – Stanisław Reszka o swoich 
adwersarzach pisał, mówiąc delikatnie, nie-
zbyt przyjemnie. Jednak im bardziej prof. 
Pietrzyk go poznawał, tym sympatia rosła. 
Jak mówił: – Postać XVI-wieczna, która miała 
wielkie zasługi dla kultury Polski. Był synem 
swojej epoki, walki w czasie kontrreforma-
cji. Zostawił ciekawą spuściznę. To jest po-
stać, która zasługuje na wielką monografię 
i zbadanie nie tylko tych materiałów, które 
są w Polsce, ale także tych, które pozostały 
w Italii. On kontaktował się z, dzisiaj by-
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śmy powiedzieli, największymi celebrytami 
tamtych czasów. Wielka postać w polskiej 
kulturze i w polskiej dyplomacji. Każda no-
tatka, która jest w Bibliotece Jagiellońskiej 
powoduje, że człowiek jest ciekawy. To z ko-
lei sprawia, że szuka się potwierdzenia lub 
zaprzeczenia jakiejś informacji. Pojawia się 
wewnętrzna radość, gdy coś się znalazło, że 
coś się skorygowało. Dochodzenie do tego, 
jak Reszka przekazywał swoje przemyśle-
nia. O kulisach pracy z naszym bohaterem 
i niemal metafizycznych doznaniach pro-
fesor powiedział w kilku zdaniach: – Kiedy 
pracuje się nad takimi starymi źródłami, 
jak „Diariusz” Reszki, i kiedy weźmie się 
rękopis do ręki – to jest coś magicznego. 

Tam jest swego rodzaju metafizyka. Jak się 
trzyma takiego Reszkę, to tak jakby elektrony 
przez jego palce do mojej głowy wchodziły. 
To jest coś niedookreślonego przy pracy nad 
rękopisami. Kontakt z prawdziwym źródłem 
jest czymś najfajniejszym, najważniejszym.

Natomiast dr Aleksandra Golik-Prus 
zwróciła uwagę, że „Diariusz” jest bardzo 
cenny, bo pokazuje, jak w końcu XVI wieku 
podchodzono do podróży oraz jak dawniej 
ludzie traktowali interes Rzeczpospolitej. 
– Reszka cały czas realizował to, czego wy-
magała polska racja stanu. W „Diariuszu” 
jest pokazane działanie dla dobra wspól-
nego – podkreśliła. Dr Golik-Prus zwróciła 
również uwagę, że Reszka był bardzo chory. 

Cierpiał na podagrę i mimo silnych objawów 
choroby musiał wybrać się w daleką podróż 
jako poseł Rzeczpospolitej. – Dlatego jest 
dla mnie wzorem i siłą rzeczy lubię wracać 
do jego lapidarnych opisów. Są one wielką 
przyjemnością, choć bywają bardzo osobiste. 
Reszka poświęcał się dla ojczyzny, nie dla-
tego że musiał, ale z pełnym przekonaniem. 
Stawiał dobro państwa ponad swoje intere-
sy – wspominała. Hubert Wejmann zapytał 
znamienitych gości, jakie jest znaczenie pol-
skiej edycji „Diariusza”? – W końcu „Diariusz” 
będzie dostępny dla wszystkich. Owszem, 
był często cytowany, ale pobieżnie. Bardziej 
był cytowany niż rozumiany. W środowisku 
uniwersyteckim na wieści o naszej publikacji 
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mówiono: nareszcie! Cieszymy się, że publi-
kacja ta ułatwi badania naukowe i przyczyni 
się do większego zainteresowania spuścizną 
Reszki – podsumował prof. Pietrzyk.

Podczas urodzin uhonorowano osoby, 
które wystąpiły w filmikach promujących 
spuściznę Stanisława Reszki. Otrzymały 
one specjalne, limitowane wydanie książki 
w twardej oprawie. Na wszystkich pozosta-
łych czekały egzemplarze opatrzone okolicz-
nościową, urodzinową pieczęcią. Wielkim 
zaskoczeniem była mowa pochwalna dla 
bukowian, wygłoszona po łacinie (w języku, 
w jakim pisał Reszka) przez dr Aleksandrę 
Golik-Prus. Jej zapis wraz z tłumaczeniem 
publikujemy obok.

Partnerami wydarzenia byli państwo 
Katarzyna i Wojciech Bladowscy oraz inni lu-
dzie dobrej woli, bez których to uroczystość 

nie doszłaby do skutku. – Ślicznie dziękujemy 
i prosimy o brawa dla naszych mecenasów! 

– podsumował Hubert Wejmann.
Monika Błaszczak-Mańkowska

L audacja dla bukowian w ygłoszona pr zez dr  Aleksandrę Golik-Prus 
Venerabiles hospites, honoratissimi 

magistratus, generosi benefactores, ca-
rissimi cives et omnes participes huius 
conventionis.

Hodie, non solum cor meum professo-
risque gratitudine plenum est, verum etiam 
animus noster gratias profundas sentit, dum 
hanc memorabilem occasionem celebra-
mus. Nam ante 480 annos Stanislaus Rescius 
praeclarus civis huius urbis natus est.

Hodie omnes laetitia perfusi sumus, 
quia feliciter contigit anniversariam eam 
diem natalem Stanislai Rescii editione eius 
Diarii celebrare.

Liber hic, post multos menses, fortasse 
annos laboris, tandem in lucem editus est. 
Hoc autem factum non solum fructus mei 
profesorisque laboris est, sed etiam vestrae 
constantis gratiae et fidei in nos positæ.

Gratias maximas vobis agimus pro hoc 
splendidissimo et - verbis Stanislai Rescii 
lautissimo - convivio, quod in honorem 
huius diei paravistis. Hospitium vestrum 
tam magnificum, tam generosum est, ut 
verbis difficile exprimi possit. Sentio vos 
omnes non solum celebratores, sed etiam 
participes huius laboris esse. Vestro auxilio, 
inspiratione, et fovenda spe, hoc opus ad 
fruitionem perduximus

Gratias agimus omnibus qui consilium, 
correctionem, et sapientiam dederunt, ut 
hoc opus ad summam perduceretur. Sine 
vobis, haec res, fieri non potuisset. Ex pro-
fundo pectore gratias agimus omnibus vobis 
qui hic adestis, et pro hospitalitate vestra, 
pro fide vestra, et pro amicitiā vestra.

Velimus ut hoc opus, nuper e typo-
graphia emissum, gloriam auctoris, id est 
Stanislai Rescii augeat, qui procul dubio 
dignus est, ut tamquam vir litteratus, vir 
eximiae culturae ac doctrinae nec non vir 
summae humanitatis et eruditionis. cele-
bretur. 

* * *
Czcigodni goście, szanowni włoda-

rze, hojni darczyńcy, drodzy mieszkańcy 
i wszyscy uczestnicy tego zgromadzenia.

Dziś nie tylko moje i profesora serce jest 
przepełnione wdzięcznością, lecz także nasz 
umysł głęboko odczuwa ogromne podzięko-
wania, gdy celebrujemy tę niezapomnianą 
okazję. Oto 480 lat temu narodził się Stani-
sław Reszka, wybitny obywatel tego miasta. 
Dziś wszyscy jesteśmy pełni radości, ponie-
waż szczęśliwie udało się uczcić rocznicę 
urodzin Stanisława Reszki poprzez wydanie 
jego „Diariusza”.

Ta książka, po wielu miesiącach, a może 
nawet latach pracy, wreszcie ujrzała światło 
dzienne. Jednak to dzieło nie jest jedynie 
owocem mojej i profesora pracy, ale także 
efektem waszej stałej życzliwości i zaufania, 
jakie nam okazaliście.

Serdecznie wam dziękujemy za to wspa-
niałe, a jak powiedziałby Stanisław Reszka, 
wykwintne przyjęcie, które przygotowali-
ście na cześć tego dnia. Wasza gościnność 
jest tak wspaniała i hojna, że trudno to wy-
razić słowami. Czuję, że nie jesteście tylko 
uczestnikami, ale także współtwórcami 
tego dzieła. Dzięki waszej pomocy, inspi-
racji i niesłabnącej nadziei doprowadziliśmy 
to dzieło do końca. Dziękujemy wszyst-
kim, którzy udzielili nam rad, wskazówek 
i mądrości, aby doprowadzić to dzieło do 
doskonałości. Bez was to osiągnięcie nie 
byłoby możliwe. Z głębi serca dziękujemy 
wszystkim, którzy tu są, za waszą gościn-
ność, waszą wiarę i waszą przyjaźń.

Chcielibyśmy, aby to dzieło, które nie-
dawno opuściło drukarnię, przyniosło 
chwałę autorowi, to jest Stanisławowi Resz-
ce, gdyż niewątpliwie zasługuje on na to, by 
być upamiętnionym jako człowiek wybit-
ny, człowiek o ogromnej kulturze i wiedzy, 
a także o wielkiej ludzkości i erudycji.
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Zapraszam  
do wspólnej 
edukacyjnej podróży

Rozmowa z Agnieszką Wyszyńską, 
dyrektorem Szkoły Podstawowej  
im. dr Lecha Siudy w Szewcach.

Dlaczego zdecydowała się Pani przy-
stąpić do konkursu na dyrektora Szko-
ły Podstawowej im. dr Lecha Siudy 
w Szewcach?
– Chciałam zmierzyć się z nowym wy-

zwaniem zawodowym. Wychodzę z założe-
nia, że przez całe życie należy stawiać sobie 
nowe cele i zadania, oczywiście na miarę 
swoich sił i możliwości. Tego też uczę mło-
dzież na lekcjach doradztwa zawodowego 
i tego samego oczekuję od siebie.

W czasie mojej wcześniejszej pracy na 
stanowisku pedagoga szkolnego i dorad-
cy zawodowego, a przede wszystkim jako 
przewodnicząca zespołu pomocy psycho-
logiczno-pedagogicznej, podejmowałam 
szereg działań, których celem było podno-
szenie jakości pomocy udzielanej uczniom 
w zakresie wsparcia psychologiczno-peda-
gogicznego, udzielania wsparcia rodzicom 
oraz nauczycielom. Oprócz prowadzenia 
indywidualnych konsultacji dla uczniów, 
rodziców i nauczycieli, uczestniczyłam 
także w pracach zespołów tematycznych 
oraz grup roboczych ukierunkowanych 
na indywidualne sytuacje poszczególnych 
uczniów. Doświadczenie zawodowe zdoby-
wałam, pracując przez osiem lat w Publicznej 
Szkole Podstawowej Akademia Pitagorasa 
w Baranowie, a później – przez kilka mie-
sięcy w Szkole Podstawowej im. Bohaterów 
Bukowskich w Buku. 

Czy jako córka niezapomnianej Anny 
Wyszyńskiej-Klorek – wieloletniej 
dyrektorki Przedszkola im. Krasna-
la Hałabały w Buku, kontynuuje Pani 
rodzinne tradycje?
– Przyjmując gratulacje często słyszałam, 

że trudno jest uciec przeznaczeniu. Tradycje 
edukacyjne w mojej rodzinie są bardzo silne. 
Dziadek był nauczycielem, podobnie jak ro-
dzeństwo mojej mamy, małżonkowie wujo-
stwa, kuzynostwo. Dorastałam w atmosferze 
rozmów o szkole, a zawód nauczyciela wiązał 
się z ogromnym autorytetem. W rodzinie 
jest już kolejne pokolenie nauczycieli – moja 
córka skończyła studia pedagogiczne i pra-
cuje w szkole podstawowej w Baranowie. 
Nie mogę tutaj nie wspomnieć o moich na-
uczycielach, którzy są dla mnie przykładem, 
jak należy ten zawód wykonywać. Wspomi-
nam ten czas z dużym rozrzewnieniem – 
nauczyciele byli wspaniali, zawsze pomocni, 
życzliwi, wyrozumiali, wiedzieli, jak praco-
wać z uczniem. Byli terapeutami, tutorami 

i mentorami, mimo że wtedy jeszcze tymi 
określeniami się nie posługiwaliśmy. To też 
dzięki nim nauczyłam się pracy zespołowej, 
zaczęłam grać w piłkę ręczną i jestem pełna 
podziwu, jak tradycje tej dyscypliny sportu 
są kontynuowane przez moich kolegów i ko-
leżanki w Buku. 

Oprócz studiów magisterskich na kie-
runku pedagogika, specjalność porad-
nictwo i pomoc psychopedagogiczna, 
wcześniej studiów licencjackich na 
specjalności: doradztwo personalne 
i zawodowe, ukończyła Pani też studia 
podyplomowe na kierunkach: biblio-
tekoznawstwo i informacja naukowa, 
terapia pedagogiczna, trener oświaty, 
zarządzanie oświatą. Czy tak wszech-
stronne kwalifikacje będą pomocne 
w zarządzaniu szkołą?
– Zdobyta wiedza i umiejętności wzboga-

ciły mnie o wiele innowacyjnych i kreatyw-
nych pomysłów, które zamierzam wykorzy-
stać w codziennej pracy, zarządzając szkołą. 
Też moje dotychczasowe doświadczenie za-
wodowe, na przykład podczas koordynacji 
działań pedagogów w czasie pandemii Covid 
czy przewodniczenia szkolnemu zespołowi 
psychologiczno-pedagogicznemu pomogły 
mi zdobyć wiedzę w zakresie istoty zarzą-
dzania, która wymaga optymalnego połą-
czenia kompetencji miękkich w zakresie 
współpracy i komunikacji. 

Jaką ma Pani koncepcję funkcjono-
wania i rozwoju Szkoły Podstawowej 
im. dr Lecha Siudy?
– We wszystkich aspektach działalności 

szkoły zakładam kontynuowanie dotychcza-
sowych działań. Fundamentem jest dla mnie 
budowanie, w przestrzeni szkolnej, warun-
ków do realizacji marzeń dzieci, uczniów, 

Rozpoczęcie roku szkolnego 2024/2025

Drugiego września w szkołach na te-
renie gminy Buk zadzwonił pierwszy 
dzwonek rozpoczynający rok szkolny 

2024/2025. Na placach i salach zgroma-
dzili się pierwszoklasiści wraz z rodzicami, 

uczniowie klas wyższych oraz pracownicy 
placówek. Podczas uroczystych apeli ucznio-
wie wnieśli sztandary, odśpiewali hymn na-
rodowy oraz hymny szkół, przywitali się 
z gronem pedagogicznym, a także wysłuchali 

oficjalnych powitań dyrektorów. Po apelu 
dzieci wraz z wychowawcami rozeszli się do 
swoich sal, by omówić obowiązki na przy-
szły rok. W związku z rozpoczęciem roku 
szkolnego nastąpiły zmiany w kursowaniu 
gminnej komunikacji miejskiej – wznowiono 
kursy autobusów szkolnych, by dzieci mogły 
bezpiecznie i na czas dotrzeć na lekcje.
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nauczycieli i pozostałych pracowników. Aby 
w atmosferze bezpieczeństwa, wzajemnego 
szacunku i zrozumienia oraz wsparcia ze 
strony nauczycieli i rodziców, uczniowie 
nabywali wiedzę i umiejętności niezbędne 
do dalszego kształcenia, a także rozwija-
li kompetencje społeczne i emocjonalne, 
osiągając sukcesy w różnych dziedzinach 
na miarę swoich możliwości. Chciałabym 
skupić działania na szeroko pojętym rozwoju 
osobowym ucznia, na mocno zindywiduali-
zowanym podejściu do niego i jego potrzeb. 

Planuję zająć się nie tylko profesjonal-
nym rozwojem kompetencji nauczycieli, ale 
również zapobiegać pojawieniu się u nich 
symptomów wypalenia zawodowego, a w 
przypadku ich wystąpienia – udzielić im 
odpowiedniego wsparcia. Planuję rozwi-
jać infrastrukturę obiektu, w tym dostoso-
wywać budynki pod kątem uczniów z nie-
pełnosprawnością ruchową. Wszystkie te 
elementy wpływają na tworzenie atmosfery 
sprzyjającej rozwojowi szkoły. 

Bardzo dużą wagę będę przywiązywać 
do współpracy z organem prowadzącym 
szkołę, też organem pełniącym nadzór pe-
dagogiczny, rodzicami, organizacjami i in-
stytucjami działającymi na terenie gminy 
i powiatu . Powodzenie w kierowaniu szkołą 
jest możliwe tylko wtedy, gdy istnieje poro-
zumienie, wzajemna życzliwość i współpraca 
pomiędzy dyrektorem szkoły, radą pedago-
giczną, uczniami i ich rodzicami, organem 
nadzorującym – wówczas można skutecznie 
realizować wyznaczone cele. 

Ważne jest też dla mnie, że pracuję 
w gminie, gdzie się wychowałam. Czuję się 
stuprocentową bukowianką i nie wyobrażam 
sobie innego miejsca do życia. Cieszę się 
bardzo, że całą swoją energię zainwestuję 
w moje miejsce na ziemi.

Jakich działań mogą się spodziewać 
uczniowie?
– Wymienię tylko niektóre z nich, bo 

jeszcze za wcześnie o nich mówić. W pierw-
szej kolejności zajmę się przygotowaniem 
diagnozy szkoły, następnie realizacją odpo-
wiednich działań z korzyścią dla uczniów. 

I tak chciałabym, abym nasza szkoła za-
angażowała się we współpracę z bezpłatną 
platformą eTwinning – społeczność szkół, 
uczniów i nauczycieli nie tylko z Polski, ale 
też zagranicy, którzy współpracują ze sobą 
za pomocą mediów elektronicznych.

Planuję włączyć szkołę w aktywną i prak-
tyczną naukę języka angielskiego, między 
innymi w ramach programów międzynaro-
dowych, takich jak Erasmus+, czy jeżeli po-
zwolą na to środki finansowe – zatrudnienie 
native speakera i przeznaczenie dodatkowej 
ilości godzin na lekcje – konwersacje w ję-
zyku angielskim.

Doradztwo zawodowe to kolejny ważny 
obszar działań skierowanych do ucznia, aby 
odnalazł się na bardzo dynamicznie zmienia-
jącym się rynku pracy – poznał na przykład 
swoje mocne i słabe strony, nauczył się, jak 
je wykorzystywać, by niwelować porażki. 
Podnoszenie kwalifikacji zawodowych na 
każdym etapie życie jest niezbędne. Autor 
Malcolm Gladwell w książce „Poza schema-
tem. Sekrety ludzi sukcesu” przedstawił 
koncepcję 10 tysięcy godzin, która opisuje 
historie ludzi sukcesu. Mój przykład poka-
zuje, że zawsze można rozpocząć nowy etap 
zawodowy.

Jakimi słowami przywitała Pani 
uczniów, rodziców, nauczycieli, pra-
cowników szkoły, gości podczas uro-
czystości rozpoczęcia roku szkolnego? 
– Z wielką radością i dumą witam Was 

na rozpoczęciu nowego roku szkolnego. Jako 
nowy dyrektor tej szkoły, czuję się zaszczyco-
na, że mogę być częścią Waszej społeczności. 
To wyjątkowy moment dla nas wszystkich, 
gdyż rozpoczynamy kolejny etap wspólnej 
edukacyjnej podróży, pełnej wyzwań, moż-
liwości i nowych doświadczeń.

Dzisiejszy dzień jest szczególny dla Was, 
drodzy Uczniowie. Po wakacyjnej przerwie 
wracacie do szkoły, gotowi na nowe przygo-
dy intelektualne, nowe znajomości i nowe 
umiejętności. Każdy z Was ma przed sobą 
rok pełen wyzwań, ale także sukcesów, które 
wspólnie będziemy celebrować.

Drodzy Uczniowie, pamiętajcie, że Wasza 
edukacja to przede wszystkim odpowiedzial-
ność. To Wy decydujecie, jak wiele z tego, co 
Wam oferuje szkoła, wykorzystacie. Nauczy-
ciele i rodzice są tutaj, by Was wspierać, ale 
to od Was zależy, jakie wyniki osiągniecie. 
Wymagajcie od siebie więcej – nie tylko 
w nauce, ale i w rozwoju osobistym, w bu-
dowaniu relacji, w dążeniu do celów, które 
sobie stawiacie.

Nauczyciele i Pracownicy Szkoły, Wasza 

rola w tym procesie jest nieoceniona. To 
Wy jesteście przewodnikami na tej ścież-
ce, która prowadzi uczniów do wiedzy, ale 
także do mądrości życiowej. Życzę Wam, 
aby ten rok szkolny przyniósł Wam wiele 
satysfakcji zawodowej, radości z osiągnięć 
uczniów i poczucia, że Wasza praca ma głę-
boki sens. Pamiętajmy, że jako zespół mamy 
moc wspierania młodych ludzi w ich dąże-
niach i marzeniach.

Rodzice, Wasza obecność i zaangażowa-
nie są kluczowe w edukacji Waszych dzieci. 
Wspólnie możemy stworzyć środowisko, 
w którym każde dziecko poczuje się bez-
pieczne, doceniane i zmotywowane do nauki. 
Bądźmy partnerami w tym procesie, aby jak 
najlepiej wspierać nasze dzieci w ich drodze 
ku dorosłości.

Podczas uroczystości zacytowała Pani 
patrona szkoły dr. Lecha Siudę: „Wy-
magać mało od świata, a dużo od sie-
bie”. Czy mają one dla Pani znaczenie 
szczególne?
– Te słowa mają dla nas wszystkich głę-

bokie znaczenie. Zachęcają nas do tego, by 
nie polegać wyłącznie na okolicznościach 
zewnętrznych, ale by w pełni wykorzysty-
wać swój własny potencjał. W świecie, któ-
ry nieustannie się zmienia, kluczowe jest, 
abyśmy stawiali sobie wysokie wymagania, 
dążyli do samodoskonalenia i byli gotowi do 
ciężkiej pracy. Powyższe motto, będzie moim 
drogowskazem, aby jak najlepiej wypełniać 
powierzone mi obowiązki.

Na zakończenie chciałabym życzyć 
wszystkim, aby ten nowy rok szkolny był 
czasem pełnym inspiracji, wzajemnego 
wsparcia i sukcesów. Niech będzie to rok, 
w którym będziemy wymagać dużo od sie-
bie, stawiając czoła wyzwaniom z odwagą 
i determinacją, jednocześnie czerpiąc radość 
z każdego dnia spędzonego razem.

Rozmawiała Edyta Wasielewska

Szkoła  
nie do poznania

Rozmowa z Marleną  
Kwiecińską-Kańdułą, dyrektorem 
Szkoły Podstawowej im. o. Ignacego 
Cieślaka w Dobieżynie

Całe swoje życie zawodowe poświę-
ciła Pani nauczaniu i szkole, w któ-
rej pracuje od 30 lat. Od 1999 roku 
pełni Pani funkcję dyrektora Szkoły 
Podstawowej im. o. Ignacego Cieśla-
ka w Dobieżynie, gdzie od 1994 roku 
pracuje Pani też jako nauczyciel. Co 
się zmieniło w szkole przez te lata?

– Szkoła w Dobieżynie zmieniła się nie 
do poznania i ciągle się rozwija. Przecho-
dziła różne etapy. Po wojnie była szkołą 
samodzielną, w latach 70. została częścią 
zespołu szkół gminnych i podlegała szkole 
w Buku, a od 1994 roku jest znów placówką 
samodzielną. Wprowadziłam ją w XXI wiek, 
przeprowadzając reformę systemu eduka-
cji, polegającą na utworzeniu gimnazjów, 
a następnie ich likwidacji i powrocie do 
ośmioklasowej szkoły podstawowej. 

Przez te lata placówka jest systema-
tycznie wyposażana w sprzęt dydaktyczny, 
multimedialny, sportowy. Dziś komputery 
mamy w każdej sali lekcyjnej, jest też sala 
komputerowa. Kiedy zaczynałam pracę ko-
rzystałam jedynie z maszyny do pisania, do 
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dyspozycji mieliśmy stare ksero i to już było 
ogromne ułatwienie. W 2002 roku pojawił 
się pierwszy komputer, który stał w moim 
gabinecie, a później kolejne, dzięki którym 
można było prowadzić zajęcia informatycz-
ne. Dziennik elektroniczny, tablice interak-
tywne to nowości, o których w latach 90., 
nawet nikt nie myślał.

Udało się przeprowadzić wiele remon-
tów w szkole – w salach wymieniliśmy 
wykładziny, sukcesywnie je odmalowuje-
my, przeprowadzono termomodernizację, 
remont kotłowni, a w ostatnich latach były 
remonty między innymi łazienek czy zaple-
cza sali lekcyjnej.

I długo wyczekiwana hala sportowa 
w Dobieżynie, dzięki której uczniowie 
będą mieli zajęcia wychowania fizycz-
nego w sali sportowej, a nie jak do tej 
pory na boisku czy w sali lekcyjnej. 
Czeka Pani na nią już chyba 30 lat?
– Sala gimnastyczna była w planach 

szkoły już w 1988 roku i dopiero teraz, po 
tylu latach doczekamy się hali. Lekcje w-f 
można będzie prowadzić w odpowiednich 
warunkach, a nie w zastępczej salce, która 
w przyszłości ma być pracownią plastycz-
no-techniczno-muzyczną.

Budowa hali w Dobieżynie też wpłynęła 
na moją decyzję o ponownym kandydowa-
niu na dyrektora. Tyle lat starań, rozmów, 
wysyłanych pism – chciałabym zobaczyć 
efekty tych działań.

Dzięki Pani zaangażowaniu szkole 
zostało nadane imię ojca Ignacego 
Cieślaka. Był to proces wieloetapo-
wy – jak przebiegał? 
– Przygotowania trwały dwa lata. Były 

rozmowy z uczniami i rodzicami, każda klasa 
przygotowała swoją kandydaturę, finalnie 
wybrano dwie, na lekcjach przedstawiono 
życiorys i zasługi misjonarza – krajana, który 
całe swoje życie poświęcił innym. Następnie 
przeprowadzono demokratyczne wybory, 
w wyniku których patronem został ojciec 
Ignacy Cieślak. 

To było 20 lat temu, ale cofnijmy się 
jeszcze w czasie. Jakie były Pani po-
czątki w szkole w Dobieżynie?
– Pracę rozpoczęłam 14 lutego 1994 

roku. Pół roku pracowałam w starym przed-
szkolu, a później szkołę wraz z oddziałem 
przedszkolnym przeniesiono do nowego 
budynku. Wtedy było około 180 dzieci, w tym 
jedna grupa przedszkolna, dzisiaj – 204 dzie-
ci i dwie grupy przedszkolne. Ale był taki 
okres – po reformie oświatowej w 1999 roku, 
kiedy utworzono gimnazja, do tego nałożył 
się niż demograficzny, że uczniów było je-
dynie około 70. Pojawiło się zagrożenie, że 

szkoła zostanie zamknięta. Na całe szczęście 
z roku na rok uczniów przybywało, potem 
była kolejna reforma oświatowa i wróciły 
szkoły ośmioletnie. Przez te wszystkie lata 
nauczyłam się, że szkoła ciągle ewoluuje, 
nieustannie się zmienia. 

Jak to się stało, że została Pani na-
uczycielem?
– Pewien wpływ na moją decyzję miała 

ciocia – Teresa Tonder, wspaniała nauczy-
cielka naszej szkoły. Pamiętam dobrze, jak 
powiedziała: „Pomyśl, może byś chciała zo-
stać nauczycielem”. Jako dziecko bawiłam się 
w szkołę, miałam tablicę – sadzałam moją 
młodszą siostrę w ławce i udawałam, że pro-
wadzę lekcję. Ale wiadomo, że dużo dzieci 
lubi bawić się „w szkołę”, a nauczycielami 
od razu nie zostają. W moim przypadku było 
inaczej. Ukończyłam studia pedagogiczne 
i zostałam nauczycielem edukacji wcze-
snoszkolnej. Jestem też absolwentką stu-
diów podyplomowych z zakresu organizacji 
i zarządzania instytucjami oświatowymi, 
logopedii, nauczania techniki i plastyki.

Czy pierwszym Pani miejscem pracy 
była szkoła w Dobieżynie?
– Właściwie tak. Na studiach równolegle 

pracowałam w Instytucie Filologii Angiel-
skiej UAM – jako pracownik administracyjny. 
Tuż po urodzeniu dzieci rozpoczęłam pracę 
w szkole w Dobieżynie i wszystko wskazu-
je na to, że jest to moje pierwsze i ostatnie 
miejsce pracy.

Mieszka Pani w Poznaniu, ale pracuje 
w Dobieżynie. Skąd ta decyzja?
– Część mojej rodziny – mama, jej bracia 

– pochodzą z Dobieżyna.
Wychowywałam się w Poznaniu, ale 

za mąż wyszłam za bukowianina. W Buku 
mieszkaliśmy 13 lat, ale potem podjęliśmy 
decyzję o przeprowadzce do Poznania. Co-

dziennie dojeżdżam do pracy w Dobieżynie 
i to właśnie przestrzeń działania tej szkoły 
i wsi jest moją małą Ojczyzną. Tak jest nie 
tylko ze względu na moje korzenie, ale też 
na wiele lat pracy i szacunku dla tej spo-
łeczności. 

Kierowała Pani placówką w trudnym 
okresie – obostrzeń pandemicznych. 
Jak wspomina Pani ten czas?
– To był trudny okres, ale czas pandemii 

pokazał, że nasza szkoła potrafi poradzić 
sobie w sytuacjach kryzysowych. Bardzo 
szybko wprowadziliśmy nauczanie zdalne, 
najpierw dzięki social mediom, a następnie 
na platformie Teams.

Dla mnie kierowanie szkołą zdalnie, bez 
bezpośredniego kontaktu z nauczycielami, 
radą pedagogiczną, uczniami, rodzicami było 
niełatwe. Może jestem z tego pokolenia, gdzie 
najważniejsza jest jednak rozmowa „twarzą 
w twarz”. 

Kolejny sprawdzian z umiejętności 
zarządzania placówką nastąpił po wy-
buchu wojny w Ukrainie. Czy było to 
kolejne trudne wyzwanie?
– Na pewno nowe wyzwanie, z którym 

trzeba było sobie poradzić. W naszej szkole 
dzieci z Ukrainy było niewiele – najwięcej 12. 
Obecnie jest 7 dzieci ukraińskich. Nie prowa-
dzimy oddziałów przygotowawczych i dzieci 
uczą się w klasach z pozostałymi uczniami, 
dzięki temu dużo szybciej się integrują. 

Dlaczego zdecydowała się Pani, po 
raz kolejny, przystąpić do konkursu 
na dyrektora szkoły?
– Mam doświadczenie w kierowaniu 

szkołą – tyle lat na tym stanowisku o tym 
świadczy. Ważnym czynnikiem mobilizu-
jącym mnie do przystąpienia do konkursu 
jest też świadomość, że pozostawię po sobie 
trwałe zmiany – zarówno organizacyjne, 
infrastrukturalne, jak i wyższy poziom na-
uczania. W zakresie poczucia bezpieczeń-
stwa uczniów w szkole udaje się uzyskać 
coraz lepsze efekty – w tym roku prawie 80 
procent rodziców napisało w ankiecie, że ich 
dzieci czują się u nas bezpiecznie.

Podczas mojej wieloletniej pracy dyrek-
tora szkoła się rozwinęła. Na moją decyzję 
o kandydowaniu miało wpływ też poparcie 
grona pedagogicznego. 

Co zamierza Pani zrealizować w nowej 
kadencji?
– Kreować wizerunek szkoły, w którym 

istotny jest proces uczenia się, ocenianie 
kształtujące, rozwijanie kompetencji klu-
czowych i przygotowanie uczniów do życia 
w dynamicznie zmieniającym się świecie. 
Dążenie do systematycznego zapewnienia 
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Wszyscy jesteśmy 
sobie potrzebni

Rozmowa ze Sławomirą Polcyn, 
dyrektorem Przedszkola im. Krasnala 
Hałabały w Buku

Kiedy rozpoczęła Pani pracę w Przed-
szkolu im. Krasnala Hałabały w Buku? 
– W 1992 roku. Byłam wtedy jeszcze 

na studiach – na kierunkach: nauczanie 
początkowe i wychowanie przedszkolne. 
Do Przedszkola im. Krasnala Hałabały tra-
fiłam na praktyki studenckie. Później pani 
dyrektor – Anna Wyszyńska-Klorek zapro-
ponowała mi pracę. Pracowałam, a studia 
kontynuowałam już w trybie zaocznym.

Od pierwszych dni byłam zachwycona 
klimatem panującym w przedszkolu – po-
dejściem do dziecka, w ogóle do drugiego 
człowieka. Wtedy placówka było jeszcze nie-
wielka – 3 grupy: 75 dzieci i 8 pracowników. 
Dla porównania, teraz dzieci jest około 230, 
a pracowników: 40.

Co zmieniło się przez te lata?
– Wszystko. Przedszkole jest nowocze-

śniejsze, doszły dodatkowe pomieszczenia. 
Wcześniej dysponowaliśmy jedynie trzema 
salami dydaktycznymi i salę gimnastyczną, 
która została przerobiona na salę dydak-
tyczną. Następnie dobudowano dwie sale 
dydaktyczne, salę logopedyczną i zaplecze 
kuchenne. Jednak miejsca nadal było za mało 
i dzięki gościnności szkoły podstawowej 
w Buku, oddziały zerówki zostały przenie-
sione do budynku szkoły. Najpierw były dwie 
grupy sześciolatków, potem trzy, a nawet 
cztery; teraz wracamy do trzech grup, bo 
dzieci w przedszkolu jest trochę mniej.

Więcej dzieci, pracowników, nowe 
pomieszczenia, ale też chyba inna 
otaczająca rzeczywistość?
– To prawda. Wraz z rozwojem nowych 

mediów, informatyki wiele się zmieniło –  te 
urządzania także trzeba było wprowadzić 
do przedszkola. Nasza placówka jest bardzo 
dobrze wyposażona – co roku zwiększamy 
liczbę tablic interaktywnych, laptopów, a pro-
gramy interaktywne wykorzystujemy na co 
dzień. Dzieci chętnie korzystają z Sali Do-
świadczania Świata, którą udało się przygo-
tować dzięki pozyskanemu dofinansowaniu 
z Polskich Sieci Elektroenergetycznych. W tej 
wyjątkowej sali, wyposażonej w urządzenia 
umożliwiające stymulację zmysłów, poprzez 
odpowiednio dobrane bodźce, przedszkolaki 
czują się zrelaksowane i odprężone.

W ostatnich latach były też trudne 
chwile, chociażby czas Covidu. Jak 
przedszkole poradziło sobie z obo-
strzeniami sanitarnymi i izolacją?

– To był trudny czas, choć przedszkole 
było zamknięte jedynie przez półtora miesią-
ca – o wiele krócej niż szkoły. Szybko wróci-
liśmy do pracy, ale trzeba było funkcjonować 
w systemie o zaostrzonym rygorze. Dzieci 
w przedszkolu było mniej, należało wyzna-
czyć odpowiednie pomieszczenia, pierw-
szeństwo miały dzieci rodziców ze służb 
medycznych i mundurowych. Wystarczyło, 
że jedno dziecko zachorowano i cała grupa 
musiała wracać do domu. Pomimo izola-
cji, przedszkolaki miały kontakt ze swoimi 
nauczycielkami, które zdalnie prowadziły 
zajęcia oraz nagrywały dla nich filmiki. Ale 
i tak dzieci bardzo tęskniły za swoimi pa-
niami, koleżankami i kolegami. 

Potem wojna w Ukrainie i dzieci, które 
z rodzinami musiały uciekać ze swo-
jego rodzinnego kraju i trafiły też do 
naszej gminy. Jak sobie poradziliście 
w tej sytuacji? 
– Logistycznie przyjmowanie dzieci 

z Ukrainy do przedszkola odbyło się bardzo 
sprawnie. Przez jakichś czas tych dzieci było 
28, w tym roku jest 16. 

Dzieci bardzo szybko się asymilują i nie 
było najmniejszych problemów z ich adapta-
cją do naszych warunków. Mamy przedszko-
laków z Ukrainy, ale też z Białorusi – wszyscy 
są równi, a narodowość nie ma najmniejsze-
go wpływu na wzajemne relacje. Niektóre 
dzieci są szczególnie uzdolnione językowo 
– przyszły do nas we wrześniu, a podczas 
występu na Dzień Niepodległości 11 listo-
pada mówiły już piękną polszczyzną. 

Zadania dyrektora przedszkola są 
bardzo liczne i różnorodne. Czy trud-
no pogodzić wszystkie obowiązki? 
– Na dyrektorze spoczywa ogromna 

odpowiedzialność za zdrowie, samopo-

wysoko wykwalifikowanej kadry oraz no-
woczesnych środków dydaktycznych, a także 
wzbogacanie bazy infrastrukturalnej, dy-
daktycznej i sportowej, ponieważ wymaga 
tego współczesna szkoła.

Planuję w szerszym zakresie niż do-
tychczas zorganizować pomoc psycholo-
giczno-pedagogiczną, w tym między innymi 
w zakresie przeciwdziałania cyberprzemocy. 
Innowacje pedagogiczne będą prowadzone 
między innymi w nauczaniu języków obcych 
– rozwijania słownictwa w języka angiel-
skim, zorganizowanie sali językowej. Inne 
zajęcia specjalistyczne to na przykład pro-
gramowanie, które jest realizowane, ale 
planujemy w szerszym zakresie.

Reaktywacja zespołu folklorystycznego 
„Małe Złote Kłosy” to kolejna inicjatywna, 
która czeka na realizację. Podobnie jak roz-
wijanie czytelnictwa, też w zakresie nagra-

dzanie uczniów za godne reprezentowanie 
szkoły – za sukcesy w konkursach na szcze-
blu gminnym, powiatowym, wojewódzkim 
i ogólnopolskim.

Z pewnością władze gminy, tak jak do 
tej pory będą rozumieć rolę edukacji i po-
dejmować działania wspierające jej rozwój. 
Niezbędne jest przystosowanie szkoły dla 
osób niepełnosprawnych, budowa parkingu 
przy Orliku służącego również pracownikom 
szkoły, remont schodów wejściowych, prze-
budowa gzymsu na dachu szkolnym. O do-
brej współpracy mogę powiedzieć nie tylko 
w odniesieniu do organu prowadzącego, ale 
też organu nadzorującego oraz organizacji 
działających na terenie wsi Dobieżyn.

Czy praca dyrektora szkoły związana 
jest ze szczególnym zaangażowaniem, 
dużą dyspozycyjnością? 

– Jest to niełatwa praca, wielozadaniowa, 
wymagająca dużej elastyczności. Czasami 
trudno przewidzieć, co się wydarzy i trze-
ba być przygotowanym na różne sytuacje 
i okoliczności. Ważna jest dyspozycyjność. 
Zdarza się, że telefon zadzwoni akurat 
podczas niedzielnego spotkania z rodziną 
i trzeba porozmawiać z nauczycielką, która 
się rozchorowała i niezbędne jest zapewnie-
nie zastępstwa na lekcje na poniedziałek. 
Bywa też, że szkołę trzeba reprezentować 
na różnych uroczystościach i wydarzeniach, 
też nierzadko w weekendy. 

Tak jest i pewnie niewiele się zmieni 
podczas tej kadencji, ale satysfakcja i radość 
z wykonywanych obowiązków jest o wiele 
większa. Przekraczając próg szkoły, wiem, 
że jestem na swoim miejscu, w mojej małej 
Ojczyźnie.

 Rozmawiała Edyta Wasielewska
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czucie i bezpieczeństwo wychowanków 
oraz poziom usług świadczonych przez 
przedszkole. Też dbanie o infrastrukturę, 
budynek, sale, pomoce dydaktyczne. Przez 
cały czas prowadzę też zajęcia dydaktyczne 
z dziećmi, a kontakt z przedszkolakami jest 
dla mnie czymś niesamowitym i wspania-
łym. Codziennie rano ze wszystkimi dzieć-
mi muszę się przywitać – zatrzymać choć 
na chwilę i dowiedzieć się, co ich tego dnia 
cieszy, smuci, czy w czymś mogę im pomóc. 

Odpowiednie wykonywanie tej pracy 
nie byłoby możliwe bez pomocy i wsparcia 
organu prowadzącego, który dobrze rozu-
mie potrzeby i oczekiwania przedszkola. 
W ostatnich latach tyle się u nas dzieje, a pla-
nujemy jeszcze bardziej zadbać o naszych 
przedszkolaków. 

Nie mniej ważny jest dobrze funkcjonują-
cy zespół pracowników z rady pedagogicznej 
oraz administracji. Trudno wymienić wszyst-
kich, ale chciałabym wspomnieć o Hannie 
Mikołajczak – wicedyrektorce przedszkola 
oraz o Radzie Rodziców, którą doceniam 
za wsparcie i inicjatywą podejmowaną na 
każdym kroku.

Dyrektorem Przedszkola im. Krasna-
la Hałabały jest Pani od 2019 roku, 
wcześniej była wicedyrektorem. Po 
raz kolejny zdecydowała się Pani przy-
stąpić do konkursu na to stanowisko 
– co o tym zadecydowało?
– Lata pracy i zaangażowania. Mój do-

tychczasowy staż pracy i doświadczenie 
w kierowaniu przedszkolem, znajomość 
środowiska, też cechy osobowościowe oraz 
pomysły na dalszy rozwój placówki, które 
pozwolą mi na dalsze kierowanie nią w spo-
sób innowacyjny i kreatywny. Tak jak do tej 
pory będę miała na uwadze dobro dzieci, 
zintegrowanie działań personelu pedago-
gicznego, niepedagogicznego, rodziców oraz 
lokalnego środowiska. 

Przystępując do konkursu na dyrekto-
ra przedstawiła Pani koncepcję funk-
cjonowania i rozwoju przedszkola. 
Jakie były jej główne założenia?
– Za motto koncepcji postawiłam sobie: 

„Wszyscy jesteśmy sobie potrzebni. Razem 
łatwiej, radośniej, mądrzej i bezpiecznej” 
autorstwa Janusza Korczaka. Moim prio-
rytetem jest, aby w naszym przedszkolu 
nauczyciele potrafili w każdym dziecku 
dostrzec jego zdolności i mocne strony, by 
każdy przedszkolak osiągał sukces i mógł 
rozwijać swoje talenty na miarę własnych 
możliwości. Fundamentem takiej edukacji 
jest uważnie prowadzona obserwacja każde-
go dziecka i odpowiednie tworzenie sytuacji 
edukacyjnych przez nauczyciela. 

Od 2016 roku pracujemy, wykorzystując 

elementy pedagogiki Planu Daltońskiego, 
a od września 2023 roku rozpoczęliśmy 
proces certyfikacji z Fundacją Plan Daltoń-
ski. Jest to system nauczania, który opiera 
się na czterech filarach: odpowiedzialno-
ści, samodzielności, współpracy i refleksji. 
Dziecko nie powinno ulegać presji czasu 
i pracować w swoim indywidualnym tem-
pie. Samodzielność polega na podejmowaniu 
decyzji, jednak wszystko odbywa się w po-
czuciu odpowiedzialności za siebie i grupę. 

Plan Daltoński to jeden z wielu pro-
gramów realizowanych przez przed-
szkole. Jakie są inne?
– Na przykład program Tablit, który 

umożliwia dzieciom poznawania świata 
przez działanie, doświadczanie, odkrywanie, 
przeżywanie i dyskutowanie, zaciekawie-
nie otaczającym światem oraz stworzenie 
dzieciom autentycznego, bogatego w bodźce 
środowiska edukacyjnego, w którym będą 
mogły na miarę swoich potrzeb urzeczy-
wistniać potencjał i rozwijać talenty. 

Kompetencje matematyczne rozwijamy 
poprzez wykorzystanie metod z programu 
„Dziecięca matematyka” profesor Edyty 
Gruszczyk-Kolczyńskiej przy współpracy 
Ewy Zielińskiej, który polega na czynno-
ściowym poznawaniu matematyki przez 
osobiste doświadczenia dziecka – w trakcie 
zabaw, ciekawych zadań i gier.

I inne programy: profilaktyczny Sen-
soLyke, zakup książek w ramach Narodo-
wego Rozwoju Czytelnictwa, współpraca 
przedszkoli w ramach projektu E-Twinning 
i wiele innych.

 
Rozwój przedszkola jest możliwy też 
dzięki pozyskanym przez gminę środ-
kom zewnętrznym. Jakie działania są 
podejmowane dzięki dodatkowym 
funduszom?
– W tym roku przystąpiliśmy do pro-

gramu „Poprawa dostępu do dobrej jakości 
edukacji przedszkolnej w Mieście i Gminie 
Buk” finansowanego ze środków unijnych. 
Dzieciom zaproponujemy zajęcia z logopedą, 
psychologiem czy pedagogiem; zajęcia gru-
powe korekcyjno-kompensacyjne, z języka 
angielskiego, sportowe, rytmiczno-taneczne, 
kodowania i robotyki. 

Kontynuujemy wychowanie w dwu-
języczności z językiem angielskim. Dzieci 
poprzez zabawy muzyczne, ruchowe i pla-
styczne uczą się nie tylko pojedynczych słów, 
ale całych zwrotów i zdań. Poznają nowy 
język zgodnie ze swoimi możliwościami roz-
wojowymi, też nabierają pewności siebie, 
a część odkrywa zdolności językowe.

Czy takie było też przedszkole z Pani 
dzieciństwa?

– Zupełnie inne. Chodziłam jedynie do 
zerówki i przyznam szczerze, że nie mogłam 
się zaaklimatyzować. Ale z czasem, jak już 
dorastałam, szybko uświadomiłam sobie, że 
chcę pracować w przedszkolu. Dostrzegłam 
w sobie cechy, które są bardzo potrzebne 
w tym zawodzie, takie jak: wyważenie, 
opanowanie, chęć niesienia pomocy innym. 
Gdziekolwiek byłam, to od razu organizo-
wałam klasę, uczyłam dzieci. A później, już 
w szkole, chętnie angażowałam się w orga-
nizowanie uroczystości czy inne działania. 

Czy w Pani rodzinie były tradycje pe-
dagogiczne?
– Poniekąd tak. Moje rodzeństwo rów-

nież zajmuje się sprawami oświaty, jednak 
nie są oni pedagogami, z kolei bratanica jest 
studentką pedagogiki. Pragnę podkreślić, że 
na każdym etapie mojego życia otrzymywa-
łam wsparcie ze strony najbliższej rodziny, 
a w szczególności od moich rodziców oraz od 
córki i syna, dzięki którym mogę być w tym 
miejscu, w którym jestem teraz i mogę speł-
niać się zawodowo.

Przez półtora roku była Pani też dy-
rektorem Miejskiego Żłobka „Buko-
wianka”. Czy trudno było połączyć te 
dwie odpowiedzialne funkcje?
– To było niełatwe wyzwanie. Chociażby 

dlatego, że te placówki podlegają różnym 
resortom. Przedszkole – Ministerstwu Edu-
kacji, a żłobek – Ministerstwu Rodziny, Pracy 
i Polityki Społecznej. Inny przedział wiekowy 
dzieci, odmienne wymagania i oczekiwania. 
Do tego żłobek był nową placówką – dopiero 
powstawał i wymagał wielu działań organi-
zacyjnych. Ze strony organu prowadzącego 
– urzędu, podobnie jak moich współpracow-
ników miałam ogromne wsparcie, ale nie 
można być w dwóch miejscach jednocześnie. 

Pani plany, marzenia? 
– Teraz w moich planach zawodowych 

jest wzbogacenie placu zabaw przy przed-
szkolu o pomoce gimnastyczne ogólno-
rozwojowe i kącik sensoryczny, z którego 
dzieci mogłyby korzystać rozwijając zmysły 
wzroku i słuchu. 

Moim marzeniem jest, aby dziecko było 
szczęśliwe, samodzielne, pełne wiary w sie-
bie, życzliwe, potrafiące współpracować 
z rówieśnikami, roześmiane, bezpieczne, 
tolerancyjne, optymistyczne. Rodzic zaś: za-
dowolony, aktywny, gotowy do współpracy. 
Natomiast nauczyciel refleksyjny, aktywny, 
twórczy, optymistyczny, otwarty na zmianę. 

Z kolei prywatnie chciałabym jeszcze 
więcej podróżować oraz kontynuować naukę 
języka włoskiego.

Rozmawiała Edyta Wasielewska 
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„Złote Pióra” dla najlepszych
Co roku nagradzamy uczniów ze szkół z naszej gminy, którzy osiągnęli najwyższą 
średnią ocen. Statuetki „Złote Pióra” wraz z dyplomami oraz nagrodami, którymi 
w tym roku były głośniki bezprzewodowe, wręczył burmistrz Miasta i Gminy Buk Paweł 
Adam.

Uroczystość odbyła się jeszcze przed 
rozpoczęciem roku szkolnego, w dn. 
30.08.br., w Sali Miejskiej. Oprócz lau-

reatów „Złotych Piór” uczestniczyły w niej 
również rodziny uczniów oraz dyrektorki 
szkół – jedni i drudzy nie mogli ukryć wzru-
szenia, gdy ich dzieci lub uczniowie sięgali 
po nagrody.

– Doceniamy najlepszych uczniów z na-
szej gminy, którzy w ubiegłym roku szkolnym 
uzyskali doskonałe wyniki w nauce. Serdecz-
nie gratuluję wszystkim dyrektorkom za to, 
że nieustanie podejmują nowe wyzwania 
oświatowe. Podziękowania kieruję też do 
rodziców za zaangażowanie i wysiłek, dzięki 
którym dzieci rozwijają swoje pasje i talen-
ty. A widać, że wychowujecie osoby, które 
z pewnością doskonale sobie poradzą na 
dalszym etapie edukacji.  Przede wszystkim 
dziękuję Wam, Drodzy Uczniowie. Jesteście 
dumą naszej gminy, naszą przyszłością, a po-
przez swoje osiągnięcia i sukcesy będziecie 
rozsławiać naszą gminę. Mam nadzieję, że to, 
co nauczycie się w szkole, zostanie z Wami 
do końca życia – mówił burmistrz Paweł 
Adam. I dodał: – Życzę wszelkiej pomyślno-
ści w nowym roku szkolnym. Byście z tym 
samym entuzjazmem co w roku ubiegłym 
zdobywali nową wiedzę i nowe umiejętności, 
podnosili swoje kwalifikacje.

Pamiątkowym zdjęciom nie było końca. 
Radość, wzruszenie, satysfakcja – te uczucia 
towarzyszyły nagradzanym, przed którymi 
już kolejny rok wytężonej pracy.

Statuetkami wyróżnionych zostało 17 
uczniów szkół podstawowych i absolwentów 
z naszej gminy.  Poznajmy tych najlepszych 
(najwyższa średnia ocen w szkole na koniec 
roku szkolnego 2023/2024):

 » Gabriela Kasprzak, uczennica klasy VI 
Szkoły Podstawowej w Niepruszewie – 
średnia ocen: 6,0; wzorowe zachowanie;

 » Lilianna Olekszy, uczennica klasy IV 
Szkoły Podstawowej w Niepruszewie – 
średnia ocen: 6,0; wzorowe zachowanie;

 » Zuzanna Rosa, uczennica klasy V 
Szkoły Podstawowej w Niepruszewie – 
średnia ocen: 6,0, wzorowe zachowanie;

 » Alicja Dobrzyńska, uczennica klasy V 
Szkoły Podstawowej w Buku – średnia 
ocen: 6,00; wzorowe zachowanie;

 » Filip Lechniak, uczeń klasy IV Szkoły 
Podstawowej w Buku – średnia ocen: 
6,00; wzorowe zachowanie;

 » Pola Zimna, uczennica klasy IV Szkoły 
Podstawowej w Buku – średnia ocen: 
6,00; wzorowe zachowanie;

 » Antonia Firlej, uczennica klasy IV 
Szkoły Podstawowej w Dobieżynie – 
średnia ocen: 6,0; wzorowe zachowanie;

 » Jagoda Glinka, uczennica klasy VI 
Szkoły Podstawowej w Dobieżynie – 
średnia ocen: 6,0; wzorowe zachowanie;

 » Amelia Budźko, uczennica klasy IV 
Szkoły Podstawowej w Szewcach 
– średnia ocen: 5,73, wzorowe zacho-
wanie;

 » Martyna Bendlewska, uczennica 

klasy I Branżowej Szkoły I Stopnia 
w Buku – średnia ocen: 5,25, wzorowe 
zachowanie;

 » Adrianna Misiak, uczennica klasy 
I Branżowej Szkoły I Stopnia w Buku – 
średnia ocen: 5,27, wzorowe zachowanie.

Absolwenci:
 » Daria Magdalena Kańduła, uczen-

nica klasy VIII Szkoły Podstawowej 
w Niepruszewie – średnia ocen: 5,72; 
wzorowe zachowanie;

 » Natalia Wróblewska, uczennica kla-
sy VIII Szkoły Podstawowej w Buku – 
średnia ocen: 6,0; wzorowe zachowanie;

 » Zuzanna Zimna, uczennica klasy VIII 
Szkoły Podstawowej w Buku – średnia 
ocen: 6,0; wzorowe zachowanie;

 » Justyna Adamek, uczennica klasy 
VIII Szkoły Podstawowej w Dobie-
żynie – średnia ocen: 5,46; wzorowe 
zachowanie;

 » Martyna Wawrzyszyn, uczennica kla-
sy VIII Szkoły Podstawowej w Szew-
cach – średnia ocen: 5,88; wzorowe 
zachowanie;

 » Julia Konieczna, uczennica klasy III 
Branżowej Szkoły I Stopnia w Buku 
– średnia ocen: 4,88; wzorowe zacho-
wanie.

Laureatom serdecznie gratulujemy, 
a wszystkim uczniom życzymy dobrego 
nowego roku szkolnego. Niech radość 
i energia towarzyszą Wam przez cały czas! 
Nauczycielom życzymy wytrwałości i radości 
z wykonywanej pracy. Rodzicom – radości 
z osiągnięć dzieci i cierpliwości. Żegnajcie 
wakacje – witaj nowy rok szkolny! 

Edyta Wasielewska
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Konkurs plastyczny dla 
dzieci organizowany 
przez Ministra Edukacji

Celem konkursu „Polska na czele eu-
ropejskiej rodziny” jest zainteresowanie 
uczniów tematyką UE, promocją wartości eu-
ropejskich oraz rozwijaniem zainteresowań 
plastycznych uczniów. Konkurs ma również 
na celu wyłonienie najbardziej kreatywnych 
prac plastycznych, na podstawie których 
zostanie przygotowana dziecięca wersja lo-
gotypu polskiej prezydencji w Radzie UE. 
Inicjatywa skierowana jest do uczniów szkół 
podstawowych klas I-III i klas IV-VIII i po-
lega na przygotowaniu samodzielnej pracy 
plastycznej wykonanej w dowolnej techni-
ce w formacie A4, tj. rysunkowej (ołówki, 
kredki, cienkopisy, tusze), malarskiej (pa-
stele, farby) lub mieszanej. Ocena prac jest 
dokonywana na podstawie następujących 

kryteriów: zgodność pracy z tematem kon-
kursu, kreatywność, pomysłowość, estetyka 
i staranność wykonania pracy, wykorzysta-
nie zasad tworzenia logotypów. Konkurs bę-
dzie przebiegał w trzech etapach: szkolnym, 
wojewódzkim i finałowym. Pracę zgłasza 
do konkursu szkoła, której uczeń wykonał 
pracę konkursową, a jego rodzice wyrazili 
na to pisemną zgodę. Ogłoszenie wyników 
nastąpi w terminie do 30 listopada 2024 r., 
nagrody rzeczowe zostaną przyznane dla 
autora najlepszej pracy konkursowej oraz 
dla prac konkursowych, którym przyznano 
wyróżnienie.

Wojewódzki konkurs 
plastyczny 2024 r. – 
Ludzie nie są na sprzedaż

Konkurs plastyczny „Ludzie nie są na 
sprzedaż” kierowany do uczniów klas 

ósmych szkół podstawowych i szkół ponad-
podstawowych województwa wielkopolskie-
go. Tematem konkursu jest zjawisko handlu 
ludźmi oraz towarzyszące temu wyzysk 
i praca przymusowa. Celem organizatorów 
jest podniesienie świadomości i upowszech-
nianie wiedzy na temat zagrożeń związanych 
z powyższymi tematami. Praca konkursowa 
powinna jednoznacznie przedstawiać meto-
dy zapobiegania handlowi ludźmi, nie może 
propagować negatywnych emocji, w tym 
strachu lub agresji, a kojarzyć się powinna 
z bezpiecznymi zachowaniami. Pracę nale-
ży wykonać w jednej z kategorii: rysunek/
plakat, grafika/fotografia/ulotka. Komisja 
konkursowa podczas oceniania będzie brała 
pod uwagę zgodność pracy z wytycznymi 
konkursu, czytelność przekazu, oryginalność 
oraz estetykę i wartość artystyczną i tech-
niczną pracy. Dla laureatów przewidziane są 
nagrody rzeczowe. Termin nadsyłania prac 
upływa 10 października 2024 r.

Więcej informacji na temat konkursów 
można znaleźć na FB Kuratorium Oświaty 
w Poznaniu.

Sylwia Marciniuk

Dzikie ptaki z wizytą  
w Szkole Podstawowej w Szewcach

W ramach projektu „Eko-adaptacja i eko-edukacja w Mieście i Gminie Buk poprzez 
budowę infrastruktury przyrodniczo-dydaktycznej i nowe formy zajęć edukacyjnych 
kształtujących świadomość ekologiczną” w dn. 04.09.br. odbyło się w Szkole 
Podstawowej w Szewcach im dr. Lecha Siudy spotkanie z sokolnikami.

Do Szewc przyjechało 6 ptaków drapież-
nych: myszołowce towarzyskie Kaziu 
i Mafi, sokoły Sierp i Benek, jastrząb 

DJ oraz puszczyk Eskimos oraz dwóch opie-
kunów sokolników zrzeszonych w Polskim 
Związku Łowieckim. 

Sokolnictwo w Polsce to nie tylko po-
lowanie z ptakami łowczymi, ale również  

edukacja przyrodnicza, hodowla i rehabi-
litacja ptaków drapieżnych, czy zabezpie-
czenie biologiczne upraw i różnego rodzaju 
obiektów. Dzięki pracy pokoleń sokolników 
możemy obserwować sokoły wędrowne, 
które zostały reintrodukowane, czyli przy-
wrócone, do środowiska naturalnego.  

Podczas zajęć dzieci poznawały działal-

ność i zadania sokolników i ich podopiecz-
nych. Uczniowie mieli okazję zapoznać się 
z informacjami dotyczącymi ochrony środo-
wiska, życia ptaków drapieżnych 

i polskiego sokolnictwa, jako niemate-
rialnego dziedzictwa kulturowego UNESCO. 
Dzieci z entuzjazmem i zaciekawieniem bra-
ły udział w zajęciach, zadając interesujące 
pytania i wyciągając wartościowe wnioski, 
szczególnie w kwestii ochrony ptaków dra-
pieżnych i ich roli w środowisku natural-
nym. Z całą pewnością było to wartościowe 
spotkanie wzbogacone o pokaz lotów, które 
poszerzyło wiedzę dzieci na temat ptaków 
drapieżnych. Te dzikie i z wyglądu niebez-
pieczne ptaki przedstawiły się dzieciom  
z Szewc jako pomocnicy człowieka.

Zajęcia z dzikimi ptakami są planowane 
również w innych placówkach oświatowych 
na terenie naszej gminy.

Projekt „Eko-adaptacja i eko-edukacja 
w Mieście i Gminie Buk poprzez budo-
wę infrastruktury przyrodniczo-dydak-
tycznej i nowe formy zajęć edukacyjnych 
kształtujących świadomość ekologiczną”  
jest finansowanych ze środków europejskich 
w perspektywie finansowej 2021-2027 w ra-
mach Programu Regionalnego Fundusze 
Europejskie dla Wielkopolski 2021-2027 
i Działania FEWP.02.10 – Ochrona i zacho-
wanie przyrody wraz z rozwojem zielonej 
infrastruktury oraz ograniczeniem zanie-
czyszczeń.

Liliana Przybylska
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Próbny alarm 
przeciwpożarowy w SP Buk

Zmarł  
Zbigniew Filipiak

Z przykrością informujemy, że dnia 31 
sierpnia 2024 roku zmarł Zbigniew 
Filipiak, zasłużony dla naszej gminy 

lekarz.
Doktor Zbigniew Filipiak urodził się 

3 kwietnia 1951 roku w Buku. Po zakoń-
czeniu studiów na Akademii Medycznej 
w Poznaniu, rozpoczął pracę w szpitalu 
w Nowym Tomyślu. Od 1979 roku zwią-
zał się z przychodnią w Buku, w której 
rozwijał karierę pod kierunkiem śp. dr. 
Lecha Siudy – Honorowego Obywatela 
Miasta. W okresie przemian ustrojowo-

-gospodarczych był jednym z założycieli 
Przychodni Lekarza Rodzinnego VIGILAX 
w Buku. Dbał o wysoki poziom placówki 
i jej wyposażenie. 

W latach 1998-2002 Zbigniew Filipiak 
pełnił funkcję radnego powiatu poznań-
skiego. Aktywnie uczestniczył w życiu kul-
turalnym miasta. Był inicjatorem między 
innymi powstania kabaretu działającego 
w Kinie Tęcza w Buku, wydania książki 
Andrzeja Kowalczyka z okazji 700-lecia 
miasta, powołania miesięcznika samo-
rządowego „Kosynier Bukowski”, ustano-
wienia „Złotej Kosy” – nagrody redakcji 
„Kosyniera Bukowskiego”. Współuczestni-
czył w rekonstrukcji późnogotyckiej mon-
strancji uszkodzonej podczas pożaru fary 
w 1945 roku. Był fundatorem m.in. tablicy 
pamiątkowej dr. Lecha Siudy.

Zbigniew Filipiak za zasługi dla gminy 
został wyróżniony tytułem „Zasłużony dla 
Miasta i Gminy Buk” w 2023 roku.

18 września be. o godzinie 10:10 uczniowie klas 4-8, nauczy-
ciele i pracownicy Szkoły Podstawowej w Buku, jak co roku, 
uczestniczyli w próbnym alarmie przeciwpożarowym. Ćwi-

czenia rozpoczął dzwonek alarmowy, po którym wszyscy obecni na 
terenie szkoły udali się na boisko, gdzie dyrektor szkoły – Kamila 
Kaseja, podsumowała przebieg akcji. Opuszczenie budynku od-
było się zgodnie z procedurami i planem ewakuacji, a sama akcja 
przeprowadzona sprawnie i szybko pozwoliła przećwiczyć sposób 
postępowania podczas sytuacji kryzysowych.

Dzięki współpracy z fundacją Wybierz Przyszłość, MKS Patria 
miała okazję zakupić 50 szt. plecaków dla drużyn młodzieżo-
wych, w których występują zawodnicy z Ukrainy. Uzupełniło 

to zakup, łącznie 150 szt plecaków dla drużyn młodzieżowych 
naszego klubu. Poza tym klub cały czas dokupuje sprzęt sportowy 
w postaci bramek, piłek, koszulek treningowych i dresów. Sprzęt 
ten jest niezbędny do codziennego funkcjonowania, a ulega natu-
ralnej eksploatacji.
 JT
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Przedszkolaki 
na sportowo

23 sierpnia br. dzieci z Przedszko-
la im. Krasnala Hałabały wraz 
z nauczycielkami wybrały się na 

zajęcia ruchowe do bukowskiej Hali Sporto-
wej. Niektóre dzieci były tam pierwszy raz, 
a zatem czuły się wyjątkowo. Przedszkolaki 
wykonywały m.in. slalom, rzuty do bramki 
czy przejścia pod pachołkami. Wesoło bie-
gały po całym boisku z uśmiechami na twa-

rzach. Zwieńczeniem zajęć była gra w zbijaka 
z paniami. Jednak tutaj nie wiemy, kto miał 
więcej radości, dzieci a może panie? Dzię-
kujemy za możliwość aktywnego spędzenia 

czasu na hali. Ten wakacyjny dzień zapadnie 
na długo w pamięci dzieci. 

Katarzyna Popowicz
Nicole Przybyła

Wakacyjny Turniej Siatkówki Plażowej 

W niedzielę 25 sierpnia br. Ośrodek 
Sportu i Rekreacji w Buku zorgani-
zował Wakacyjny Turniej Siatkówki 

Plażowej w Niepruszewie. Były to inaugu-
racyjne zawody na nowym, profesjonal-
nym boisku mieszczącym się na kąpielisku 
Niepruszewo.  

Pogoda dopisała siatkarzom, choć mo-
mentami bywało wietrzenie, co z pewnością 
nie pomagało w grze. Do turnieju przystąpiło 

osiem dwuosobowych zespołów. Turniej 
rozegrano w dwóch grupach po 4 pary 
w każdej. Przyjęto zasadę, że mecz trwa 
jednego seta do 15 punktów.

I tak do grupy A trafiły pary: Jankowiak/
Wasiak, Gorzaniak/Ratajczak, Drzewiczew-
ski/Rajh oraz Owsianny/Wawrzynek. W gru-
pie B grali: Piątek/Skrzypiński, Wieczorek/
Szajkowski, Stochaj/Pijanowski oraz Lisz-
kowski/Antoniak. 

Po rozegraniu 12 meczów fazy grupowej 
tabela obu grup ułożyła się w następujący 
sposób: 
Półfinały: Jankowiak/Wasiak – Piątek/
Skrzypiński 12 : 15; Owsianny/Wawrzy-
nek – Stochaj/Pijanowski 15 : 7.

W meczu o miejsce 7., po bardzo za-
ciętym boju (17:15), granym na przewagi 
ostatecznie wygrała dwójka Wieczorek/
Szajkowski, która pokonała parę Gorzaniak/
Ratajczak.

W pojedynku o 5. pozycję zdecydowa-
nie lepsi okazali się Antoniak/Liszkowiak, 
pokonując Drzewiczewskiego/Rajha 15 : 6. 

W pojedynku o trzecią lokatę znów 
wróciliśmy do walki o każdy punki i każdą 
piłkę. Ostatecznie 17 : 15 Stochaj/Pijanowski 
pokonali parę Jankowiak/Wasiak. 

W wielkim finale spotkały się dwa nie-
pokonane teamy, które zajęły 1. miejsca 
w swoich grupach oraz poradziły sobie 
z przeciwnikami w półfinałach. Ostatecznie 
z pojedynku finałowego zwycięsko wyszli 
Owsianny/Wawrzynek, którzy pokonali parę 
Piątek/Skrzypiński 15 : 10.

Gratulacje dla wszystkich uczestników!

zRęcznie kręciłyśmy 
na piasku

Wraz z końcem sierpnia zespół UKS Bukowia 
Buk rocznika 2011 zakończył udział w projek-
cie: „zRęcznie kręcimy na piasku”. Miałyśmy 

okazję poznać inną piłkę ręczną. Był piasek, rzuty 
z obrotem, za dwa punkty, wrzutki czy rzuty z bramki 
do bramki. Było dużo zabawy, a niejedna z dziewczyn 
polubiła grę na piasku. 

Podczas wakacji szlifowałyśmy też formę nad mo-
rzem podczas obozu sportowego w Łukęcinie. Tygo-
dniowy wyjazd był bardzo aktywny, codzienne poranne 
bieganie, treningi na hali oraz na pobliskiej plaży. Nie 
Zabrakło też czasu na integrację. Czekamy na sezon 
halowy 2024/25 i na Was, drodzy kibice. 

Ze sportowymi pozdrowieniami
Katarzyna Popowicz
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Wspierali kolarzy 
na trasie

1 września prawie 1500 zawodników 
różnych narodowości przejechało na 
rowerach ulicami naszej gminy w ra-

mach triathlonu Enea Ironman Poznań. Ry-
walizacja rozpoczęła się etapem pływackim 
na plaży nad Jeziorem Kierskim, a zakończyła 
na mecie ustawionej na terenie Międzyna-
rodowych Targów Poznańskich. Zawodnicy 
musieli przepłynąć 1,9 km, przejechać na 
rowerze 90 km oraz przebiec półmaraton, 
czyli 21,1 km. 

Ogromne podziękowania kierujemy do 
uczniów z naszych szkół, którzy w ramach 

wolontariatu wspierali kolarzy na trasie, 
a także do mieszkańców, którzy odpowie-
dzieli na nasz apel i chętnie kibicowali za-
wodnikom. Też do pracowników Ośrodka 

Sportu i Rekreacji w Buku, gminnych jedno-
stek OSP i pozostałych osób zaangażowanych 
w obsługę wyścigu. 

Gratulujemy Bartoszowi Górczakowi!
Mieszkaniec naszej gminy – Bartosz Górczak zajął czwarte miejsce w pchnięciu kulą 
podczas Igrzysk Paraolimpijskich w Paryżu. W najdalszym pchnięciu osiągnął wynik 
8,41 m. Pobił tym samym swój rekord życiowy, ale do trzeciego miejsca zabrakło mu 
28 cm.

Dzień 1 września z pewnością nie był 
łatwy dla naszego olimpijczyka. Po 
zawirowaniach związanych z począt-

kową dyskwalifikacją zawodnika z Gruzji 
i przyznaniu Bartoszowi Górczakowi brą-
zowego medalu, organizatorzy uznali jed-
nak apelację gruzińskiego zawodnika i tym 
samym przyznali Bartoszowi Górczakowi 

czwarte miejsce. 
Nie zmienia to faktu, że dla nas, Bartoszu, 

i tak jesteś wielkim zwycięzcą. Twoja deter-
minacja, ciężka praca i pasja są prawdziwą 
inspiracją dla całej naszej społeczności. 

Fot. Bartłomiej Zborowski  
/ Polski Komitet Paraolimpijski

Tai chi – sztuka walki 
na lepsze zdrowie

Rozmowa z Piotrem Ziembą, który 2 października br. 
w Parku Sokoła poprowadzi trening tai chi – w ramach 
Tygodnia Seniora w Buku

Czym jest, to dla wielu osób tajemniczo brzmiące 
tai chi? 
– Tai chi chuan (chińska transliteracja: taijiquan, w skró-

cie: taiji) oznacza najwyższą i doskonałą sztukę walki. To nie 
tylko system ćwiczeń i dbania o zdrowie, ale także metoda 
kultywowania równowagi i spokoju oraz kompletny system 
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samoobrony. Tai chi pozwala na budowanie 
zasobów organizmu, który w efekcie w pełni 
wykorzystuje swój potencjał uzdrawiania, 
rewitalizacji i odmładzania. 

Tai chi stworzone zostało z kilku kompo-
nentów. Pierwszy z nich to starożytna sztuka 
osiągania nieśmiertelności, której filarami 
są yang sheng – sztuka dbałości o zdrowie 
oraz tuna – sztuka oddychania. Kolejny to 
ćwiczenia wojskowe przygotowujące żoł-
nierzy do udziału na ówczesnym polu walki.

Obecnie tai chi to najdoskonalszy system 
ćwiczeń psychofizycznych, które wzmac-
niają organizm człowieka, przeciwdziałają 
skutkom stresu negatywnego oraz rewi-
talizują wszystkie układy ciała. Tai chi nie 
ma konotacji religijnych. W tej sztuce walki 
występują dwie zasadnicze formy rywali-
zacji sportowej: konkurencja form (taolu) 
polegająca na wykonywaniu sekwencji po-
łączonych ze sobą układów ruchu zawie-
rających techniki obrony i ataku, również 
z bronią oraz konkurencja walk (tuishou), 
których istotą jest wytrącenie przeciwnika 
z równowagi.

Jak tai chi wpływa na zdrowie? 
– Tai chi daje możliwość odzyskania 

i utrzymania zdrowia w szerokim rozu-
mieniu, co potwierdzają liczne badania 
naukowe. Dzięki świadomej pracy z ta-
śmami mięśniowo-powięziowymi, które 
łączą różne grupy mięśni i tkanki w całym 
ciele, umożliwiając płynne, zintegrowane 
ruchy i prawidłowe funkcjonowanie ukła-
du ruchu, aktywizuje cały organizm i po-
maga zapobiegać problemom związanym 
z dysfunkcjami narządu ruchu, zwłaszcza 
tym wynikającym z upływu lat. Spokojne 
tempo ćwiczeń, połączone z pełną kontro-
lą mięśni oraz aktywacją mięśni głębokich, 
przynosi doskonałe efekty w regeneracji 
układu ruchu, skutecznie rozwiązuje wiele 
problemów z kręgosłupem i stawami. Tai 
chi wspomaga również regulację procesów 
hemodynamicznych oraz pracę serca. Jest to 
zarówno znakomita forma rehabilitacji po 
zawale serca, jak i profilaktyka problemów 
układu krążenia. Tai chi poprawia krążenie, 
a to sprzyja lepszemu dotlenieniu mózgu 
oraz odżywieniu komórek nerwowych, co 
może opóźniać procesy neurodegenera-
cyjne. Poprzez łagodne, płynne ruchy oraz 
pełną koncentrację na równowadze i ko-
ordynacji, tai chi stymuluje pracę układu 
nerwowego, wzmacniając połączenia mię-
dzy neuronami. Regularne wykonywanie 
ćwiczeń wspiera neuroplastyczność, czyli 
zdolność mózgu do tworzenia nowych po-
łączeń nerwowych i adaptowania się do 
zmian. W kontekście choroby Parkinsona, 
tai chi pomaga w zachowaniu równowa-
gi, koordynacji i precyzji ruchów, co z ko-

lei zmniejsza ryzyko upadków i poprawia 
ogólną mobilność. W przypadku stwardnie-
nia rozsianego tai chi wspiera zachowanie 
sprawności fizycznej, elastyczność mięśni 
i koordynację, co pomaga przeciwdziałać 
pogarszaniu się stanu zdrowia. 

Ćwiczenia te wpływają także na rów-
nowagę hormonalną, która ma korzystny 
wpływ na funkcjonowanie układu nerwowe-
go, redukcję stresu i poprawę samopoczucia. 
Liczne badania potwierdzają wpływ tai chi 
na poprawę zdrowia psychicznego. 

Oto kilka sposobów, w jakie ta prakty-
ka może wspomagać walkę z obniżonym 
nastrojem i depresją:

– redukcja stresu i lęku – tai chi łączy 
w sobie ruchy ciała z technikami głębokie-
go oddechu i medytacyjną koncentracją, co 
pomaga wyciszyć umysł. Regularna praktyka 
obniża poziom kortyzolu (hormonu stre-
su), co wpływa na zmniejszenie objawów 
lękowych i stresu, które często towarzyszą 
depresji;

– poprawa nastroju – praktyka tai chi 
zwiększa wydzielanie endorfin, znanych jako 
„hormony szczęścia”. W efekcie poprawiają 
one nastrój, podnoszą poziom energii oraz 
zmniejszają uczucie smutku i przygnębienia;

– lepsza samoświadomość i uważność 
– tai chi zachęca do skupienia się na teraź-
niejszym momencie i na własnym ciele, co 
może wspomagać rozwijanie uważności 
(mindfulness). Uważność jest często uży-
wana w terapii depresji, ponieważ pomaga 
lepiej radzić sobie z negatywnymi myślami 
i emocjami.

Regularna praktyka tai chi zwiększa też 
gęstość kości, w efekcie leczy osteoporozę 
i zapobiega jej w przyszłości. Ponadto tai 
chi korzystnie wpływa na zdrowie układu 
oddechowego, ponieważ kładzie duży na-
cisk na synchronizację ruchów z głębokim, 
świadomym oddechem, a to pomaga po-
prawić wydolność płuc i efektywność od-
dychania. Techniki oddechowe wspierają 
pełniejsze dotlenienie organizmu, popra-
wiają pojemności płuc i wzmacniają mię-
śnie oddechowe, w efekcie oddychanie staje 
się mniej wysiłkowe i bardziej efektywne. 
Dzięki swojemu holistycznemu podejściu 
do zdrowia, które łączy ruch, oddech i me-
dytację, tai chi ma także pozytywny wpływ 
na układ trawienny.

Jak długo tai chi znane jest w Polsce?
– W polskiej literaturze naukowej od 

początku lat 70, w praktyce od lat 80. 

Jak wyglądało Pana pierwsze spotka-
nie z tai chi? 
– Na początku lat 80. uczęszczałem do 

szkoły sztuk walki. Do głębszego studiowa-
nia tai chi zainspirował mnie mistrz tai chi 

doktor Yang Jwing-Ming, który w 1986 roku 
przyjechał do Polski.

Dlaczego akurat tym postanowił Pan 
zająć się w życiu?
– Z dwóch powodów. Po pierwsze tai chi 

to najdoskonalsza sztuka walki operująca 
na sześciu poziomach. Po drugie jest kom-
plementarne z tradycyjną medycyną chiń-
ską i zawiera w sobie koncept niezmiernie 
spójnej i skutecznej profilaktyki zdrowotnej. 

Jakie sukcesy i osiągnięcia ma pan na 
swoim koncie?
– Ponieważ w tai chi chuan jest również 

aspekt rywalizacji sportowej, a Europejska 
Federacja Tai Chi Chuan i Qigong (TCFE), 
która powstała w latach 90., zapewniała jej 
wysoki poziom, zaangażowałem się, wraz 
z moją szkołą, w aktywność sportową. Na 
przestrzeni wielu lat zdobyłem szesnaście 
złotych medali w mistrzostwach Europy, 
a także sporo medali srebrnych i brązowych. 
Moi wychowankowie zdobyli również wiele 
wysokich laurów sportowych. Organizowa-
łem także seminaria w Poznaniu z udziałem 
najwybitniejszych mistrzów tai chi.

Jak często trzeba trenować tai chi, 
żeby osiągnąć takie sukcesy?
– W treningu na zaawansowanym po-

ziomie trening dobrze jest wykonywać co-
dziennie. Najpierw tai chi ćwiczy się bar-
dzo powoli, później te ruchy można robić 
w szybszym tempie, a w końcu wykonywać 
je z dużym przyspieszeniem, co nazywa się 
eksplozywną emisją siły (fa jin). 

Czy tai chi można trenować rekreacyj-
nie? Czy może to robić każdy?
– Oczywiście. Większość ludzi na świecie 

ćwiczy tai chi rekreacyjnie, czerpiąc z niego 
olbrzymie korzyści zdrowotne. Według ba-
dań naukowych najkorzystniej byłoby, gdyby 
dzienna dawka treningowa nie była krótsza 
niż 30 minut, jest to odpowiednia stymulacja 
dla osiągnięcia homeostazy organizmu.

Dlaczego warto trenować tai chi?
– Tai chi jest oparte na tysiącach lat do-

świadczeń tradycyjnej medycyny chińskiej 
i ma tę szczególną właściwość, że jeśli jest 
nauczane w tradycyjnej linii przekazu, to 
nie ma negatywnych skutków ubocznych. 
Co więcej ma mnóstwo benefitów, które 
odkrywają się przed adeptem stopniowo 
w ciągu długich lat praktyki. Paradoksem 
tai chi jest to, że dzięki systematycznej prak-
tyce połączonej z odpowiednim sposobem 
odżywiania wraz z wiekiem może wręcz 
przybywać sił. 

Rozmawiała Sylwia Marciniuk
Fot. Archiwum Piotra Ziemby
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UKS Spartakus Buk inauguruje 
pierwszoligowe rozgrywki

Na 14 września zaplanowana została inauguracja rozgrywek pierwszej ligi piłki ręcznej 
mężczyzn,  w której występują przedstawiciele bukowskiego męskiego szczypiorniaka. 
UKS Spartakus trafił  do grupy B, gdzie przyjdzie mu się zmierzyć przede wszystkim 
z ekipami z Wielkopolski oraz Dolnego Śląska. 

Przygotowania do nowego sezonu to za-
jęcia na obiektach miejscowego Ośrodka 
Sporu i Rekreacji  w Buku, gdzie zawod-

nicy szlifowali formę już od lipca. W połowie 
sierpnia zespół udał się na obóz  do Gdyni, 
który był okazją do intensyfikacji ćwiczeń jak 
i rozegrania gry kontrolnej z pierwszoligową 
ekipą Tytanów Wejherowo. Po powrocie 
popularna Bukowska Banda kontynuowała 
przygotowania  w bukowskiej hali. Nato-
miast w dniu 24 sierpnia miał miejsce III 
Memoriał Benedykta Łubińskiego.  W tym 
towarzyskim turnieju udział wzięły mocne 
pierwszoligowe ekipy. W klasyfikacji końco-
wej  UKS Spartakus zająć czwarte miejsce. 
Zwycięzcą turnieju została ekipa TS ZEW 
Świebodzin, drugie miejsce zajął Abramczyk 
AZS UKS Bydgoszcz, a trzecie SKF KPR Sparta 

Oborniki. Ostatnie trzy tygodnie treningów 
to zajęcia w hali OSiR i bezpośrednie przy-
gotowania do nowego sezonu. 

Start nowego sezony w bukowskiej hali 
zaplanowano na 28 września. Rywalem Spar-
takusa będzie SKS Orlik Brzeg. 

Przy okazji inauguracji rozgrywek ser-
decznie zapraszamy do przeczytania wywia-
dów z trenerem pierwszoligowej drużyny 
UKS Spartakus Buk Marcinem Kaczmarkiem 
oraz kapitanem zespołu seniorów Karolem 
Lulkiewiczem. Publikujemy także terminarz 
rundy jesiennej rozgrywek z udziałem na-
szych reprezentantów. Klub nie zapomina 
jednak o szkoleniu dzieci. Harmonogram 
zajęć grup młodzieżowych na naszych stro-
nach. 

Wywiad z trenerem 
Marcinem Kaczmarkiem

20 kwietnia 2024 roku. Mówi Panu 
coś ta data?
To data naznaczona sporą ilością ner-

wów, adrenaliny i emocji.  Wielki dzień i duże 
święto bukowskiego sportu. Prezentacja 
klubowego sztandaru i historyczny awans!

Dwa awanse na koncie tak młodego 
trenera robią wrażenie. Jakie teraz 
cele można sobie wyznaczać?
Z pewnością pierwszym celem jest za-

pewnienie stabilności drużyny w nadchodzą-
cych rozgrywkach i utrzymanie się w I lidze. 
Bardzo ważne jest dla mnie wprowadzanie 
do zespołu młodych wychowanków, którzy 
niedługo będą stanowić o naszej sile. No i na 
koniec wiadomo-jak każdy trener chciałbym 
być częścią kolejnego awansu. Ale to pieśń 
przyszłości… Utrzymajmy się, wprowadzaj-
my młodzież, poprawmy infrastrukturę klu-
bu i uzyskamy stabilność finansową.

Poprzedni sezon to historia. Jaki plany 
sportowe na najbliższy rok?
Tak jak już mówiłem, utrzymanie się 

w lidze, stabilizacja drużyny i wprowadza-

nie młodzieży.
Z czego był Pan najbardziej zadowo-
lony a co Pana niepokoiło podczas 
minionego sezonu?
Na pewno osiągniecie celu jaki sobie 

założyliśmy przed sezonem – awans oraz 
wkład i zaangażowanie każdego w drużynie. 
To powody do zadowolenia. Natomiast w nie-
których meczach graliśmy dużymi „falami”. 
To mnie niepokoiło.

Czy jest Pan zadowolony ze stanu 
osobowego zespołu? 
Oczywiście, że jestem zadowolony! 

Skąd w ogóle to pytanie?! W większości są 
to faceci z którymi pracuje od około 8 lat. 
Wiem, że mogę na nich liczyć i na nich po-
legać podobnie jak i oni na mnie. Uważam, 
że to najcenniejsze w budowaniu składu.

Z kim widzimy się w nowym sezonie, 
a kogo już nie zobaczymy w czarno-
-zielonych barwach? 
Stan osobowy raczej znacząco się nie 

zmieni. Po 3 sezonach drużynę opuszcza 
prawoskrzydłowy Trojan Stróżyński, który 
zasili grający o klasę wyżej Grunwald Po-
znań. Natomiast do zespołu dołączy 2/3 
juniorów naszego klubu.

A pod kątem organizacyjnym? Jest 
Pan także sekretarzem-skarbnikiem 
klubu. Czy budżet jest spięty a doku-
mentacja załatwiona?
Oczywiście, wszystkie wymogi formalne 

zostały dopełnione. Do końca roku zostało 
jeszcze trochę, ale chyba mogę powiedzieć 
z pełną odpowiedzialnością, że budżet jest 
zbilansowany. Jest to zasługa całego zarządu, 
któremu bardzo dziękuję.

Jakie widzi Pan potrzeby organiza-
cyjne? Liczba zaprzyjaźnionych firm 
rośnie. Ściana w hali wygląda impo-
nująco. Ale chyba potrzeby funkcjo-
nowania klubu nadal wymagają wielu 
nakładów?
Oczywiście, potrzeby organizacyjne klu-

bu są nadal istotne, mimo rosnącej liczby 
sponsorów i wsparcia zewnętrznego. Choć 
obecna sytuacja wygląda obiecująco, to funk-
cjonowanie klubu na odpowiednim pozio-
mie wymaga dalszych inwestycji. Mimo, 
że osiągamy już wiele dalszy rozwój jest 
konieczny, aby klub mógł funkcjonować na 
najwyższym poziomie i stawiać sobie coraz 
ambitniejsze cele.

A teraz oddajemy Panu głos – jaki apel 
do kibiców, podmiotów wspierających 
chciałby Pan wystosować?
Chciałbym wszystkich serdecznie zapro-

sić do Bukowskiej Twierdzy. Bądźcie razem 
z nami i nas wspierajcie. Wspólnie tworzy-
my niesamowitą atmosferę. A wszystkim 
naszym partnerom podziękować – między 
innymi dzięki Wam jesteśmy w tym miejscu, 
w którym jesteśmy.Trener zespołu Marcin Kaczmarek. Fot. Tomasz Deska
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Wywiad z kapitanem 
Karolem Lulkiewiczem

Jak smakuje bycie kapitanem drużyny, 
która uzyskała awans do 1 ligi?
To niesamowite uczucie. Bycie kapita-

nem drużyny, która osiągnęła awans do 1 
ligi. Teraz, z awansem, czuję ogromną dumę, 
ale i motywację, aby dalej ciężko pracować 
i pokazać, że zasługujemy na to miejsce w 1 
lidze.

Jesteś dumny z drużyny?
Jestem niesamowicie dumny z całej 

drużyny. Każdy z zawodników dał z siebie 
wszystko, nie tylko na boisku, ale także poza 
nim. Nasz sukces to wynik wspólnego wy-
siłku oraz wzajemnego wsparcia.

Jak atmosfera w szatni przed nowym 
sezonem?
Atmosfera jest pełna entuzjazmu i pozy-

tywnej energii. Jesteśmy skoncentrowani na 
pracy, ale nie brakuje też żartów i wsparcia 
między sobą. Wszyscy jesteśmy naładowani 
pozytywną energią i gotowi, by dać z siebie 
wszystko w nadchodzącym sezonie.

Jakie deklaracje na nowy sezon wyjdą 
ze strony kapitana?
Jako kapitan, mogę zadeklarować jedno – 

damy z siebie wszystko, by utrzymać się w 1 
lidze i pokazać, że zasługujemy na miejsce, 
w którym się obecnie znajdujemy. Będzie-
my walczyć w każdym meczu, nie będziemy 
odpuszczać ani na chwilę. Chcemy, aby nasi 
kibice byli dumni z naszego zespołu. Naszym 

celem jest utrzymanie oraz pokazanie się 
z jak najlepszej strony w każdym meczu.

Jakie przesłanie chciałbyś przekazać 
kibicom, na co mogą liczyć?
Drodzy kibice, możecie liczyć na nasze 

pełne zaangażowanie i walkę do ostatniego 
gwizdka. Wasze wsparcie jest dla nas niesa-
mowicie ważne, daje nam siłę i motywację. 
Liczymy na wasze wsparcie w każdym meczu 
i obiecujemy, że będziemy dawać z siebie 
wszystko, aby dostarczać wam jak najwięcej 
radości. Dziękujemy za zaufanie i obiecujemy, 
że nie zawiedziemy!

Terminarz rundy jesiennej*  
1. ligi piłki ręcznej mężczyzn (gr. B)
14.09.2024

 » UKS Olimp Grodków – UKS Spartakus 
Buk

21.09.2024
 » SPR Purina Kąty Wrocławskie – UKS 

Spartakus Buk 
28.09.2024

 » UKS Spartakus Buk – SKS Orlik Brzeg
05.10.2024

 » UKS Spartakus Buk – Olimp AZS Uni-
wersytetu Zielonogórskiego

12.10.2024
 » MKS Tęcza Folplast Kościan – UKS Spar-

takus Buk 
19.10.2024

 » UKS Spartakus Buk – Sowie Żagiew 
Dzierżoniów

26.10.2024
 » UKS Trójka Nowa Sól – UKS Spartakus 

Buk 
16.11.2024

 » UKS Spartakus Buk – MKS Real-Astro-
mal Leszno

23.11.2024
 » KPR Wolsztyniak Wolsztyn – UKS Spar-

takus Buk 
30.11.2024

 » UKS Spartakus Buk – SPR Bór Joytex 
Oborniki Śląskie

07.12.2024
 » ŚKPR Świdnica – UKS Spartakus Buk 

14.12.2024
 » Pauza

11.01.2025
 » TS Zew Świebodzin – UKS Spartakus 

Buk

* szczegółowe terminy spotkań mogą ulec 
zmianie w toku sezonu

UKS Spartakus Buk 
Harmonogram treningów 
piłki ręcznej chłopców 
(wszystkie zajęcia w hali OSiR w Buku)

Młodzicy (ur. 2010-2011)
 » wtorek 18.30-20.00
 » środa 18.30-20.00
 » czwartek 18.30-20.00

Dzieci (ur. 2012-2013)
 » wtorek 18.30-20.00

 » czwartek 17.00-18.30
 » piątek 15.30-17.00

Dzieci młodsze (ur. 2014-2015)
 » poniedziałek 17.00-18.30
 » środa 17.00-18.30
 » czwartek 17.00-18.30

Dzieci najmłodsze (ur. 2016-2017)
 » poniedziałek 15.30-17.00
 » środa 15.30-17.00

Grupa przedszkolna (ur. 2018-2019)
 » czwartek 15.30-16.30

Kapitan zespołu Karol Lulkiewicz. Fot. Tomasz Deska
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Masz nowe źródło ogrzewania? 
Zmieniłeś piec?
Pamiętaj o wypełnieniu deklaracji CEEB!

Kto wypełnia deklarację w CEEB
•  właściciel domu jednorodzinnego
•  właściciel domu wielorodzinnego lub jego części, 

np. tak zwanego bliźniaka, szeregowca
•  zarządca budynku/przedstawiciel wspólnoty 

budynku wielorodzinnego np. bloku lub kamienicy 
w przypadku jednego, wspólnego źródła ciepła

•  właściciel lokalu/mieszkania w budynku 
wielorodzinnym, w którym nie ma wspólnego 
źródła ciepła lub w przypadku posiadania 
dodatkowego źródła ciepła np. kominek

Deklaracja CEEB
To oświadczenie właściciela lub zarządcy 
budynku składane na ceeb.gov.pl, które 
dotyczy liczby i rodzaju wszystkich 
posiadanych źródeł ciepła i spalania paliw 
w budynku lub lokalu.

Centralna Ewidencja 
Emisyjności Budynków CEEB
•  to pierwsza w Polsce baza źródeł ciepła 

i źródeł spalania paliw
•  tworzona jest m.in. na podstawie deklaracji 

od właścicieli domów lub zarządców 
budynków

•  zawiera dane, które dotyczą źródeł ciepła 
lub spalania paliw o mocy nominalnej 
mniejszej niż 1MW

ceeb.gov.pl
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S T R O N A  R E K L A M O W A 

OKRĘGOWA 
STACJA 

KONTROLI 
POJAZDÓW

Buk, ul. Przemysłowa 1
(rondo koło Wavin)

Zapraszamy:  
Poniedziałek - Piątek 7.00-19.00 

Sobota 8.00-13.00

Życie przemija, pamięć pozostaje

Dziękujemy wszystkim, którzy uczestniczyli 

we Mszy św. 

i ceremonii pogrzebowej

V Śp. Mariana Hampel

Rodzinie, Przyjaciołom, Znajomym,  

Sąsiadom oraz wszystkim obecnym.

Dziękujemy za modlitwę,  

zamówione intencje mszalne,  

wieńce i kwiaty.

Za okazane nam dobro 

Składamy szczere wyrazy wdzięczności

Żona z Rodziną
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CHŁODNICTWO
KLIMATYZACJA
WENTYLACJA

KOSMETYKI Z
PROSTYM SKŁADEM

NAJLEPSZA
KUCHNIA WŁOSKA

UMOWY I ODBIORY
DEWELOPERSKIE

REJESTRACJA AUT
UBEZPIECZENIA 

CENTRUM TRENINGU
PERSONALNEGO

 ZAJĘCIA , KONCERTY,
WARSZTATY

KAWA I DOBRA
ZABAWA

ZŁOMOWANIE
SKUP

 

WYJĄTKOWE SERY
RZEMIEŚLNICZE

SYSTEMY RYNNOWE
KANALIZACJA
ZEWNĘTRZNA

WŁASNE WYPIEKI
DOMOWE NALEŚNIKI 

SPORT, REKREACJA,
ROZGRYWKI, MECZE

POŚREDNICTWO I
DORADZTWO

DOTYCZĄCE MIESZKAŃ

FABRYKA OKIEN
I DRZWI

MOTOCYKLE QUADY
SKUTERY

SEANSE, FILMOWE
WYDARZENIA

NOCLEGI, IMPREZY,
PYSZNE DANIA

POMPY CIEPŁA
KLIMATYZACJE

NAPRAWA
POJAZDÓW 

ASORTYMENT
PAPIERNICZY

SZKOŁA JĘZYKOWA

 MASAŻ I ZABIEGI
PIELĘGNACYJNE

KOMPLEKSOWE
USŁUGI STOLARSKIE

MATERIAŁY
BUDOWLANE

 TELEFONY I
AKCESORIA GSM

TECHNOLOGIE
TELEINFORMATYCZNE

USŁUGI BUDOWLANE

OBSŁUGA RYNKU
NIERUCHOMOŚCIAMI

FITNESS, ZUMBA
TABATA, SHAPING

PYSZNE MIODY 

Partnerzy Bukowski e j  Karty Mie szkańca

DRONY- SKLEP
I SERWIS

Ty t eż  może sz  zo s tać  Partnerem BKM!Wypełnij  wniosek i  znajdź się na l iście wśród
innych przedsiębiorców.






